
Latviešiem 
ārzemēs arī 
ir jāuzņemas 
atbildība par 
Latviju

Ar 10. Sa  -
eimas at  lai -
šanu un se  -
ko   jošo pār-

liecinošo tautas atbalstu šim so  -
lim ir izveidojušies pavisam jauni 
apstākļi Latvijas polītiskajā dzīvē. 
Varētu teikt, ka kopš tā brīža ir di -
 vas pilnīgi pretējas iespējas, kā tu  -
vākā nākotnē veidosies Latvijas 
valsts.

Pirmā un visai drūmā iespēja 
ir, ka pašreizējā Krievijas prem-
jērministra partijas Vienotā Krie-
vija partnerim un sadarbības kol -
lēgam Latvijā radusies pilnīgi 
reāla varbūtība iegūt vislielāko 
deputātu skaitu 11. Saeimā. Tas 
likumsakarīgi rada iespēju šai 
partijai ne tikai iekļūt valdošā ko  -
alicijā, bet sliktākā gadījumā tapt 
par šis koalicijas vadošo spēku 
un virziena noteicēju. Nevienam 
ārpus Latvijas dzīvojošam lojā-
lam Latvijas pavalstniekam nav ne 
mazāko šaubu par to, ko nozīmē 
šī grupējuma ieiešana valdībā. 
Tas nozīmēs, ka 9. maiju atzīs par 
ikgadēju valstī svinamu dienu ar 
valdības pārstāvju piedalīšanos un 
zemtekstu, ka šī Latvijai ir diena, 
par ko priecāties. Tas nozīmēs, 
ka latviešu valoda, lai gan tā 
paliks oficiālā valsts valoda, būs 
tikai viena no Latvijā lietojamām 
valodām un tiem, kas latviski ne -
 māk un negrib runāt, būs tiesības 
visus pakalpojumus arī valsts lī  -
menī saņemt krieviski. Tas nozī -
mēs, ka Pilsonības likums tiks 
grozīts, lai vēl vairāk samazinātu 
prasības, kas jāizpilda, lai iegūtu 
Latvijas pavalstniecību. Tas no  -
zīmēs, ka Latvijas tirdzniecība ar 
ārpasauli tiks vairāk orientēta 
austrumu virzienā un Latvijas 
ārpolītika arvien vairāk ievēros 
mūsu lielā austrumu kaimiņa 
intereses, par to maksājot ar 
Latvijas interesēm. Ilgtermiņā 
tas nozīmēs, ka Latvija – latviešu 
mājvieta un latviešu valsts – kļūs 
vispirms par Krievijas sabiedro-
to, pēc tam par tādu kā satelītvalsti 
vai protektorātu un vēlāk, visai 
iespējams, par Krievijas „latviešu” 
vai „Piebaltijas” guberņu. Tas 
viss var notikt, ja šī Maskavai 
draudzīgā un pakalpīgā partija 
tiešām iegūs lielāko skaitu de -
putātu 11. Saeimā.

Bet ir arī otra iespēja. Ārpus 
Latvijas dzīvo daudz vairāk nekā 
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Pagājušā 
gada jūnijā, 
dažus mē  -
nešus pirms 
10. Saeimas 
vēlēša nām, 
Vašingtonas 
d r a u d z e s 
na  mā vie so-
jās Rīgas Do -

ma zēnu koris. Bija skaista jūnija 
pēcpus diena. Caur baznīcas vit-
rāžām spī  dēja maigi saules stari. 
Tādā gai  sotnē pirmo reizi dzir-
dēju Jāņa Lūsēna dziesmu ar 
Normunda Beļ  ska vārdiem, „Kā 
maigi dzelošs rožu krūms”.

Vai ir iespējami trā pī  gāki, ko  -
dolīgāki vārdi, kas raks  turotu 
mūsu tēvzemes mīlestību?

Vai mēs pirms 20 gadiem do -

„Kā maigi dzelošs rožu krūms”– par 
Latvijas mīlestību un polītiku

Tiksimies vēlēšanu iecirknī 17. septembrī!

Latvijā piemin
2001. gada 11. septembŗa upuŗus

mājām, ka nule kā atjaunotā 
Latvija vēl ilgi nebūs īsti latviska, 
ka polītikā nāksies apkaŗot ne  go-
 dīgumu un Latvijas iedzīvotājiem 
būs trešā zemākā pirktspēja Ei   ro-
pas Savienībā? Diemžēl tā tas ir. 

Tomēr mums ir jāiztur šo, ne  -
maz ne tik maigo ērkšķu dūrienus 
un jāsaglabā sirdīs tēvzemes mī -
lestība. Tāpēc aicinu visus Lat  vi-
jas pavalstniekus balsot 11. Saei-
mas vēlēšanās, vēlreiz cerot, ka 
Latvija kļūs labāka, ka ievēlēsim 
vēl godīgākus un spējīgākus tau-
tas pārstāvjus nekā 10. Saeimā!

ALAs valde ir krietni strādājusi, 
referendumā par Saeimas atlai ša-
nu Amerikas Savienotajās Valstīs 
bija iespējams  balsot 11 iecirkņos, 
un 17. septembrī 11. Saeimas vē -
lēšanāsvarēs balsot 15 iecirkņos. 

ALAs valde saņēmusi polītologa 
Ivara Ījaba objektīvu pārskatu 
par galvenajām polītiskajām par-
tijām. Pārskats  izsūtīts uz  12 000 
latviešu adresēm visā valstī, pro-
tams, visiem ALAs biedriem. ALA 
neatbalsta nevienu polītisko par-
tiju, bet, izlasot pārskatu, ikvienam 
būs skaidrāk redzams, kuŗas par-
tijas ir par latvisku, godīgu un pār-
tikušu Latviju. Es ticu un ceru, 
ka 11. Saeimas deputāti gādās, lai  
latviešu tautai ir vairāk rožu un 
mazāk ērkšķu!

Juris Mežinskis,
ALAs valdes priekšsēdis

Iesim balsot!
simt tūkstoši Latvijas pavalst-
nieku. Ir pat minējumi, ka viņu 
skaits ir tuvāk divsimt tūkstošiem. 
Pēc pēdējiem Saeimas vēlēšanu 
rezultātiem redzējām, ka šo Lat-
vijas pavalstnieku piedalīšanās 
vēlēšanās nepārsniedz desmit 
procentus no viņu kopskaita. Tas 
nozīmē, ka ārpus Latvijas dzīvo 
krietni liels skaits pavalstnieku, 
kuŗi nepiedalās vēlēšanās un no -
met zemē savu iespēju izteikties 
un ietekmēt Latvijas likteni. To 
pašu varētu teikt arī par tiem 
pavalstniekiem, kuŗi, dzīvodami 
Latvijā, līdzīgi neizmanto tiesī -
bas paust savu veidokli. 

Nepšaubāmi, ja šīs abas pavalst-
nieku grupas piedalītos vēlēšanās 
daudz lielākā skaitā nekā līdz 
šim, latviskām partijām, lai cik 
tās sadrumstalotas, būtu pilnīgi 
reāla iespēja uzvarēt vēlēšanās, 
ievēlēt pārliecinošu vairākumu 
deputātu un tā nepieļaut pirmo 
minēto iespēju.

Gan PBLA, gan PBLA biedru 
organizācijas, strādājot kopā, ir 
panākušas, ka ārpus Latvijas būs  
pietiekami daudz vēlēšanu ie  -
cirkņu, lai Latvijas pavalstnie-
kiem būtu iespēja lielākā skaitā 
piedalīties un balsot. Tikai iz  -
mantojot šo iespēju, varam ie  -
tekmēt vēlēšanu iznākumu. Nav 
taisnība tiem, kas sūdzas, ka „mēs 
neko nespējam ietekmēt”, – mēs 
spējam un varam, balsojot vieno-
ti, un šoreiz tiešām ir ļoti būtiski 
ietekmēt vēlēšanu rezultātu. Ai  -
cinām arī jūsu izraudzītajā vē  -
lēšanu sarakstā svītrot to kan -
didātu vārdus, kuŗi jau izteikuši 
vēlmi sadarboties ar spēkiem, 
kam Maskava ir īstā galvaspilsēta. 
Mums jāatvēl sev tā stunda, divas 
vai trīs, lai aizbrauktu uz tuvāko 
vēlēšanu iecirkni un nobalsotu. 
Mums jāatrod laiks pierunāt sa -
vus radus un draugus darīt tāpat. 
Un mums jācenšas ietekmēt tos, 
kas iepriekš nav piedalījušies vē  -
lēšanās, lai arī viņi iet un balso. 
Mums, ārpus Latvijas dzīvojo -
šiem Latvijas pavalstniekiem,  arī 
ir jāuzņemas atbildība par Lat-
viju, par valstiskuma ideju un 
par pašu valsti, par kuŗu tik 
daudzus gadus esam cīnījušies, 
par nākotni, par ko sapņojuši, 
par tautu, ko saucam par savu.

Izmantosim 17. septembri un 
parādīsim, ka tiešām neesam 
tautas atlūzušais zars!

Iesim balsot!

Ints Rupners,
PBLA valdes priekšsēdis

ASV vēstniecība Rīgā virknē sarīkojumu pieminēja traģis   kos notikumus pirms desmit ga -
diem, kad terroristi uzbruka Pasaules tirdzniecības centram un Pentagonam.  ASV vēstniece 
Latvijā Džūdita Gārbere un Rī  gas pilsētas galva Nils Ušakovs 11. septembrī plkst. 5.45, Va -
šing tona laukumā iestādīja Ame  rikas tulpju koku un atklā  ja piemiņas plāksni – atgādi-
nājumu par notikumiem pirms desmit gadiem.
Jāņa baznīcā pulksten sešos vakarā notika terrora upuŗu piemiņai veltīts koncerts, kuŗā 
piedalījās Latvi jas Universitātes pūtēju orķes tris, Latvijas Universitātes jauktais koris 
DeCoro un Latvijas Kultūras akadēmijas jauktais koris Sola. Koncertu apmeklēja ASV 
vēstniece Latvijā Džūdita Gārbere, Latvijas Republikas prezidents Andris Bērziņš un citas 
valsts augstākās amatpersonas.
Liepājas latviešu biedrības namā 10. septembrī pulksten piecos notika koncerts, kuŗā 
piedalījās Liepājas simfoniskais orķestris Amber Sound un so  lists Ints Dālderis. Koncertu 
ap  meklēja ASV vēstnieces vietniece Karina Maklelanda.
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ar FINNAIR un citām lidfirmām no Ņujorkas,
Čikāgas un citām ASV pilsētām

* Viesnīcas * Pasūtiet lidojumus internetā
* Latvijas "Extravaganza Tour"

VYTIS TOURS
40-24 235th Street, Douglaston, NY 11363

Tel.:718-423-6161   1-800-778-9847
Fax: 718-423-3979

E-mail: VYTTOURS@EARTHLINK.NET
Web site: www.vytistours.com

LATVIJA –
2011

Zemākās cenas
lidojumiem

uz Rīgu

CEĻOJUMI AR KUĢI!
Dažādi lēti un izdevīgi piedāvājumi!

Zvaniet, pirms meklējat internetā vai citur

Inese Zaķis
Tālr.: 631-665-4455, 1-800-291-8311

Fax: 631-665-6164
32 South Penataquit Ave., Bay Shore, NY 11706-8815

E-pasts: RigaVen@aol.com

Latvian newspaper

Latviešu nedēļas laikraksts
Iznāk sestdienās, 48 reizes gadā

Redakcija Rīgā, Ausekļa ielā 14-2, Rīga, LV-1010, Latvija.
Tālr. +371 67326761, fax +371 67326784, 

e-pasts - redakcija@laiks.us
mājaslapa - www.laiks.us

Kantoris ASV:596 Middlesex Ave., Metuchen, NJ 08840, USA
Tālr. 732-549-0445, fax. 732-549-0466, e-pasts - LaiksDSR@aol.com

Abonēšanas maksa ASV dolaros: 1 gadam US $ 130.00; 
6 mēn. US $ 75.00; 3 mēn. US $ 42.00.

Neizlietotus manuskriptus un fotoattēlus redakcija neuzglabā.
Redakcijai ir tiesības iesūtītos materiālus izmantot arī saīsinātus.

Laikrakstā iespiestajos, ar autora vārdu vai iniciāļiem parakstītajos
rakstos izteiktās domas ar redakcijas viedokli par pašu jautājumu

var arī nesaskanēt.
Par reklāmas vai sludinājuma saturu atbild reklāmdevējs.

Redaktore: Ligita Kovtuna
Tālr.: +371 67326761, +371 29439423, fakss: + 371 67326784,

e-pasts: ligita@laiks.us
Rīgā, Ausekļa ielā 14-2, LV-1010

Redaktore ASV: Astra Moora
Tālr./fakss: 818-980-4748, e-pasts: laiks@juno.com,

astere2000@aol.com (fotografijām)
6157 Carpenter Ave. North Hollywood CA 91606 USA

Kanadas ziņas: Mārtiņš Štauvers: tālr.: 514-639-8722, 
e-pasts: stauvers@yahoo.ca, 104-3000 Notre Dame Street, 
Lachine, QC, H8S 2H1
Rūdolfs Norītis: tālr.: 416-425-4613, fakss: 416-425-4615,
5 Shady Golfway, Unit 1416 Don Mills, ON M3C 3A5

Reklāma laikrakstā Laiks un mājaslapā www.laiks.us
ASV - Tālr. 732-549-0445, fax. 732-549-0466, 

e-pasts - LaiksDSR@aol.com
Rīgā - Ausekļa ielā 14-2, Rīga, LV-1010, Latvija.

Tālr. +371 67326761, fax +371 67326784, 
e-pasts - redakcija@laiks.us

Frequency: WKLY EXC 1ST WK - MAY; LAST WK - JUN; 
2nd WK - SEPT; LAST WK - DEC

L A S Ī TĀ J U 
BA L S I S 

IZDEVĪGAS CENAS LIDOJUMIEM UZ LATVIJU
tiešie (non-stop) lidojumi Ņujorka - Rīga

AIREX - AVE SOL TRAVEL
A. JANSONS

73 Glenwood Ave., Leonia, NJ 07605
Runājam latviski:

201-944-1273
Runājam angliski:
1-866-944-1273

e-pasts: jansonsa@gmail.com

"LAI KA"  abo ne ments ASV mak sā: 3 mē ne šiem  US $42,-
 6 mē ne šiem  US $75,-
 1 ga dam    US $130,-
 Gai sa pasts 1 ga dam ASV US $215,-
Ārpus ASV "LAI KS"   tiek piesūtīts tikai pa gaisa pastu
 Ka na dā 1 gadam US $225,-
 pusgadam US $120,-
  Latvijā 1 gadam US $220,-
 pusgadam US $115,-
 Citur pasaulē 1 gadam US $280,-
 pusgadam US $150,-
Abo nen ti bez mak sas sa ņems se šus "Jau no Laiks" pie li ku mus 

un ga da bei gās nā ka mā ga da ka len dā ru.
 "Jau no Laiks"  6 numurus var pasūtināt atsevišķi. 

Maksa  US $20,-
Abo nē ša nas mak su var at sū tīt ar če ku vai nau das pār ve du mu

(rak stot če ku uz "Laiks – Lat vi an Newspa per Inc." vār da).
Lū dzam no teik ti no rādīt, no ku ŗa lai ka vē las laik rak stu abo nēt.
=========================================

Laik raksts Laiks 596 Middlesex Ave., Metuchen, NJ 08840, USA 

Lū dzu pie sū tīt man laik rak stu "LAI KS" no ________________

līdz ______________ uz ______ mē ne šiem uz se ko jo šo ad re si:

(Mr./Mrs./Ms.) _____________________________________

__________________________________________________

__________________________________________________

Tāl ru nis ___________________________________________

E-pasts ____________________________________________

Pie vie no ju če ku, Mo ney Or der par US $ __________________

abo ne men ta uz sāk ša nai/pa ga ri nā ša nai (ne vēla mo svīt rot)
Ja ad re se mai nī ta, lū dzam uz dot arī ag rā ko ad re si.

LŪ DZAM IE GAU MĒT – abo ne men tu uz sāk ša nas,
pa ga ri nā ša nas un ad re šu mai ņas veic 3–4 ne dē ļu lai kā.

LAIKU varat pasūtināt arī Rīgas redakcijā 
Lietojiet www.laiks.us

ABO NĒ JIET LAIK RAK STU 

„Lai joprojām veicas!”- tā mūsu redakcijas viesu grāmatā ierakstīja kollēģe, kādreizējā Laika redak-
tore, dzejniece Baiba Bičole. Ieradusies Rīgā uz priecīgu notikumu – sava jaunākā dzejoļu krājuma 
iznākšanas svētkiem, Baiba atrada laiku iegriezties redakcijā, lai satiktos un aprunātos ar laikraksta 
veidotājiem. Bijām priecīgi un pagodināti par dzīvās un auglīgās sarunās pavadīto stundu. 
Attēlā (no kreisās): literārā redaktore un korespondente Gundega Saulīte, māksliniece maketētāja 
Zane Neimane, administrātore Solvita Pavloviča, literārā redaktore Rute Runce, Baiba Bičole, 
galvenā redaktore Ligita Kovtuna, korespodents Pēteris Karlsons

Redakcijas viešņa

Būsim precīzi!
Autores Terēzes Svilānes ne -

vēsturisks pieņēmums rakstā 
„Pārdomas par 1991. gada 21. 
augustu” (BL Nr. 32, 2011. g. 20. 
augusts – 26. augusts), ka Liel-
britanija it kā domājusi, ka 
jāpanāk jebkāda Latvijas neat-
karība „sarunu ceļā” ar „centru” 
(Maskavu – G. C.), neatbilst 
vēsturiskiem faktiem.

Latvijas valdība 1940. gada 
maijā pilnvaroja sūtni Londonā 
Kārli Zariņu un pēc viņa sūtni 
Vašingtonā Alfredu Bīlmani pār-
stāvēt Latviju ārzemēs, ja rodas 
apstākļi, ka valdība Latvijā to 
nevar darīt.

Trimdas laikā Anglija un ASV 
nekad nav atzinušas Latvijas 
okupāciju, un šīs abas Latvijas 
sūtniecības neoficiāli darbojās 50 
gadus. Par šo laiku liecina liels 
skaits atsevišķi jeb grāmatās 
publicētu rakstu latviešu, vācu, 
angļu valodā un citās valodās.

Gunārs Cimbulis
Bronksā, Ņujorkā 

Kļūdas labojums

Laikrakstas 27. augusta – 2. 
septembŗa numurā 5. lappusē 
attēla parakstā pareizi jābūt 
„Dāvids Beika”. Atvainojamies 
raksta autoram un lasītājiem! 

Red.
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Pēc Latvijas mākslinieku darbu apskates

Skats Aivara Zandberga izstādē

Neatkarīgā teātŗa „Austrumu 
robeža” aktieŗi viesojās vairākos 
ASV latviešu centros ar uzvedumu 
„Tā precas vecpuiši”. Divu nedēļu 
laikā viņiem bija desmit izrādes, 
Klīvlandē 9. septembrī. Latvijā šis 
uzvedums rādīts 63 reizes, tajā 
apvienoti divi Antona Čechova 
viencēlieni – „Bildinā jums” un „Lā -
cis”, abi ļoti intere santi un klasiski 
Čechova drāma turģijas paraugi, 
kuŗos situācijām pamatā farss. 
Pats Čechovs teicis, ka abi vien-
cēlieni esot vodeviļas, sarakstītas 
skatītāju uzjautrinā ša   nai.

Uzveduma „Tā precas vecpuiši” 
galvenā varone ir kāda paputējuša 
muižnieķeļa Čubukova meita 
Na  talija, jau krietni pāri precību 
gadiem, viņu tēloja Zane Dau -
dziņa. Sākumā viņa runāja ar 
nelielu krievisku akcentu, atgā di-
not Oksanu Michaila Zador nova 
komēdijā „Pērku jūsus vīru”.

Natalijas tēvam, atraitnim Ču -
bu kovam (Indulis Smiltēns) ļoti 
gribas izprecināt savu vecmeitās 
palikušo meitu. Katrā cēlienā ie  ro-
das cits precinieks, vispirms Lo -
movs (Juris Rijnieks), pēc tam pre-
cinieks pret savu gribu, kāds ar -
mijas virsnieks, ko tēlo Ivars Puga.

Uzveduma notikums ir situ āci-
ju spēle, kam pamatā pārpratums, 
kad ierodas iespējamais preci-
nieks. „Bildinājuma” cēlienā kai-
miņu muižturis sadūšojies iero-
das uzrunāt Čubukova meitu. 
Spēles laikā abi netīšam viens 
otru pārprot un izceļas emocio-
nāls strīdiņš, kuŗam pieder pļava. 
Šī strīda laikā precinieks paģībst, 
un tēvs un meita domā, ka viņu 
ķērusi trieka. Meita lūko paģībušo 
Lomovu atdzīvināt, un abi samu-
tējas. Tēvs tīšam spiež abus 
strīdniekus skūpstīties,  lai meitai 
nezustu precinieks. Ar to bildi-

Vecpuiši precas!

Latvijas gobelēni Klīvlandē

nājums beidzas.
Otrā cēliena „Lācis” sākumā 

uzzinām, ka Natalijas vīrs ir jau 
miris, un atraitne sēru gadu pār-
dzīvojusi. Uzrodas cits muižnie-
ķelis, kas Lomovam par 1200 ru    -
buļiem pārdevis auzas, nesaņe-
mot samaksu. Viņš ierodas pēc 
naudas, kuŗas atraitnei, protams, 
nav.  Strīdēdamies viņi atzīst, ka 
abi samīlējušies! Šoreiz jaunais 
brūtgāns līgavu paceļ savās stip-
rajās rokās.

Kā jau farsā, varoņu izdarības 
diktē situacija un tīšām tiek izcel-
tas jocīgo raksturu attiecības. Šis 
uzvedums, manuprāt, ir sekmī-
gākā Latvijas teātrinieku izrāde 
Amerikā. Klasisks pasaules drā -
ma   turģijas paraugs, saprotams, 
uzjautrinājuma un pārpratumu 
pilns, bez apakšeņu plivināšanas, 
tupēšanas uz podiņa vai necen-
zētu vārdu bārstīšanas. Nebija arī 
mistisku, skatītājam nesaprota-
mu izdarību. Bija noturīgi rak -
sturi skaidrā skatuviskā izrunā 
un detaļu izspēlē, kas skatītājam 
likās labi saprotamas. Kā jau pro-
fesionālā izrādē. Uzvedumam no -
turīgs stils, saprotams, vietējās 
skatuves ierobežojumu robežās. 
Izrādes beigās skatītāji piecēlušies 
aplaudēja, bet rīkotāji bija aiz -
mir suši puķes. Gadās arī tā.

Šis bija vismaz trešais Andŗa 
Ma  gura brauciens ar Latvijas 
teātriniekiem, sagādājot iespēju 
latviešiem Amerikā noskatīties 
dažādas izrādes. Andris ir būv-
uz  ņēmējs un kaislīgs makšķer-
nieks, viņam ir 11 gadu veca mei -
tiņa Agate, un viņi dzīvo Viskon-
sinas Bebrulejā, kur neesot beb ru. 
Nākamgad pēc Dziesmu svēt-
kiem Milvokos būs jāapciemo 
Andris Bebrulejā.

Arturs Rubenis

Pavasarī saņēmām ziņu, ka 
Klīvlandes Mākslas mūzejs ir 
nopircis divus latviešu tekstil-
mākslas darbus. Kad lūdzām 
izkārtot apskati Klīvlandes lat vie-
šiem pirms paredzētās kārtējās 
darbu izstādīšanas 2011. gada 
jūnijā, uzzinājām, ka īstenībā šos 
darbus publika neredzēs līdz 
2014. gadam, jo tie tiks ievietoti 
jaunizbūvējamā mūzeja tekstil-
māk slas spārnā. Toties šīs nodaļas 
docente Luise Makija (Louise W. 
Mackie) bija ļoti atsaucīga un 
piekrita izkārtot ārpuskārtas ap -
skati šā gada 17. jūnijā. 

Kā mēs paši, tā arī docente, 
bijām pārsteigti, kad mūzeja uz -
gaidamā telpā ieradās 28 tautieši – 
daži arī netautieši. Līku loču, 
mūs veda pa patrastai publikai 
nepieejamām telpām, kamēr no -
nācām istabā, kur pie sienām 
speciāli mūsu skatei bija izkārti 
Andras Augustinovičas un Egila 
Rozenberga mākslas darbi. Ma  ki-
ja jūsmoja ne tik vien par jaun-
iegādātajiem latviešu šķiedru iz -
strādājumiem, bet arī savu tik ša-
nos ar Veltu Raudzepu, Latvijas 
Mākslas akadēmijas tekstil māk-
slas nodaļas enerģisko un spējīgo 

pārstāvi Rīgā. Viņa jūsmoja par 
senās Rīgas pievilcību, draudzī-
giem cilvēkiem, bet it sevišķi 
cildināja izcilo jaunās mākslas 
klāstu Rīgas galerijās un izstādi, 
kuŗā atrasti Augustinovičas un 
Rozenberga darbi, pievienojoties 
jau iepriekš izteiktiem novēroju-
miem: „GLOBAL INTRIGUE II / 
International Triennial of Textile 
and Fibre Art’ in Latvia’s capital 
looks to be an amazing tribute to 
contemporary textile and fiber 
experimentation.”

Andra Augustinoviča dzimusi 
1962. gadā, Latvijas Mākslas 
akadēmiju beigusi 1989. gadā, 
2003. gadā ieguvusi maģistra 
gradu akadēmijas tekstilmākslas 
nodaļā. Kopš 2001. gada viņas 
darbi ir izpelnījušies atzinību 
vairākās Eiropas izstādēs un at -
raduši mājvietas gan Latvijā, gan 
Eiropā, gan Kanadā, un ASV. 
Viņas “Labirints” Klīvlandē ir pa -
liels (apmēram 3x3 pēdas) jauktu 
materiālu izstrādājums un ļoti 
pievilcīgs. Gaišas krāsas šķiedras 
vijas pāri slaidām atlasa strēme-
lēm ar Latvijas vietu ģeografiskiem 
nosaukumiem, izveidojot apbrī-
nojamu detaļu savienojumu, kas 

uzrunā arī no attāluma ar iz -
smalcinātu krāsu mijiedarbību. 
Makija teicās neko līdzīgu līdz 
šim neesot redzējusi, kaut arī 
Klīvlandes Mākslas mūzeja īpa-
šumā ir 4 500 tekstilmākslas 
darbi no 140 pasaules zemēm. 
“Labirints” ir izvēlēts par Klīv-
landes mūzeja jaunās brošūras 
titullapas attēlu.

Egīls Rozenbergs dzimis 1948. 
gadā, viņš ir visā pasaulē atzīts 
mākslinieks. Viņa darbi ir dau -
dzu mūzeju īpašumā, arī Ņujor-
kas Mākslas mūzejā un tagad arī 

Klīvlandē. Viņš dzīvo Jūrmalā, 
Mellužos, mājā, kuŗu cēlis viņa 
vectēvs un kuŗu kopā ar dzīves-
biedri mākslinieci Maigu Rozen-
bergu ir izveidojuši ar īpašu 
attieksmi pret lietām ar vēsturi. 
Rozenberga gobelēns “Zīmes 
smiltīs: Zilais horizonts” ietilpst 
mākslinieka 1990. gadā uzsāktā 
zīmju temā. Kapara stieples tum-
ši zilā vilnas audumā veido krāsu  
virmojumu, kas nepārprotami at -
gādina jūras smiltis un ūdens 
dzelmi. Pats mākslinieks ir iztei-
cies, ka “jūra, ūdens un smiltis ir 
dzīves metafiziskā būtība”, kas 
viņu jo bieži uzrunā un izpaužas 
darbos.

Sākotnēji tekstildarbi tika uzlū-
koti vairāk kā sievietēm piemē-
rota nodarbe. Latvijā sienas, it 
sevišķi guļamistabā un virtuvē, 

rotāja dažādi izšūti audumi. At -
miņā iespiedusies vecmāmiņas 
mīļi darinātā sienassega visas 
manas gultiņas gaŗumā, kas attē-
loja pasaku par zelta zivtiņu. 
Virtuvē sienu rotāja viegli izmaz-
gājami izšuvumi ar latviskām 
saulītēm un auseklīšiem, tie pie -
šķīra gaišumu mākoņainām die -
nām. Kur tad vēl tautiskie audu-
mi spilvenu pārvalkiem latviešu 
trimdas mājās!

Pagājušā gadsimta sākumā 
Jūlijs Madernieks (1870-1955) 
modernizēja etnografisko rakstu 
motīvus, un līdz ar to lietiskā 
māksla ieguva plašāku izpratni 
un pielietojumu. Turpinot lietis-
kās mākslas tradicijas,1962. gadā 
Rūdolfs Heimrāts (1926-1992), 
atzīts tekstilmākslinieks un lat-
viešu profesionālās tekstilmākslas 
skolas pamatlicējs, nodibināja Tek -
stilmākslas nodaļu Latvijas Māk-
slas akadēmijā. Līdz ar to izvei-
dojās īpaša latviešu tekstil mākslas 
nacionālā skola, kas strādāja arī  
klasiskā gobelēna technikā.

Francija var lepoties ar XV g.s. 
uzsākto brāļu Gobelēnu visos 
Eiropas dižciltīgo galmos iecie-
nīto techniku, bet Latvijas tekstil-
mākslinieki ir veiksmīgi ierin do-
jušies šīs sensenās mākslas tur-
pinātāju lokā, un Klīvlandē par 
viņu panākumiem liecina Antras 
Augustinovičas un Egīla Rozen-
berga darbi.

Anda Sūna Cook

Jūrmalas pilsētas mūzejā, kas 
atrodas Majoros, Tirgoņu ielā, 
2. septembrī atklāja Amerikas lat    -
vieša Aivara Zandberga gleznu 
izstādi „No krasta līdz krastam” 
bez autora piedalīšanās.

Pati atklāšana bija īsti anmani-
ska izrāde. Centrālā persona bija 
daudzpusīgais latviešu māksli-
nieks Jānis Anmanis, tērpies fra-
kā, ar tauriņu ap kaklu un katliņu 
galvā. Bija arī trīs personas, kas 
viņu pavadīja – dziedātājs Elvis 
Preslijs, kino dīva Merilina Mon ro 
un pats ASV prezidents Obama, 
kuŗi arī nebija ieradušies, bet klāt 
bija viņu aizvietotāji maskās un 
tērpos. Sekoja slavinošas runas 
par latviešu un amerikāņu māk-
slas tuvību, ko veicina izstādes 
galvenā varoņa gleznas, par  katra 
atklāšanas dalībnieka skaistumu, 
izcilību un neatkārtojamību, ne -
novērtējamo mākslas sapratni un 
veicināšanu. Sekoja Aivara Zand-
berga vēstījuma un dzejas nola-
sīšana, ko Jānis Anmanis veica, 
kā parasti, ar artistisku izteiksmi. 
40 gadu nupat nosvinējušajam 
šlāgeŗdziedonim Normundam 
Rutulim lika izvēlēties gleznu kā 
dāvanu no gleznotāja jubilejā. 
Jānis Anmanis aicināja teikt ska -
ļus ditirambus izstādes vaininie-
kam, bet latvieši jau ir kautīgi, 

Gleznas Majoros, pats citā krastā

tādēļ daudz šo gribētāju neatra-
dās. Šovu papildināja vīna dzer-
šana un smalkmaizīšu ēšana Ame-
 rikas izcilāko personu klātbūtnē. 
Viņi paši, izņemot Merilinu, gan 
to nedarīja – viņu mutes bija 
aiztaisītas ciet.

Izstādes nosaukums, kā teikts tās 
informācijā, nav nejaušs: „Kopš 

bērnības es dzīvoju vienā krasta 
malā, bet manas domas – otrā”. 
Par to liecina arī gleznas – it kā 
naīvisma garā 2010.–2011. gadā 
gleznotās saldās ainavas. Kā 
kļuva zināms, Aivars Zandbergs 
pats šovasar bijis Liepājas pusē 
un mālējis.

Māris Brancis

Mākslinieks Jānis Anmanis (no labās) kopā ar Elvisa Preslija, 
Merilinas Monro un prezidenta Obamas dubultniekiem
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Gleznotāja Guna Mundheima savā izstādē Ņujorkā. Pa labi – 
PBLA Kultūras fonda vadītāja Vija Bērziņa

Gleznotāja Gerda Roze savā izstādē Ņujorkā

Nedomāju, ka esmu vienīgā 
„rakstītāja”, kam mūsdienu 
technoloģijas žilbinošais prog-
ress nodarījis ne vienu vien 
pārestību. Tā, piemēram, nule 
„Mansarda” apgādā Latvijā iz -
nākušajā manu rakstu krājumā 
„50 gadus mākslai pa pēdām”, 
reproducēto gleznu šķirklī no 
mana plašā, gadu gadiem vāktā 

Kultūržurnālistes piezīmes no Ņujorkas
sagadījies, ka Guna Mundheima 
jau pieteikusi jaunu izstādi, 
šoreiz Filadelfijā. No atsūtītās 
krāsainās brošūras attēliem 
spriežot, pieteiktā izstāde solās 
būt tuvos rados jau Ņujorkā 
„Phoenix” galerijā redzētajai, 
tādēļ šīs izstādes aprakstu, kas 
minētās kļūmes dēļ Laikā ne  pa-
rādījās, atļaušos piedāvāt pub-

damās un izkoptās reālisma 
tradicijās, bet nereāli tveŗamās 
lietu sakarībās, jo harmoniski 
izkārtotos, sarežģītos „klusās da -
bas” uzstādījumus reizēm „caur  -
staigā” viegli ieplūdināti mazi 
cilvēciņi, un pašu kompoziciju 
ritmiskā izkārtojumā šķeļ baltas 
pārreālas gaismas strēles. Gai  s-
mas šautras kompozicijās vieš 
neparastu vibrāciju un gleznām 
piešķiŗ pulsāciju, kas tūdaļ pie -
naglo izstādes apmeklētāja uz -
manību.

Plūdinājumi ir viegli un izgai-
sināti, bet visam pamatā ir da -
bas novērojumam atbilstošs, ap -
skaužami „pareizs”, bet ne sastin-
dzis zīmējums, kas it kā izkūst 
ēteriskās aprisēs. No dabas at -
vasinātās krāsas ir maigas un 
gaistošas, reizumis pakļautas no   -
teiktas toņkārtas variācijām, kā, 
piemēram, zilganizaļotā tonāli-
tātē gleznotais kluso dabu an  -
samblis, kuŗu kā vienību kopā 
satur arī attēloto stīgojošo, vi  -
jīgo augu atkārtošanās.

Sarežgītajās kompozicijās iz  -
mantoto ziedu arsenāls liekas 
neizsmeļams, no lielās, valdo nī-
gās saulespuķes, amarillis un gla-
 diolām līdz pavisam maziem ņir-
bīgiem ziediņiem: dabas dāvā-
tais skaistums un cilvēka veido-
tie priekšmeti, irreālās gaismas 
apskaloti, sakļaujas vienā salie-
dētā veselumā.

Arī viegli plūdināto kailo ko -
ku un zaru kompozicijās domi-
nējošais elements ir irreālās gais -
mas plūsmas. Dažās gleznās 
centrā iegleznots detālizēts ai -
navas četrstūris, gleznojumu it kā 
noorientējot kādā noteiktā ģeo-
grafiskā vidē, bet citās – kailos, 
sazarotos kokus „caurstaigā” 
viegli ieplūdinātie mazie vīriņi, 
it kā atgādinādami, ka viss ap 
mums ir tikai šķitums.

Aplūkojot kvalitātīvo, rūpīgi 
izplānoto izstādi, atliek vienīgi 
apbrīnot, ka Gunai Mundheimai 
ir paveicies noturēt savu māksli-
nieces roku visaugstākā gata vī-
bas pakāpē un savu smadzeņu 
radošo sektoru patiešām radošu 
un rosīgu, jo kopš 1978. gada 
līdz nesenajai ieiešanai „atpūtas 
gados”, viņa nepārtraukti ir kal-
pojusi atbildīgā un darbietilpīgā 
asistējošā dekāna postenī. Viņa 
arī Pensilvānijas universitātātes 
Mākslu un zinātņu kolledžā Fi  -
ladelfijā, kā arī mācījusi akvareļ-
glezniecību. Taču līdztekus māk  -
sliniece vienmēr ir gleznojusi 
un šajā pašā laikposmā viņai 
bijušas 23 solo izstādes, par 
līdzdalību amerikāņu grupu iz  -
stādēs nemaz nerunājot, kuŗās 
bieži saņēmusi godalgas. Viņa arī 
piedalījuisies latviešu māksli nie-
ku izstādēs un daudz darba 
ieguldījusi Amerikas latviešu 
mākslinieku apvienības valdības 
pasākumos, it īpaši mākslinieku 
saietu organizēšanā. Viņa arī dar-
bojas Pasaules latviešu mākslas 
savienības valdē. Novērtējot māk -
slinieces devumu mākslā un 
latvietības veicināšanā, PBLA 
Kultūras fonds Gunai Mund-
heimai 2009. gadā piešķīra Go -
da diplomu mākslā.

Otra Ņujorkas māksliniece, 
ku    ŗas neapslāpējamais radošais 
dzi  nulis, spītējot sasniegtajiem 
„cie  nījamiem gadiem”, allaž 
mūs ie   priecina ar interesantām 
izstā dēm, ir Gerda Roze. Arī vi -

 ņai nule aiz vadītajā pavasarī 
bija solo iz  stā  de, kuŗu toreiz 
nepaguvu aprakstīt.

Gerdas Rozes „Apļa 
sumināšana”

Izstāde notika milzīgajā kul-
tūras un reliģiskajām aktīvitātēm 
būvētajā „Interchurch Center” 
kompleksā, kas darbojas sasai s-
tījumā ar izdaudzināto „River-
side” katedrāli Manhatenas rie -
tumpusē. Daudzveidīgajiem pa   -
sā  kumiem, kas noris šā kom-
pleksa atsevišķajās zālēs, ir plašs 
apmeklētāju loks. Gerdas Rozes 
skate, kas bija iekārtota galerijā 
„Dārgumu istaba”, izstādes at -
klāšanas dienā bija pārpildīta 
ieinteresētiem skatītājiem; izstā-
dītos darbus bija iespējams arī 
iegādāties. Latviešu māksli nie-
kiem būtu vērts padomāt par 
sakaru nodibināšanu ar šo labi 
apmeklēto kultūras centru. Sa  vu-
 laik, pirms pārcelšanās uz dzīvi 
Latvijā, ņudžersietei gleznotājai 
Dainai Dagnijai šajā centrā bija 
iespaidīga izstāde.

Gerdas Rozes šīs skates iedīglis 
meklējams pirms gada notiku-
šajā mākslinieces darbu izstādē – 
arī ar nosaukumu „Apļa sumi nā-
šana” Mamaronekas māksli nie-
ku ģildes galerijā Larčmontā 
(netālu no Ņujorkas, skat. manu 
aprakstu Laikā, 2010. g. 3. jū  li -
jā). Toreizējās izstādes izraisītā 
lielā interese vainagojās ar uzai-
cinājumu māksliniecei ar līdzī-
gu izstādi viesoties Manhatenas 
„Interchurch Center” telpās.

nītajā „tondo gleznām” – tikpat 
kā vairs neizmantotā pilnīgā 
apļa formā, kā arī tādus, kuŗos 
aplis iekļauts sarežģītā dažādoti 
risinātā kompozicijā, reizēm 
pat vairāku, pašas konstruētu, 
stūrainu audeklu apvienojumā. 
Atšķirīgu ģeometrisku formu 
pretnostatījumi Gerdas Rozes 
jaunradē vienmēr intriģējoši, 
jo viņa tos neatstāj vienīgi 
formāli risinātas ģeometrijas 
līmenī, bet pa lielākai daļai tos 
pakļauj gleznieciski spontāni, 
bet kon trolēti radītam kop-
veidolam. Kopveidolā liriskais 
mainās ar drāmatisko, veiksmī-
gākajos dar    bos viešot sava veida 
mistiku.

Gerdas Rozes savdabības iz -
celšanai teicami pakalpoja arī 
jau pieminētais telpas iekār-
tojums. Izmantojot plānvidū 
nerēgulāri izvietotus paneļus, 
bija radīta iespēja veidot no -
skaņā radniecīgus gleznu kopo-
jumus. Pāris apļa formas darbi – 
ar plūsmojoši gleznotiem mis-
tiskiem izplatījuma ainoju -
miem – bija pakarināti krietni 
atstatu no paneļu foniem, radot 
iespēju apļiem mest atkārtotas 
ēnas uz paneļu plāksnēm. Ra -
dītā ēnu spēle vēl jo vairāk kā   pi-
 nāja darbu mistisko no  skaņu.

Par intriģējošo izstādes ie  -
kārtojumu bija rūpējies izstādes 
kurātors Franks de Gregorie – 
lai viņam uzslavas pavadīts 
paldies!

Tāpat kā Guna Mundheima, 
arī Gerda Roze ir aktīva Ame-
rikas latviešu mākslinieku ap -
vienībā, jau gadiem kalpodama 

krāsaino slīdīšu krājuma (kuŗā 
visi attēli normālai redzei vēl ar -
  vien izskatās labi saglabājušies) 
vairs tikai retais bija izmanto-
jams. Jo, lūk, mūsdienu digitā-
lizētajā fotoapstrādes procesā 
atklājās, ka daudziem no tiem 
jau pagalam „deģenerējušies”. 
Rezultātā 1950. – 60. gados tik 
ražīgā vecmeistara Augusta An -
 nusa daiļradi grāmatā varējām 
pārstāvēt tikai ar vienu attēlu – 
gleznu „Dialogs” (Kristus tautas 
vidū) – vienīgo, kas bija pavisam 
nesenīt tiešamībā fotografēta 
Ņujorkas Salas draudzes diev-
nama priekštelpā.

Bet neba jau tā mana vienīgā 
technoloģijas izraisītā ķibele. 
Pavasarī, pirms došanās uz Lat-
viju jau pieminētās „50-gadīgās 
grāmatas” noapaļošanas darbos, 
manu ar publisko pakalpojumu 
faksu sūtīto Kultūržurnālistes pie -
zīmju segmentu aparātūrai bija 
labpaticies samazināt līdz nesa-
lasāmības pakāpei. Laika  redak-
cijā Rīgā tas nonāca nelieto-
jams, bet raksta restaurēšana 
tobrīd nebija paveicama. Tomēr 
aizvadītās kultūrsezonas noti-
kumu spilgtums nepieļauj, ka 
tie paliktu bez atspoguļojuma 
Laika slejās.

Tā kā 50 gadus esmu gājusi 
„mākslai pa pēdām”, tad neat-
taisnojams robs rastos, ja Laikā 
neparādītos ne rindiņas par 
divu ļoti atšķirīgu un saistošu 
mākslinieču – Gunas Mund hei-
mas un Gerdas Rozes – izstā-
dēm. Tēmētām vispārīgajai 
Ņujorkas publikai.

Šo piezīmju rindas rakstot, ir 

likai iepazīstinājumam ar māk-
slinieci un mudinājumam ap -
meklēt Gunas Mundheimas pat  -
labanējo akvareļu izstādi „Laiki 
un vietas”, kas visu septembŗa 
mēnesi būs skatāma „Gross Mc 
Cleaf ” galerijā 127S.16. ielā 
Filadelfijā.  

Akvarelistes Gunas 
Mundheimas 

ēteriskā valstība
Ieejot Gunas Mundheimas – 

agrākās filadelfietes, tagad ņu -
jorkietes – akvareļu (un dažu 
krāsainu zīmējumu) izstādē 
„Phoenix”galerijā Ņujorkā, pār-
ņem sajūta, ka esam iegājuši pa -
visam citā, no mūsdienu raupjās 
ikdienas un no visumā pārspīlēti 
raupjiem izteiksmes veidiem 
pār  blīvētās mākslas atšķirtā pa -
saulē. Bet tā nav personīgi sa -
fantazēta pasaule, jo tai piemīt 
tūdaļ saskatāma saikne ar to, ko 
Dieviņš mums visiem par 
prieku ir radījis: tie ir glezni 
ziedi, dārzos audzēti, cilvēka 
rokas kopti, tagad trauslās vāzēs 
sakārtoti. Tie ir augļi un stīgojoši 
stādi, pretstatīti caurstarotiem 
glezniem traukiem, kas izvietoti 
uz nereālās gaismās lāsmojošām 
galdu virsmām. Citās gleznās 
tie ir koku stumbri, ritmiski 
savijušies kaili zari. Tā ir daba 
visharmoniskākajās izpausmēs, 
ko māksliniece pakļauj savam 
poētiskajam, reizēm irreālajam 
skatījumam. Šis skatījums, pār-
nests uz lielām ūdesnskrāsu pa -
pīra loksnēm, balstīts neapstrī-

Skatē visumā redzējām tās pa -
šas gleznas (bet ne viennospie-
dumus), kuŗas jau redzējām 
Larčmontas izstādē, tādēļ sīkāk 
neiztirzāšu. Bet šīs skates īpat-
nējais iekārtojums to pārvērta it 
kā par gluži citu izstādi, ļaujot 
reljefi izcelties Gerdas Rozes 
fokusētajam jaunrades profilam.

Varējām atkal aplūkot iztēlē 
dzimušus izplatījuma iztēlo-
jumus, kas iekomponēti – pēc 
Renesanses laikmetā tik ie  cie-

ALMA revīzijas komisijā, kā arī 
kuplinot mākslinieku saietu 
Kultūras programmas. Laikā, 
kad vēl darbojās Ņujorkas māk-
 slinieku grupa un DV mākslas 
sekcija, viņa vienmēr piedalījās 
šo grupu izstādēs. Īpašu ievērī -
bu pelna viņas enerģiskā līdz -
dalība amerikāņu mākslinieku 
grupās, kopizstādēs bieži sa -
ņemot godalgas. Neizsīkstošu 
radošo enerģiju arī turpmāk. 

Eleonora Šturma
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Līdz Saeimas ār -
kārtas vēlēšanām ir 
atlicis tikai pāris 
dienu, un ilgi gai-
dītā kampaņa bei-
dzot ir sasniegusi 
virsotni. Kopumā 

tā ir klusāka nekā pērnā gada 
rudenī, tomēr šoreiz daudz 
skaidrāk  iezīmējas at  -        šķi rī bas 
partiju starpā. Rodas ie spaids, ka 
Saskaņas centra, Vienotības un 
ZZS kampaņu veidotāji nav 
centušies izdomāt  neko jaunu un 
nebijušu. Pamat vilcienos šīs 
partijas uzrunā vē  lētāju ar tām 
pašām idejām, ku -ŗas bija to 
arsenālā jau pagājušā gada rudenī, 
lai gan kampaņas vēstījumi ir 
kļuvuši daudz pre cīzāki. Saskaņā 
ar „Latvijas Faktu” septembŗa 
sākumā veiktās ap  taujas datiem 
Saskaņas centrs varētu rēķināties 
ar 20,3% vēlē tāju balsu. Tas ir  par 
diviem pro centiem vairāk nekā 
augusta vi  dū, un partijas līdeŗi 
neslēpj, ka cer iegūt lielāko 
mandātu skaitu Saeimā, un tas 
viņiem ļautu sevi beidzot saukt 
par uzvarētājiem vēlēšanās. Arī 
visa partijas kam paņa ir pakārtota 
šim mērķim. 

Liela saskaniešu kampaņas       
daļa ir adresēta latviešu vēlētā-
jam. Vēstījums ir vienkāršs - visu 
Latvijas problēmu pamatā ir la -
bējo liberālo partiju nesekmīgā 
polītika, un tāpēc ir jābalso par 
sociāldemokratiskām idejām jeb 
par Saskaņas centru. No latviešu 
vēlētājiem jūtīgajiem jautāju-
miem par vēsturi un krievu valo-
das statusu Saskaņas kandidāti 
cenšas izvairīties. Partijas līdeŗi 
reklāmās daudz runā par saviem 
plāniem indeksēt pensijas, ieviest 
progresīvo ienākumu nodokli 
fiziskām personām, bet nepie-
min, ka Saskaņa aicina atlikt pā  r-
eju uz eiro, neko nerunā par bu  -
džeta deficita lielumu un to,  kā 
veicināt tautsaimniecības at  tīs-
tību. Dažādu plašsaziņas lī  dzekļu 
rīkotajās priekšvēlēšanu debatēs 
ir labi redzams, ka taut saimnie-
cība ir partijas vājākais posms, 
Saskaņai  nav zinīgu kan didātu, 
kas pārliecinoši varētu diskutēt   
ar valdības vadītāju  V. Dom-
brovski vai finanču mi  nistru     
A.Vilku. Partija to cenšas kom-
pensēt ar latviešu sabiedrī bā labi 
ieredzēto Rīgas pilsētas galvu      
N. Ušakovu, kas izvirzīts par mi -
nistru prezidenta amata kan-di -
dātu. Polītikas kuluāros gan runā, 
ka neatkarīgi no vēlē šanu rezul-
tātiem N. Ušakovs pa  likšot Rīgas 
domē un Saskaņas patiesais val -
dības vadītāja amata kandidāts 
esot kāds cits Latvijā labi zināms 
bezpartijisks profe sio nālis. 

Septembŗa aptaujas rezultāti 

(Birutas Magones rakstu pil-
nībā varat lasīt Laika mājaslapā 
www.laiks.us)

Biruta Magone
Nesen Laikā bija ievietots mans 

raksts „Provinciālisma rūgtās 
vēr meles” un vienlaikus četru 
pastāvīgo laikraksta korespon-
dentu komentāri par to. Uz ko -
mentāriem tieši neatbildēju, lai 
neizraisītu neauglīgu polemiku, 
bet gatavoju dziļāka ieskata rak-
stu problēmās, kuŗas grūti ana li-
zēt viedokļu sadursmē. Tomēr vē  -
lāk sapratu, ka blakus dziļākām 
problēmām, kuŗas vērts pārrunāt, 
ir arī daži elementāri jautājumi, 
kas patiesībā bija iemesls rak-

Četri rakstnieki laivā un suns krastā
stam „par vērmelēm”. Tā vedināja 
domāt divi teikumi Franka Gor-
dona komentārā: „Birutai Mago-
nei ir tiesības paust savu viedokli. 
Man arī.”

Tieši tā, Gordona kungs, un 
manas iebildes par Jūsu rakstiem 
bija par šo tematu: Neatkarīgās 
Rīta Avīzes žurnālistiem Paide-
ram, Veidemanei, Avotiņam, Lat-
kovskim arī ir tiesības paust savu 
viedokli laikrakstā, kas atbilst 
viņu domāšanas profilam. Gor -

dona kungs raksta, ka NRA ir 
„neparasta parādība Latvijas pre-
ses ainavā: tā ir Lemberga „kaba-
tas lapa”. Var piekrist, ka NRA ir 
neparasta parādība Latvijā, bet, 
pretēji Gordona kungam, es un 
daudzi citi domā, ka tas ir aps-
veicami. Līdzīgi kā starp polī tis-
kām partijām Latvijā ir neie spē-
jami atrast kaut vienu konser-
vātīva, prokapitālistiska virziena 
partiju, tāpat ir neiespējami atrast 
konservātīva virziena preses iz -

devumu. NRA profils būtu vēr-
tējams kā tuvākais konservātī-
vismam, kāds Latvijas polītiskajā 
klimatā vispār iespējams. Tas ne -
nozīmē, ka  katram šajā laikrakstā 
paustam viedoklim var piekrist, 
to karsti atbalstot. Tomēr NRA  
ir kā svaigs strautiņš vispārējos 
liberāli/progresīvo eirosociā lis tu 
propagandas plūdos Latvijas 
masu saziņas līdzekļos. Sevišķi 
izceļas Latvijas valsts sponsorētā 
televīzija un radio. Vai tāpēc, ka 

Franks Gordons raksta laikrak-
stam Laiks, būtu jāizdara secinā-
jums, ka viņš atrodas izdevējas 
kabatā? Protams, jāatzīst, ka kopš 
zināma laika laikraksts ir manījis 
savu profilu, kļūstot par monolīti 
pārstāvētu liberālo viedokļu pau-
dēju. Tas ir laikraksta izdevēju 
un redakcijas ziņā, taču tas vēl jo 
vairāk rada izbrīnu par nemitī-
giem uzbrukumiem laikrakstam, 
kuŗā pausts citāds viedoklis.

Aigars Freimanis, sociologs, 
pētījumu firmas „Latvijas fakti” 
vadītājs, speciāli BL

Vēl dažas dienas

"Latvijas Fakti"
Aptauja notika no 2011. gada 8. septembŗa līdz 9. septembrim.

Tika aptaujāts 1001 LR pavalstnieks

rā   da, ka Vienotība ir apsteigusi 
savu galveno konkurentu Zatlera 
Reformu partiju. Nedēļu pirms 
Saeimas ārkārtas vēlēšanām par 
Vienotību bija gatavi balsot 13,6% 
Latvijas pavalstnieku. Tas ir par 
trim procentiem vairāk nekā 
augustā. Nez kāpēc gribas apgal-
vot, ka tas jau bija gaidāms, lai 
gan Vienotības kampaņa ir diez-
gan klusa. Tās galvenais tēls ir 
Ministru prezidents Valdis Dom-
brovskis un viņa vadītās valdības 
sekmīgais darbs krizes pārva rē-
šanā. Pirmo reizi kādas partijas 
kampaņā ir iesaistījušies arī kai-

miņvalstu polītiķi. 
Partijas reklāmās atbalstu            

V. Dombrovskim pauž Igaunijas 
un Somijas premjērministri. Vie-
notības priekšvēlēšanu program-
mā ir daudz konkrētu solījumu - 
trīs gadu laikā panākt zemāko 
bezdarba līmeni Baltijas valstīs, 
ieguldīt ražošanas attīstībā 2 mil-
jardus latu, palielināt eksporta 
apjomu par 50% un daudzi citi. 
Programma gan skaidri neatbild 
uz jautājumu, no kurienes tuvāko 
trīs gadu laikā radīsies tik mil -
zīgi finanču līdzekļi, tomēr ne -
viens no konkurentiem nav uz -
drīkstējies to argumentēti kri -
tizēt. Gribot negribot jāsecina,  
ka Vienotība prasmīgi izmanto 
visas varas partijas priekšrocības 
un skarbi kritizē polītisko oponen- 

 tu populistiskos solījumus. Rei  -
zēm liekas, ka publiskajās debatēs 
partijas līdeŗi ir nedaudz augst-
prātīgi, tomēr tieši tik daudz, lai 
neradītu nepatiku vēlētājos.        

Atbalsts Zatlera Reformu par-
tijai dažas dienas pirms vēlēša-
nām ir sarucis par sešiem pro-
centiem.  Augustā par ZRP bija 
gatavi balsot 17,3% vēlētāju, bet 
septembŗa sākumā vairs tikai 
11,4%. Kas gan ir noticis divu 
nedēļu laikā? Pirmkārt, Zatlera 
partija ir zaudējusi iniciātīvu. 
Valdis Zatlers joprojām runā par 
jaunas polītikas sākumu, bet lie-

lākoties ir spiests skaidroties par  
dārgajām mēbelēm, kas tika ie -
gādātas Valsts prezidenta rezi-
dencei un dokumentos ierakstītas 
kā militārā komandpunkta ap -
rīkojums. ZRP valdības vadītāja 
amata kandidāts E. Sprūdžs  atkal 
un atkal cenšas vēlētājus pārlie-
cināt, ka vidējā izglītība nav šķēr-
s lis tam, lai viņš veiksmīgi vadītu 
valdību. Runāt par partijas pro- 
g rammu un mērķiem iznāk pa -
visam maz. Otrkārt, vēlētāju sa -
jūsma, kas bija vērojama pēc         
V. Zatlera Rīkojuma Nr.2. iz  slu-
dināšanas, ir noplakusi, un jaun-
dibinātās partijas līdeŗiem trūkst 
polītiskās pieredzes. Pēdējo pāris 
nedēļu laikā gandrīz pazuduši  
divi redzamākie ZRP program-
mas autori un ministru kandidāti 

Vjačeslavs Dombrovskis un Ro -
berts Ķīlis. No malas raugoties, 
šķiet, ka partijā valda neliels ap -
jukums. 

Gandrīz nekas nav mainījies 
vē  lētāju attieksmē pret Zaļo un 
Zemnieku savienību, septembŗa 
sākumā par to savas balsis bija 
gatavi atdot 8,4% Latvijas pavalst-
nieku. Lai arī partijas vērtē jums 
ir palicis gluži tāds pats kā 
augustā, dažas zīmes liecina, ka 
šoreiz viss ir citādi. Pirms gada, 
10. Saeimas vēlēšanu priekšva-
karā, visi žurnālistu uzrunātie 
ZZS kandidāti pārliecinoši ap -

galvoja, ka uzskata A.Lembergu 
par labāko ministru prezidenta 
amata kandidātu, bet tagad dau-
dzi cenšas izvairīties no tiešas 
atbildes. ZZS kandidāti stāsta, ka 
partijā esot vairāki spēcīgi polī-
tiķi, kuŗi varētu ieņemt valdī -      
bas vadītāja amatu, - J. Dūklavs, 
U. Augulis, R. Vējonis. A. Lem-
bergs esot tikai viens no viņiem. 
Grūti spriest, vai tā ir pašā  partijā 
saskaņota pozicija, kuŗas mērķis 
ir pārliecināt potenciālos koali-
cijas partneŗus, ka ZZS nav oli-
garcha kontrolēta partija, vai  arī 
tās ir bailes zaudēt vēlētāju at -
balstu.

Pēc R. Zīles atteikšanās kandi-
dēt uz ministru prezidenta ama -
tu nedaudz ir samazinājies vēlē-
tāju atbalsts apvienībai Visu Lat-
vijai/TB/LNNK. Septembŗa sā -
ku mā par to bija gatavi balsot 
6,9% vēlētāju. Nevajadzētu pār-
vērtēt pieredzējušā R. Zīles lomu 
nacionālajā apvienībā, jo pēdējos 
gados viņš vairāk darbojas Ei  ro-
pas Parlamentā. Tomēr partijā 
acīm redzami trūkst kompeten -
tu un sabiedrībā labi zināmu 
tautsaimnieku. Tas nevar palikt 
bez sekām, jo sociālekonomiskie 
jautājumi krizes laikā daudziem 
Latvijas vēlētājiem šķiet daudz 
svarīgāki par nacionālajiem. 

Un nobeigumā. Septembŗa ap -

tauja pārsteidz ar vienu skaitli – 
lai gan vēlēšanas būs pēc dažām 
dienām, vēl joprojām 28,6% Lat-
vijas pavalstnieku nevar izšķir-
ties, par kuŗu partiju atdot savu 
balsi. Salīdzinājumā ar augustu 
neizlēmušo vēlētāju skaits ir pie-
audzis par astoņiem procentiem. 
Šķiet, ka atbilde nav tālu jāmek -
lē, vairākumā gadījumu tie ir 
pavalstnieki, kas vēl pirms pāris 
nedēļām bija gatavi balsot  par 
Zatlera Reformu partiju. Tas no -
zīmē, ka pēdējās kampaņas die-
nas ir īpaši svarīgas un saruna 
par iespējamām koalicijām jāat-
liek uz mazliet vēlāku laiku.   
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Melnais lācis II – 
līdzekļu vākšana 

Katskiļu nometnei
Katskiļos atkal satikās ,,Melnā 

lāča brigāde” – draugi, kuŗi ir pa -
 zīstami jau vairāk nekā 17 gadu, 
kad paši bija bērni trīs vai četru 
gadu vecumā. Šie agrāki ,,īkšķīši” 
prot novērtēt nometnē gūto un 
cenšas tagad to atdot citiem.

Brīvprātīgie palīgi bija: Diāna 
Rudzīte, Rick Francis, Jim Glas-
cock, Inga Eglītis Francis, Linda 
LaFonte, John LaFonte, Ieva Ozo-
liņa, Joe Madden, Silva Blassman, 
Inta Stuberovoks Jurcik, Janīna 
Briģe, Lauris Eglītis, Karls Ko -
pans, Jānis Kopans, Helmars 
Rudzītis, Kim Montgomery.

Pateicamies telts iegādātājam 
Mārtiņam Zālītem, mūziķu gru-
pai Lugers, Rick Francis and Jim 
Glascock, laikrakstam Laiks, Lat-
vian Cleveland Credit Union, vai-
 rāk nekā 100 dolaru ziedotājiem: 
māksliniekam Aivaram Zand-
bergam, Sandrai Richardsonei, 
Mārai Ziediņai, Inārai Sternadori 
(viņa izlozē laimēja 100 dolaru 
un tūlīt tos ziedoja); Blue Hills 
Microbrewery – Andris Veidis, Ri -

pound pig was brought in and 
roasted for hours, thanks to Rick 
Francis and Jim Glascox who 
stood in the pouring rain basting 
the pig.

Ingrida Eglite-Francis had wor  -
ked all week long preparing pig 
butts, galerts, peach cobbler and 
much more.

Lauris Eglitis, who was in 
charge of the refreshments sug-
gested brewery up in Boston 
called Blue Hills Brewery. Owned 
and run by a Latvian – Andris 
Veidis (www.bluehillsbrewery.
com) they donated a keg of beer, 
a Black Hops variety. the reason 
it was chosen it was the play on 
words: Black Bear – Black Beer.

Also, wonderful prizes where 
donated for the raffle by Rigaven 
Travel, Krikis Jewelers, Juris 
Kupris Fitness, Baltic Santa.

The day started off with rain, 
we were all frightened no one 
would show up. But little by little 
people came, ate, played the raf-
fle then in the evening members 
of the Latvian musical group the 
Lugers performed. Then it didn’t 
matter how hard it rained, people 
danced and had a great time! It 

dibināt šādu nometni un čakli 
strādāja četrpadsmit dienu. Vi  ņiem 
jāpateicas, ka daudzi bērni atvē-
ruši durvis, kuŗas viņiem senāk 
bija slēgtas – uz latviskumu.

Lauris Eglītis

Unforgettable Days 
in Katskils 

It was July 2001. My cousin 
and best friend Krista Doyle 
turned sixteen that month, 
though I would still be fifteen 
until the coming October. For 
anyone who’s spent those crucial 
years at Valodas Periods in 

own running around camp, and 
even my very first campers have 
become responsible counselors 
in their own right. Dinnej balle 
music playlists are filled with 
Lady Gaga and Taylor Swift. 
GameBoys are played during 
klusa stunda. We even have a 
brand new edamzale that we are 
slowly breaking in.

Many subtle difference keep 
making each summer better. Last 
year Elissa and Mara introduced 
Rainbow Tag, which instantly 
rose to legendary status with the 
kids. This year Irene Jasuta adap-
ted our typical Valodas Klasse 
into a more broad cultural class, 

I may be letting the cat out of 
the bag a little early, but keep this 
idea of timelessness in mind as 
you wait to hear the theme for 
next summer’s Valodas Periods. 
But you’ll just have to send your 
kids to camp to find out more... 

By Austra Zubkovs

Valodas periodā 
māca latviešu

valodu!
Skaistā vasaras dienā jaunieši 

no dažādām pavalstīm ieradās 
Ņujorkas latviešu nometnē Kats-
kiļos. Valodas perioda vadītāja 
Elisa Millere teica īsu uzrunu. 
Man, ārzemniekam no Austrā li-
jas, bija interesanti uzzināt, ka 
ša  jā nometnē lielākoties lieto 
angļu valodu, lai visi jaunieši sa -
prot dienas programmu un ziņo-
jumus. Šogad Valodas periodā mā -
cījās 70 skolēnu no 8 līdz 17 gadu 
vecumam, strādāja 40 darbinie ku. 
No rīta bija latviešu valodas kla-
ses, mākslas stundas un tautasde-
jas, pēcpusdienā sporta nodar bī-
bas, arī laiks peldēšanai, pēc va  ka-
 riņām īpaša programma. E. Mil-
lere bija ļoti priecīga, ka ir tik 
daudz skolēnu un darbinieku: 
„Katra diena ir labāka par ie -
priekšējo. Skolēni ceļas ar smaidu, 
gatavojas labai dienas program-
mai un gulēt aiziet ar vēl platāku 
smaidu, gaidot nākamo dienu.”

Nometnē notika arī nodarbības 
pamatskolēniem – īkšķīšiem. No 
rītiem latviešu valodas klases, 
ticības mācības stundas un māk-
slas stundas. Bērnu vecāki arī pa   -
vadīja laiku nometnē un palīdzē-
 ja klasēs.

Nometnē ļoti populāra bija 
„va   ravīksnes” spēle – jaunieši 
skraidīja pa nometni, meklējot 
īpašas krāsas, par kuŗām saņēma 
punktus.

Notika dažādi sarīkojumi – 
baltā balle, iepazīšanās vakars un 
filmu vakars, ugunskurs, kazino 
vakars, rotaļu vakars un raibā 
pēcpusdiena.

Katskiļu nometne ir plaša. Ņu -
jorkas latviešu sabiedrība ļoti 
priecājas par jaunuzcelto ēdam-
zāli, kuŗā ir vietas 230 cilvēkiem. 
Te ir moderna virtuve, kuŗā viss 
pilnīgi jauns – galdi, krēsli, soli, 
ledusskapji, krāsnis. Augšējā stā-
vā ir guļamtelpas un mazgāšanās 
telpas. Protams, nometnē ir ezers, 
guļammītnes, sarīkojuma zāle, 
sporta laukumi un atpūtas māja 
viesiem. Manuprāt, varena no  -
metne pasaules mērogā. Ņujorkas 
latvieši var būt ļoti lepni par šo 
nometnes vietu.

Runājot ar skolēniem, secināju, 
ka Valodas periods ir ļoti no   de-
rīgs. „Žēl, ka nerunāju latviski, 
bet vismaz ir nometne, kur varu 
iemācīties valodas pamatprinci-
pus, satikt jaunus un vecus drau-
gus, un uzzināt daudz par latviešu 
kultūru,” teica kāds skolēns. „Mā -
jās braucot, gribu iemācīties vis-
maz piecus teikumus latviski, lai 
varu pateikt tos saviem vecākiem,” 
sacīja cits.

Valodas perioda mērķis ir ap  -
vienot jauniešus, kas nerunā lat-
viski. Viņiem ir laba iespēja iegūt 
jaunus draugus, piedalīties lat -
viskā uzvedumā, sportot, dziedāt, 
bet galvenais, iemācīties latviešu 
valodu. Tas viss ir ļoti apsveica-
mi. Žēl, ka tādas nometnes nav 
Austrālijā.

 Rūdis Dancis

Katskiļu vasara

 gaven Travel, Juris Kupris Fitness, 
Baltic Santa, Krikis Jewelry.

Tajā dienā, 6. augustā, lija kā pa 
Jāņiem, varētu arī teikt, ka lietus 
lija burtiski spaiņiem. Taču, par 
spīti lietum, ieradās vairāk nekā 
110 viesu. Viņi paziņoja par pie -
dalīšanos, sūtot e-pasta vēstules, 
zvanot, atbildot Facebook. Tā kā 
pieteicās tik daudz dalībnieku, 
četras reizes bija jābrauc pirkt 
pārtika, lai visiem pietiktu. Vaja -
dzēja papildināt arī šķīvju, nažu 
un dakšiņu krājumus. Cūkas cep-
šana sākās pulksten četros no rī   ta 
un ievilkās līdz četriem pēc pus-
dienā, pavāri stāvēja lietū un ne -
mitīgi uzmanīja cepeti. Viesiem 
bija lieliska ēstgriba. Mēs ietau pī-
jām daudz naudas, jo viss ēdiens 
bija pašu gatavots, galdauti, šķīvji 
un citas lietas laikus iegādāti iz -
pārdošanās, un visi darbinieki zie-
 doja savu laiku. Veiksmīgi izde-
vās izloze, puse biļešu jau bija 
nopirktas agrāk. Balle turpinājās 
līdz pulksten pustrijiem no rīta. 

Melnais Lācis II 
fundraiser

This year the valodas periods 
at Nometne tried their hand at 
having a Melnais Lacis fundraiser 
for the benefit of the new Zarins 
mess hall. Melnais Lacis has 
always been a wonderful fund-
raising dinner held every summer 
by the Atpūtas nams. This year 
we had two!

The theme for Melnais Lacis II 
was a southern pig roast. A 85 

was a fablulous turn out, over 
125 people and we raised about 
$5000 for Nometne and the new 
mess hall.

Lai slavēts Valodas 
periods!

Mani dēli pēdējās piecas va  sa -
ras piedalījās Ņujorkas draudzes 
Valodas perioda nometnē Kat-
ski ļos. Šajā valodas perioda no -
metnē pulcējas bērni, kuŗi latvis-
ki nerunā. Valodas perioda bei-
gās 13. augustā bija sarīkojums, 
kuŗā vairāk nekā 100 nometnes 
dalībnieki un darbinieki ar mil-
zīgu entuziasmu dziedāja, dejoja, 
tēloja ludziņā ,,Spīdītis”, ko ie  stu-
dēja Irēna Jasuta. Iespaidīgs bija 
senču nometnes un audzinātāju 
koŗa dziedājums ,,Tumša nakte, 
zaļa zāle”. Visi nometnes dalīb-
nieki dedzīgi dziedāja ,,Nu ardie vu, 
Vindzemīte”, ,,Bēdu, manu lielu 
bēdu un ,,Projām jāiet...” Bija arī 
deviņas dejas, vairākums pazīs-
tamu, bet viena īpaši choreo gra-
fēta nometnes dalībniekiem. Sarī-
kojuma beigās, visiem dziedot ,,Pūt, 
vējiņi!”, daudziem bira asaras.

Šā sarīkojuma dalībnieki bija 
latviešu izcelmes, bet viņiem pie-
 trūkst latviešu valodas. Sarīko-
juma zālē valdīja tāda pati gaisot-
ne kā citos latviešu sarīkojumos, 
un bija prieks, ka latviski neru-
nā tāju koris dziedāja dziesmas 
latviešu valodā. Viņi visi šajā tel pā 
divu stundu gaŗumā kļuva par 
īstiem ,,superletiņiem”. Var ti   kai 
apsveikt audzinātājus, kuŗi nolē ma 

Katskilu Nometne instead of in 
Garezers, you know why that’s 
important. Sixteen is the special 
age you get to be a worker. 

Krista and I had been going to 
camp together since we were 
about seven and every summer our 
bond seemed to grow stronger. 
At age ten we formed the ban-
dana gang and sang “Zombie” by 
the Cranberries. At age twelve 
we were planning extensive raids to 
surprise the boys cabin. At four-
teen we schemed ways to be able 
to hang out after lights out to stay 
up late talking about those boys. 

But now a three month age dif-
ference threatened to tear that 
special bond and form a chasm 
the size of the camper / worker 
boundary. Our vadītāji the pre-
vious year, Ieva Gulbis and Sarma 
Liepins, had even tried prepar-
ing us by describing how the 
same small age difference had 
split up their summer one year 
and telling us stories about how 
they ended up coping and even-
tually getting over it.

But Krista and I were inconsol-
able. Through endless pleading 
with Ingrida Miemis, we finally 
weaseled a deal that turned out 
to be not so beneficial for us on 
any level – working each meal 
scrubbing burnt pots and still 
having a 10pm curfew with the 
oldest girls. I don’t know what we 
were thinking.

Fast forward to this summer, 
which not only marked my tenth 
year of being a worker at 
Nometne but also marked my 
first year as Program Director 
with Mara Dajevska, an incredi-
ble honor that I had dreamed 
about since I was in the oldest 
girls’ cabin.

Plenty has changed over the 
last ten years. Many of my best 
friends have gotten full time jobs 
and only visit on weekends, my 
favorite vadītāji now go by differ-
ent last names with kids of their 

to include cultural tales, history, 
and geography in the lesson 
plans. Tautas dejas keeps bring-
ing back the favorite dances as 
well as new ones from a recent 
Dziesmu Svetki or made up by 
the kids themselves.

But so much more has stayed 
the same. The dienas kartibas 
follows the same routine I grew 
up with. The favorite activities 
are still the skerslu gaijiens and 
meza rotalas.The kids still dread 
morning vingro ana and lunch 
time dessert when they hear the 
results for cabin inspection. The 
middle weekend’s Lielais Uguns-
kurs still draws crowds though 
the same songs are sung year 
after year. Pīle, pīle, zoss, Namiņš 
deg, Vai tu mani mīli?, and the 
winking game continue to be 
favorites since I was little. Polo-
nais leads us into Dinnejballe 
and Pūt, Vējiņi marks the end of 
camp. And many kids still cry 
because of those few month age 
differences that pull them apart 
from their friends.

Ten years later, and despite all 
the changes I’ve seen, Nometne 
still evokes a sense of timeless-
ness. All year you count down 
the days and then from the 
moment you enter, time stops. 
No matter what new technology 
is hot in school, the kids still 
want to play the Shoe Game. 
Dancing the apļa polka is as fun 
as dancing to Black Eyed Peas.
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Būdama ASV latviešu sabied-
rībā rosīgs cilvēks, ne vienu reizi 
vien esmu apmeklējusi 3x3 no -
metnes: pirmās nometnēs, kas 
notika Gaŗezerā 1980. gados biju 
palīdze un dalībniece; 1990. ga -
dos Katskiļu 3x3 biju lektore;  
2000. gadu sākumā ar savu vīru, 
pirmo dēliņu un vecākiem, resp. 
3 paaudzēm, apmeklējām  Gaŗ-
ezera 3x3! Gan palīdzot vadības 
lokā, gan esot dalībniecei daudzās 
un dažādās ievirzēs (polītika, folk-
lora, latviskā virtuve, floristika), 
gan arī darbojoties kā „aktīvai 
nīcējai”*, latviskais gars, kas val-
dīja 3x3 nometnēs, uzlādēja ma -
nas, ASV dzīvojošās latvietes, 
latviskās baterijas...

Kālab tad man, Latvijā dzī -
vojošai latvietei, būtu jāap meklē 
3x3 nometne Latvijā? Ja nu es 
ikdienā, diendienā, darbdienās 
un brīvdienās fiziski atrodos 
Latvijā, vai tad ar to „nepietiek”? 
Nezinu. Bet zinātkāre par to, kā 
notiek 3x3 nometnes Latvijā, 
katrā ziņā bija! Un tāpēc šī gada 
pavasarī pieteicu sevi, savu vīru 
Arni Kākuli, mūsu 2 dēlus (10 
g.v. Zinti un 4,5 g.v. Vidvudu) un 
savu vīramāti Vitu Kākuli (viņa 
dzīvo Milvokos, ASV, bet šovasar 
atbrauca uz Latviju pie mums 
ciemos) uz 3x3 ģimeņu saietu 
Cesvainē.

Jau labu laiku pirms nometnes 
tās vadītāji Egija un Ingus Krū-
miņi mūs informēja par dienas-
kārtību un ievirzēm, kuŗās katrs 
varējām piedalīties. Izvēlēties ne -
maz nebija viegli, jo piedāvātā 
programma bija ļoti bagāta – no 
senām amata prasmēm (metal l-
kalšana, ādas apstrāde, rotkal ša -
na, klūgu pīšana u.tml.), līdz mūs-
dienīgām temām (polītika, ģime-
nes seminārs, animācija, foto 
apstrāde u.c.).

Mazākais dēls kopā ar saviem 
3-6 g.v. līdzaudžiem darbojās ½ 
x ½ ievirzē, kur par nometnes 
temu: „Tēvu tēvi laipas meta, 
bērnu bērni laipotāji” uzzināja, 
piedaloties dažnedāžādās rotaļās, 
dziedot dziesmas, spēlējot spēles, 

Kaut kas maģisks
3x3 gimeņu saiets Cesvainē no 3. līdz 8. jūlijam 2011. gadā

iepazīstoties ar pasakām un māk-
slas darbiem. No rīta ar bērniem 
strādāja allaž smaidīgā Diāna 
Briede un viņas darbīgais vīrs 
Kārlis. Savukārt pēcpusdienā par 
½ x ½ nieku labklājību rūpējās 
draudzīgie Inese un Aivars Grīn-
valdi. Vidvudam ļoti patika!

Vecākais dēls no rītiem strādāja 
ar Jāni un Lailu Kirmuškām Leļļu 
teātŗa ievirzē. Talantīgie aktieŗi 
radoši strādāja ar bērniem, gan 
apmācot viņus leļļu vadīšanā, 
gan leļļu veidošanā no visvien-
kāršākiem priekšmetiem. Avīž-
papīrs, akmeņi, koki, diegi, au -
dums – viss līdz nedēļas beigām 
pārvērtās par brīnišķu stāstu, ko 
ar lellēm iezīvināja īstā leļļu te  āt-
ŗa izrādē pārējiem nometnes 
dalībniekiem.

Pēcpusdienās Zintis piedalījās 
ievirzē, kas, viņuprāt, bija 3x3 
nometnes „nagla”, tā bija Vilku 
mācība. Šo ievirzi vadīja Jānis 
Atis Krūmiņš, kuŗš dalījās savās 
izsmeļošās zināšānās par mūsu 
senču zemes aizstāvjiem senajos 
laikos, par viņu ieročiem un iz -
dzīvošanas spējām mežā. Puiši 
iemācījās, kā gatavot loku (visla-
bāk noderot lazdu krūms!) un 
bultas, kā izveidot mežā apmetni, 
kā apieties ar uguni. Ar kādu lep-
numu viņš un pārēji Jāņa apmā-
cītie stāvēja goda sardzē ar pašda-
rinātām lapām, kad notika dau-
dzi nājums!

Vecmāmiņa Vita no rītiem 
iedziļinājās Dievturības jautāju-
mos. Šo ievirzi vadīja Maruta 
Voitkus-Lūkina. Dalībnieki pār-
ru nāja latvieša pasaules uzskatu, 
tā vēsturi un piekopšanu kā 
godos, tā arī ikdienā.

Pēcpusdienā Vita saņēma „zāļu 
sievas” padomus, piedaloties ie -
virzē, ko vadīja Līga Reitere.  
Ārstniecības augu vākšanas un 
izmantošanas metodes bija ļoti 
izsmeļošas, un Vita atzinās, ka 
uzzinājusi daudz ko jaunu.

„Kaut kas maģisks!” – tā Vita 
raksturo Cesvaines 3x3 nometnē 
piedzīvoto. „Sākot ar pārrunām 
par mūsu senču tradicijām, tur-

pinot ar mācībām par zālēm un 
nezālēm, par zālēm, kuŗas var 
ēst, vārīt, smērēt, no kuŗām gūt 
spēku, no kuŗām – mieru... Arī 
pirts piedzīvojums, šokolādes 
sejas maskas, ūdens vingrošanas 
nodarbība, Cesvaines apkārtnes 
iepazīšana, draudzīgas sarunas 
un jauniegūti draugi... Tas viss 
bija kaut kas maģisks.

Vīrs Arnis Cesvaines 3x3 no -
metnē rītus veltīja pirts mācībām. 
Par latviskās pirts rituālu, to te -
oriju un arī praksi, mācīja pirt-
nieki Juris un Aelita Batņas.  Šajā 
ievirzē dalībnieki uzzināja star-

biškopības produktu degustācija 
un vasku sveču liešana un tīšana.  
Dalībnieki piedzīvoja arī medus 
atvākošanu un sviešanu.

Šo rindu autorei iepriekšējās 
3x3 nometnēs kustības dibinātājas 
Līgas Rupertes vadītais Ģimeņu 
seminārs nebija aktuāls. Taču šo -
gad nolēmu paklausīties, ko Līga 
ar savu kollēgu Māru Tupesi 
stāsta par ģimeņu psīcholoģiju. 
Mēs ar ievirzes dalībniekiem uz -
zinājām, kā var uzlabot savstar-
pējās attiecības un saskarsmi ģi -
menē. Pārrunājām arī veidus, kā 
ieviest efektīvas metodes bērnu 

Kākuļu ģimene

dažādas etīdes.
Ārpus ievirzēm, pēcpusdienu 

un vakara programma Cesvaines 
3x3 gimeņu saietā bija bagāta. Te 
vienu vakaru uzstājās vietējie 
tautas deju ansambļi – pūtēju 
orķestris un koris; cituvakar 
skatījāmies, kā dejoja ciemiņi no 
Velsas, bija arī Cesvaines mūzikas 
skolas bērnu koncerts, Rasmas 
Lielmanes un Venta Zilberta kon-
 certs, svecīšu dievkalpojums, iz -
braukums pa Cesvaines apkārtni 
un arī pils apskate, nakts basket-
bola turnīrs, brīvais mikrofons, 
folkloras kopas „Vilkači” koncerts, 
zolītes turnīrs, danči, dziedāšana...

Ko vēl? Mūs skaistajās, labi 
iekārtotajās Cesvaines vidussko-
las telpās uzņēma sirsnīgi, ēdināja 
garšīgi. Netālāja internātskolā gu -
lējām maz, bet saldi. Skatījāmies 
ikrīta 3x3 TV ziņas un ar lielu 
interesi lasījām nometnes ikdie-
nas avīzi „Laipotājs”. Iepazināmies 
ar tik daudz jaukiem cilvēkiem no 
daudziem Latvijas un arī pasaules 
nostūŗiem. Dziedājām. Smējā mies. 
Mācījāmies. Dancojām. Spēlējā-
mies. Mūsu ģimenei, gan katram 
atsevišķi, gan visiem kopā 3x3 
ģimeņu saiets Cesvainē bija lie-
lisks, latvisks piedzīvojums.

Nometnes tema bija „Tēvu tēvi 
laipas meta, bērnu bērni laipotāji, 
tā, bērniņi, laipojat, ka pietika 
mūžiņam”. Galu galā mēs katrs 
ģimenē izvēlējamies piedalīties 
ievirzēs, kas mums katram likās 
saistošas un tajās apzināti vai ne -
apzināti arī saņēmām šo tēvutēvu 
mantojumu. Centāmies to izzi-
nāt, agpūt un cienīt. Tālāk jau šis 
3x3 iesāktais darbs mums arī tur-
pināsies – ieviešot šīs zināšanas 
savā ikdienā, kā nu katrs māk, un 
tās dodot tālāk mūsu bērniem 
un bērnu bērniem.

Vanda Dauksta
* Lai gan šķiet, ka šāds vārdu 

salikums ir pretrunīgs, īstenībā 
tā nemaz nav. „Nīkšana” ir neat-
ņemama 3x3 nometņu sastāvdaļa!  
Tā ir dzīvelīga, jautra, dziesmota 
nodarbība, kas citreiz ilgst līdz 
rīta gaismai...

pību starp „tusiņu” pirti un „īstu” 
pirti. Viņi arī mācījās par slotu 
izvēli, to savākšanu, siešanu, pie -
lietošanu perot un arī virmojot 
garu. Nedēļu gaŗais piedzīvojums 
vainogajas ar īstu pirts rituālu, 
pēc kuŗa Arnis ar gaisīgu skatu 
acīs varēja pateikt vienīgi: „Es 
lidoju!”

Pēc lidināšanās pirtī Arnis mā -
cījās par lidojošām bitēm un 
medu, piedaloties biškopības ie -
virzē. Lietpratēju Jāņa un Vijas 
Puriņu vadībā dalībnieki apska-
tīja temas: biškopības vēsture, 
stropi un cits inventārs, savvaļas 
un sētie nektāraugi. Notika arī 

audzināšanā. Dalībnieki bija at -
vērti pārrunām un dalījās ar 
pieredzi no savām dzīvēm, gan 
nopietno, gan smieklīgo. Cik 
vēr tīgas iegūtās zināšanas!

Pēcpusdienās es ļāvos režisora 
Kārļa Krūmiņa centieniem pie -
rā  dīt, ka 3x3 nometnē ir iespējams 
izdarīt neiespējamo – nedēļas 
laikā radīt izrādi. Teātŗa ievirzes 
dalībnieki mācījās ar dažādām spē-
 lēm un kustību vingrināju miem, 
kā stāstīt savu stāstāmo un rādīt 
savu rādāmo. Nometnes noslē-
guma vakarā, par spīti izrādes 
tēmai „Bailes”, aktieri bezbailīgi 
un drosmīgi publikai rādīja 

Beidzot pienāca diena, kad 
Klīvlandē pirmo reizi varēju 
satikt latviešu ģimenes! No Tek-
sasas uz Ohaijo pārcēlos pirms 
vairāk nekā pusgada, bet vēl 
līdz šim nebija iespēju iepazīties 
ar šejienes plašo latviešu kopie-
nu. Šim mērķim Bērnu svētki 
šķita piemērots sarīkojums!

Automašīnas logam 20. au  -
gusta rītā lepni piestiprināju 
Latvijas karogu un devos uz 
Royalview Picnic Area. Cerēju, 
ka pa ceļam ieraudzīšu vēl kādu 
auto ar Lat vijas simboliem, jo 
no draugiem uzzināju, ka Klīv-
landes apkaimē dzīvojot daudz 
latviešu. Tomēr nekā. Arī sie-
vietes, kuŗu spēk ratiem blakus 
novietoju savējo, uz manu lat-
visko „Labdien!” tikai pieklājīgi 
atsmaidīja. It kā mierinot sevi, 
skaļi nodomāju: „Gan jau citi 
runās latviski.” Koku paēnā jo -
cīgs vīrs centās sasmīdināt bēr-
nus ar dažādiem cirkus trikiem 
un mikrofonā el    sa angliski. Jā, 
bija karsta augusta sestdiena. 
Vēroju apkārtējos ļau dis un 

Klīvlandes latviešu ģimenes svin Bērnu svētkus
centos saskatīt kādas latviskas 
pazīmes – acu skatienā, smaidā, 
apģērbā, valodā. Kādai mātei 
rokās pamanīju uzlīmes ar vi  -
ņas bērnu vārdiem. Jautāju, kur 
viņa tādas ieguva? Samulsums, 
mirklis klusuma, un tad sekoja 
atbilde angļu valodā... Nekas. 
Apziņa, ka šeit tomēr sapul cē-
jušies latvieši, iedvesa drosmi 
iet tālāk.

Līdzās ASV karogam lepni 
plīvoja Latvijas karogs. Man, 
latvietei, kas tikai pirms diviem 
gadiem izceļojusi no Latvijas, šī 
aina lika sirdij straujāk ie -
pukstēties – beidzot esmu pie 
savējiem! Un patiešām, vīri pie 
reģistrācijas galda man atbildēja 
skaidrā latviešu valodā un pie -
šķīra Klīvlandes Latviešu kredīt-
sabiedrības maisiņu ar loterijas 
biļetēm. Tagad tik tiešām jutos 
kā mājās!

Nojumē jau skanēja bērnu 
balsis, smiekli, plīsa baloni, 
šļakstēja ūdens, čaukstēja kon-
fekšu papīri. Te noritēja Klīv-
landes Bērnu svētku galvenais 

pasākums – bērnu pašdar bo-
šanās. Pēkšņi man gaŗām pa -
skrēja maza meitenīte, saucot: 
„Mammu, paskaties!” Viņa rā -
dīja glīti nolakotus nagus, uz 
vaiga meitenei bija uzzīmēta 
košsarkana roze. Vēl mirklis, un 
pie nākamā galdiņa viņa jau 
dekorēja savu cepumu – ar 
M&M konfektēm, šokolādes 
skaidiņām un krāsaino cukuru. 
Mmm, gardi! Lepnums un 
prieks par savu mazo kulinārijas 
brīnumu! Vēl viņai bija iespēja 
apgleznot beisbola cepuri, sa -
vērpt konfekšu krelles, pie rok-
darbu galda iemācīties piešūt 
pogu un mazajās stellēs no vil-
nas dzijām izšūt krāsainu zī -
mējumu. Kāds zēns sparīgi cen-
tās ar šautriņām saspridzināt 
balonus, bet lielākie bērni meta 
mērķī smilšu maisiņus. Katrs 
par centību saņēma kādu mīļu 
dāvaniņu vai mazu gardumu. 
Arī tie, kuŗi īpaši rūpīgi krāsoja 
Latvijas novadu tautastērpus – 
senie raksti latviešiem bijuši sīki 
un smalki.

Pēc labi padarīta darba ģi  me-
nes beidzot sēdās pie pusdienu 
galda. Apkārt dzirdēju tikai lat-
viešu valodu! Viesiem bija ie -
spēja iepazīt savus galda kai-
miņus. Tie, kuŗi jau gadu desmi-
tiem bijuši cits citam blakus, 
stāstīja par savu bērnu un maz-
bērnu panākumiem. Visi kā 
viena liela ģimene! Un man arī 
tajā bija vieta.

Spēkus atjaunojuši, svētku 
apmeklētāji devās uz pļavu, kur 
meitenes ar zēniem sacentās 
virves vilkšanā un pēc tam visi 
kopā – ar saviem vecākiem. 
Kuŗš bija stiprāks? Manuprāt, 
visnozīmīgākais bija kopā būša-
nas prieks un latviskais spēks! 
Un, protams, daudzie smaidi un 
bērnu smiekli. Īpaši, kad sākās 
mētāšanās ar ūdens baloniem 
vai arī, kad bija jālec ar sasietām 
kājām audekla maisos.

Katram bija iespēja piedzīvot 
savus svētkus. Nemanīju nevie-
nu skumstot malā aiz gaŗlaicības. 
Un par to liels paldies jāteic 
Klīvlandes Bērnu svētku atbalstī-

tājiem: Daugavas Vanagiem un 
vanadzēm, Latviešu Klīvlandes 
kredītsabiedrībai, Latviešu bied-
rībai, draudzes dāmu komitejai, 
draudzes skolai un pensionāru 
apvienībai.

Man, pirmo reizi satiekot 
Klīv landes latviešus, bija patiess 
prieks par tik daudzām ģime-
nēm, kas spējušas saglabāt latvie-
šu valodu. Svētku beigās kāds 
kungs man stāstīja, ka ziedu 
laikos latviešu sabiedrība bijusi 
daudz kuplāka. It kā ar kauna 
sajūtu, nožēlu un skumjām. 
Taču, manuprāt, svarīgi, kas 
notiek tagad  un kā mēs spējam 
latviskās vērtības nest tālāk. Tie 
35 bērni, kuŗi šajā augusta 
sestdienā guva prieku par saviem 
mazajiem darbiņiem un par 
spēju runāt citādā valodā nekā 
viņu amerikāņu draugi, gaidīs 
šos svētkus arī nākamgad. Tie 
dod spēku. Tie dod piederības 
sajūtu īpašai latviešu saimei. Un 
viņi neļaus saviem vecākiem 
par tiem aizmirst.

Anita Zvirgzde
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S K A N I ,  M A N A  V A L O D I Ņ A !

Profesora atbilde
Nesen mantoju savas radinie-

ces grāmatas, starp tām bija arī 
,,Profesora J. Endzelīna atbildes”, 
izdevusi Ramave 2002. gadā ASV.

Rīgas Latviešu biedrības Valod-
niecības nodaļas sēdē 1933. gada 
11. maijā  spriests, kuŗi latviešu 
valodas vārdi lietojami „bildes” 
vietā.

J. Endzelīna atbilde – „glezna”, 
„aina”, „attēls”; piem.: „gleznu 
grāmata”.

Vērtīga grāmata, to derētu pa -
šķirstīt redaktoriem.

Viktors Līcis-Līcītis
Ņujorkā

Vai necilvēcība ir 
iedzimta?

Laika 31. numurā viens no 
na cionālās apvienības Visu Lat-
vijai! priekšsēžiem Raivis Dzin-
tars paskaidrojumā „Vai necil-
vēcībai ir ideoloģija” starp citu 
raksta, ka necilvēcība varot būt  
iedzimta. Manā jaunībā psīcho-

loģijas kursā mācīja, ka necil-
vēcība ir iemācīta, piesavināta 
īpašība. Neviens bērns nepie -
dzimst ļauns un necilvēcīgs. Vai 
Dzintara kungam būtu zināmi 
kādi jauni pētījumi par necil-
vēcības iedzimtību? Jau iepriekš 
pateicos Raivim Dzintaram par 
skaidrojumiem. Tie palīdzēs iz -
lemt, kā balsot Saeimas vēlēšanās.

Jāzeps Stirnis 
Kalifornijā

Jauns vārds
Laikrakstā Los Angeles Times 

lasām, ka Oksfordas angļu valo-
das vārdnīcas sastādītāji izvē-
lējušies 400 jaunu vārdu, kuŗi 
tiks ievietoti jaunajā vārdnīcas 
izdevumā. Viens no jaunajiem 
vārdiem ir denialist no vārda 
denial – „noliegums”. Vārda 
nozīme: „Persona, kas ietiepīgi 
atsakās pieņemt pierādāmu pa -
tiesību, jūtoties apdraudēta sa -
vas nezināšanas dēļ.” 

Jaunajiem angļu vārdiem būs 
vajadzīgi labi latviski tulkojumi, 
veidoti pēc latviešu valodas pa -

raugiem. Mans ieteikums vārdu  
denialist latviski tulkot ar vārdu 
„liegulis”. Tā pamatā ir verbs 
„liegt”, „noliegt”, to var lietot arī 
sieviešu dzimtē – „liegule”, un tas 
darināts pēc tādiem labiem lat-
viešu valodas vārdu paraugiem, 
kā  liekulis, nemākulis, burbulis, 
brēkulis, snaudulis, rāpulis  utt.

R. Hofmanis
Losandželosā

Pirms raksti, 
padomā!

Tuvojoties Saeimas vēlēšanām, 
laikrakstos un tīmeklī bieži la -
sām gan par „līdzdalību Saeimas 
vēlēšanās”, gan „dalības ņemšanu 
vēlēšanās”, gan „piedalīšanos vē -
lēšanās”.

Latvieši jau kopš seniem lai-
kiem mūsu valodu dēvē par 
„lokanu valodiņu”, proti, ar ga -
lonēm, priedēkļiem, piedēkļiem 
un citiem vārddarināšanas un 
vārdu atvasināšanas līdzekļiem 
latviešu valodā iespējams ne tikai 
ļoti precīzi, bet arī ļoti latviski 

izteikties. Ir tikai jālieto „īstie 
vārdi īstā vietā!”

Piedēkļiem ir ievērojama no -
zīme. Salīdzinot vārdus „dalība” 
un „līdzdalība” ar citiem vārdiem, 
kas beidzas ar „-ība”: slimība, 
lepnība, nabadzība, augstprātība, 
muļķība utt., redzam, ka tie visi 
apzīmē kādu pastāvīgu īpašību. 
Ne „līdzdalība”, ne „dalība”, ru -
nājot par vēlēšanam, nekādu 
īpašību neapzīmē. Tie abi ir 
nelatviski, darināti pēc svešiem 
paraugiem. Labā latviešu valodā 
un labā stilā tie nebūtu lietojami. 
Latviskais, labā latviešu valodā 
lietojamais vārds, ko lietot „līdz-
dalības” un „dalības ņemšanas 
vietā” ir „piedalīšanās” – latvisks 
atvasinājums no vārda „pie  da-
līties”. Visi piedalīsimies Saeimas 
vēlēšanās!

R. Hofmanis 
Losandželosā

Vai pārpratums?
Laikrakstā Chicago Tribune  

diezgan bieži lasāmi jautājumi 
par vienu otru rakstos lietotu 

frazi vai vārdu un redakcijas 
darbinieku atbildes. Nesen bija 
citēts kādas amatpersonas teik-
tais, un vairākas dienas pēc kārtas 
lasītāji sprieda, vai redaktoriem 
vajadzēja vai nevajadzēja runātā ja 
teikto izlabot gramatiski pareizi. 
Citi domāja, ka pieļau jama angļu 
valodas darbības vārdu laiku 
vienkāršošana un vienādošana, 
piemēram, have gone aizstāt ar 
have went. Vai  rā  kuma viedoklis 
tomēr bija, ka laikrakstā jālieto 
pareiza angļu valoda.

Droši vien tas pats attiecas uz 
latviešu laikrakstiem, arī vienī -
go ASV latviešu avīzi Laiks. 
Gribētu zināt, vai ir pareizs tei-
kums 34. numura laikraksta 
1. lappusē rakstā ,”Sveika Latvija! 
atkal tēvzemē”, ka „jauniešu 
grupa šogad jau 26. reizi iera-
dusies tēvzemē”. Kā tas iespē-
jams?! Varbūt Latvijā dažādas 
jauniešu grupas ciemojušās 26 
reizes, kopš šie ceļojumi vispār 
sākās? Droši vien lasītāji jau tā to 
arī saprot, taču vajadzētu rakstīt 
tā, lai nerastos pārpratumi.

Laila Lagzdiņa
Čikāgā

Grāmatas autors Juris Jurjevics un izdevuma vāks

Atvaļinātais ASV armijas re -
zerves brigādes ģenerālis Vil-
mārs Kukainis e-pasta vēstulē 
rakstīja, ka nav precīzu datu par 
latviešiem, kuŗi piedalījās Viet-
namas kaŗā, varbūt apmēram 
divi simti. Lat vie tis Juris Jur-
jevics Vietnamā dienēja 1967. 
un 1968. gadā četr padsmit mē -
nešu, deviņas dienas un divas 
stundas. Iespējams, vis grūtākās 
bija  pēdējās divas stundas, jo 
tieši 1968. gada 31. janvārī sā -
kās t. s. Teta ofensīva, komūnis-
tiskai Vietnamas tautas armijai 
(vietkongam) uzbrūkot Dien-
vid vietnamas un ASV armijas 
un to sabiedroto militārām ba -
zēm, ap  lencot daudzas pilsētas 
ar mērķi izraisīt tautas sacel -
šanos, gāzt valdību un beigt 
kaŗu. Toreiz Zie  meļvietnamas 
spēki tika sa  kauti, pārņemt 
galvaspilsētu Sai gonu tiem 
izdevās tikai septiņus gadus 
vēlāk.

Apgāds Houghton Mifflin 
Har court š. g. 20. septembrī 
laidīs klajā Juŗa Jurjevica noveli 
par Vietnamas kaŗu ar sim-
bolisku nosaukumu – Red Flags. 
Sarkans karogs ir gan komūnis-
tu un so  ciālistu simbols, gan 
brīdinājuma signāls. Autors la  -
sītāja uzmanību pievērš abām 
nozīmēm.

Asiņainais kaŗš Vietnamā ilga 
no 1959.  līdz 1975. gada 30. ap -
rīlim, tajā krita 58 148 ASV 
kaŗavīru. Viņu vārdi, starp tiem 
arī  14 latviešu, iekalti Vietna -
mas ka  ŗa veterānu memoriāla 
150 metru gaŗā melna granīta 
sienā Ārling tonas kapsētā Va -
šingtonā, DC. 

Arī J. Jurjevica grāmatu var 
uzskatīt par pieminekli Vietna-
mas kaŗā kritušajiem un tā vete-
rāniem. Noveli lasot, neatstāj 
trauksmes sajūta, tātad autors 
savu mērķi ir sasniedzis.

Grāmatas galveno varoni, 

Laiks visas rētas nedziedē
Viet namas kaŗa veterānu kap-
teini Eriku Raideru vēl pēc 
četrdesmit gadiem vajā atmi-
ņas, tāpat kā tūkstošiem citu 
kaŗu pārdzīvo ju šo, un spēcīgi 
uzjundī no jauna, kad viņu 
uzmeklē kritušā pulk veža Den-
nisa Beneta meita Se  leste, lai 
noskaidrotu, kādos apstākļos 
tēvs gājis bojā. Lasītājs izseko 

arī allaž uzbrukt gatavie ziemeļ-
viet namiešu kājnieki. Pildot 
savu uzdevumu, Eriks Raiders 
tiekas un iepazīstas ar ASV 
Starptau tiskās attīstības aģen-
tūras darbiniekiem, kreisi no -
skaņotu fran ču priesteri, paš-
aiz liedzīgu ame rikāņu ārsti, 
par tizāniem, piedzī vojumu mek -
lētājiem, misionā riem, kalnu 

Erikam Raideram ar palīgiem 
izdodas atklāt, ka opija kontra-
bandistu tīklu vada korupts 
Dien vidvietnamas armijas pulk-
vedis, kuŗa sakari ir pārāk plaši, 
tāpēc viņu nav iespējams ne 
atmaskot, ne tiesāt. Eriks Rai-
ders saprot, ka neatliek nekas 
cits, kā rīkoties uz savu roku, 
pašam būt tiesnesim un ben-
dem. Lasot grāmatas bei gu lap-
puses, gribējās izsaukties, at  -
kārtojot ASV prezidenta Bara ka 
Obamas vārdus pēc Osamas bin 
Ladena nogalināšanas: Justice 
was done! Ir gadījumi, kad ne -
iespējami rīkoties, kā pieņemts 
civīlizētā sabiedrībā.

Juris Jurjevics dzimis Latvijā 
Otrā pasaules kaŗa laikā, viņa 
bēr nība aizritējusi bēgļu no  -
metnē Vācijā. Atgriezies no 
Vietnamas, J. Jurjevics sāka 
strādāt izdevnie cībā Harper & 
Row, viņš bija viens no apgāda 
Soho Press di  binātājiem un 20 
gadu tā galvenais redaktors. 
J. Jurjovica pirmā novele The 
Trudeau Vector, kas izdota 2005. 
gadā, aptveŗ plašu tematu loku, 
tā var interesēt gan  zinātniskās 
fantastikas, gan polī tisko intri-
gu cienītājus. Abas J. Jur jevica 
grāmatas ir gandrīz gatavi kino-
filmu scēnāriji. Vietnamas ka  -
ŗam veltītas daudzas kinofil-
mas, kinokritiķi par iespaidīgā-
kām atzīst Deer Hunter (1978), 
Apocalypse Now (1979) un Pla -
toon (1986). Gadiem ritot, at  -
klājas jaunas detaļas par šī kaŗa 
notikumiem, un ikviena jauna 
grāmata vai filma par tiem var 
palīdzēt daudz ko izprast.

Vietnamas kaŗš ir patāla vē -
sture, taču mūsu vidū dzīvo 
neskaitāmi fiziski un garīgi kaŗa 
sakro pļoti kaŗa veterāni, kuŗi 
nespēj  pielāgoties civilai dzīvei. 
Dau  dziem nepieciešama psī-
chiatra palīdzība, citi izdara 
pašnāvību. Vietnamas kaŗa ve -

drāmatiskiem notikumiem 
vien tuļos Vietnamas kalnu ap  -
ga balos, kur kapteinim ar mazu 
palīgu grupu jāpaveic gandrīz 
neiespējamais – jāatklāj narko-
tisko vielu pārsūtīšanas ceļi, 
jāiz dibina, kas par to saņem 
naudu un kā tā nokļūst ko   mū-
nistu Dien vidvietnamas Nacio-
nālās at  brīvošanas frontes kon-
tos Hon kongā. Opija magoņu 
lauki atrodas vientuļā provincē 
Centrālā augstienē, džungļu 
apvidū, kur civīliedzīvotāju 
maz, bet ir vairāk nekā 60 000 
kalnu ciltij piederīgo, kuŗus 
augstprāši dēvē par „me   žo-
ņiem”, bet kuŗi uzskata, ka „šī 
zeme ir mūsu”; kalnos slēpjas 

cilšu pārstāvjiem. Viņš ar part-
neŗiem apmetas pro  vinces gal-
vaspilsētā Čeoreo un pama -
zām atklājas, cik uzdevums ir 
sarežģīts, jo reizēm  neiespējami 
saprast, kuŗš draugs, kuŗš ie -
naidnieks. Niecīgā amerikāņu 
vienība un viņu ne pārāk 
enerģiskie viet namiešu sabied-
rotie atrodas bez cerīgā ienaid-
nieku ielenkumā. Vietkongieši 
par Erika Raidera galvu izslu-
dina godalgu, tātad briesmas 
uzglūn no visām pu  sēm. Notiek 
sadursme ar pretinieka patruļu, 
turklāt jāaizstāv nelielā ASV 
baze. Šajos ekstre mālajos ap  -
stākļos par spīti visam uzplaukst 
arī mīlestība.

terānu izjūtas labi atklātas 
Māras Pelēces filmā Souvenirs: 
Healing After War.

Aizverot J. Jurjevica grāmatu, 
jādomā arī par notikumiem 
Irakā un Afgānistānā. PSRS 
kaŗaspēks 1979. gadā iebruka 
Afgānistānā, it kā lai atbalstītu 
revolūciju, bet patiesībā krievi 
vēlējās pārņemt valstī varu. 
Kaŗā krita apmēram 15 000 ka  -
ŗavīru un vairāk nekā miljons 
afgāņu, pieci miljoni de  vās 
bēgļu gaitās. Afgānistānas ka  ŗā 
bija mobilizēti toreizējās Lat-
vijas PSR 3640 kaŗavīru, 54 gāja 
bojā, 177 tika ievainoti. Afgānis-
tāna kļuva par īstu aukstā kaŗa 
fronti, jo ASV atbalstīja afgāņu 
modžahedus cīņā pret PSRS 
ka  ŗa spēku. Vietnamā un Afgā-
nis tānā tika izcīnītas niknākās 
kaujas starp ASV un PSRS ideo-
loģijas atbalstītājiem. Daudzi šī 
kaŗa dalībnieki tagad atzīst, ka 
kaŗā  tikai bezjēdzīgi gāja bojā 
cilvēki, nekādas jēgas tam nebi-
ja. PSRS armija Afgānistānu 
atstāja 1986. ga    dā, bet vēl aiz-
vien „nav miera zem olīvko-
kiem”. Vairākos apgabalos Tale-
ban kaujinieki nemitī  gi uzbrūk 
NATO spēkiem. Līdz šim ne -
kāds progress Afgānistā  nas at -
tīstībā nav manāms. Šķiet, Af -
gā nistāna un Iraka kļūst par 
jaunu Vietnamu, jo militārais 
konflikts ieilgst, līdz šim uzva-
rēt nav bijis iespējams, kaut kaŗš 
Irakā turpinās jau astoņus ga -
dus. Vai ASV bija vērts iepīties 
tik dārgā avantūrā? Irākas kaŗā 
jau krituši ap  mēram 4500 ASV 
ka  ŗavīru. Vai šie upuŗi bija vaja-
dzīgi? Vai polītiskus konfliktus 
var atrisināt ar militāru spēku? 
Vai jāuzspiež de  mokratija val-
stīs, kur tādu nevēlas? Uz šiem 
sarežģītajiem jautājumiem pa -
gaidām atbilžu nav.

Am
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Valsts prezidents Briselē
Valsts prezidentam Andrim 

Bērziņam tiekoties ar Eiropas 
Padomes prezidentu Hermanu 
van Rompeju, tika  pārrunāti no -
tikumi, kas skaŗ Eiropas parādu 
krizi, kā arī šī brīža aktuālitātes 
saistībā ar nākamo finanču per-
s pektīvu ES, akcentējot kohēzi - 
jas polītiku un tiešmaksājumus 
lauk  saimniekiem.

Hermans van Rompejs īpaši 
uzsvēra Latvijas veikumu krizes 
pārvarēšanā un izteica atzinību 
par padarīto. Latvijas panāktie 
rezultāti ir izcils veikums un 
paraugs citām ES valstīm, sacīja 
van Rompejs, Latvijas šī brīža 
ekonomikas rādītāji un tieši eks-
porta izaugsme ir apliecinājums 
šim apgalvojumam. Andris Bēr-
ziņš pēc Rompeja lūguma, raks-
turojot polītisko situāciju Lat -
vijā, pozitīvi novērtēja otrā ce -
turkšņa IKP pieauguma rādītāju, 
kas ir 5,3%, kā arī uzsvēra nepie-
ciešamību pēc gaidāmajām Saei-
mas vēlēšanām turpināt aizsākto 
konsolidācijas polītiku un starp-
tautiskā aizdevuma program -
mas izpildi.

Vēlāk žurnālistiem Valsts pre-
zidents pauda gandarījumu par 
notikušo sarunu, uzsveŗot van 
Rompeja labo informētību par 
situāciju Latvijā un Latvijai bū -
tis kiem jautājumiem kohēzijas 
fondu plānošanā un lauksaim-
niecības tiešmaksājumu jautā ju-
mā.

Rūpīgi izraudzīsies 
minist ru prezidenta 
amata kandidātus

Valsts prezidents Andris Bēr-
ziņš nākamo Ministru prezi-
dentu izraudzīšoties rūpīgāk, 
nekā to darījuši iepriekšējie Rī -
gas pils saimnieki. LNT raidīju-
mā 900 sekundes prezidents no -
rādīja, ka vērtēs, kā izvēlētais 
kandidāts darbosies Ministru 
ka   bineta sastādīšanā, jo “man ir 
gan tiesības viņu nozīmēt, gan 
arī noņemt no trases, ja izvēr-
tēšu, ka netiek izpildīti pamat-
noteikumi, lai valsts varētu at -
tīs tīties”. Prezidentam nākamā 
val dības vadītāja nominēšanai ir 
stingri kritēriji: šim cilvēkam  
šajā situācijā noteikti  jābūt pro-
fesionālam, pieredzējušam, it se -
višķi vadības mākslā. Tas nav 
mā  cību poligons, kur var izmē-
ģināt dažādus variantus, tur būs 
uzreiz jāsāk.

*
Valsts prezidents Andris Bēr-

ziņš 8. septembrī apmeklēja Rī -
gas geto un Latvijas Holokausta 
mūzeju un iepazinās ar mūzeja 
ekspozīciju un nākotnes attīstī-
bas plāniem. Prezidents apska -
tīja stendu par ebrēju skolām, si -
nagogām un rabīniem Latvijā, 
eb  rēju geto mājas karkasu, kas     
ir rekonstrukcijas stadijā, stendu 
ar holokaustā cietušo Latvijas 
ebrēju vārdiem, kā arī fotoizstā-
di, kas veltīta antisemītisma pro-
pagandai, holokaustam Latvijā 
un pretošanās kustībai.
Ministru prezidenta amata 

kandidāti par pensijām
TV rīkotajā ministru preziden-

ta amata kandidātu diskusijā 
“Pēdējais vārds” partiju pārstāvji 
prognozēja pensiju lielumu. Val-
dis Dombrovskis (Vienotība) sa -

cīja, ka pēc pieciem gadiem Lat-
vijā vidējā pensija varētu būt 
robežās no 250 līdz nedaudz 
vairāk par 300 latiem. Vidējā 
pen sija tiks rēķināta eiro valūtā, 
jo Latvija jau būs iestājusies eiro-
zonā, un pensija būs 450 eiro 
(nedaudz virs 300 latiem). 

Citu diskusijas dalībnieku  
prog  nozes. Gaidis Bērziņš (VL!/
TB/LNNK) -  350 - 400 eiro (246-
281 lats), Nils Ušakovs (Saskaņas 
centrs)- 250-300 lati, Aivars Lem-
 bergs (Zaļo un Zemnieku savie-
nība) - 230 - 260 latu.

Atbilstīgi Labklājības minis- 
t rijas datiem patlaban vidējā 
pensija ir 184 lati un 69 santimi.

Neviens no kandidātiem ne  -
piekrita bijušā Valsts prezidenta 
Stratēģiskās analizes komisijas 
vadītāja Roberta Ķīļa iepriekš 
publiski paustajai prognozei, ka, 
iedzīvotāju skaitam samazino-
ties, pēc pieciem gadiem Latvijai 
draud pensiju sistēmas sabru-
kums un pensijas nāksies aizstāt 
ar nabadzības pabalstiem.

Ārlietu ministrs Igaunijā 
Latvijas ārlietu ministrs Ģirts 

Valdis Kristovskis Igaunijā, Mu -
hu salā, piedalījās Baltijas un 
Beniluksa valstu ārlietu ministru  
apspriedē. Amatpersonas pārru-
nāja gan Eiropas līmeņa, gan 
da  žāda starptautiska mēroga ak -
tuālitātes. Galvenā uzmanība ti -
ka veltīta ES kaimiņpolītikai,     
ES paplašināšanās jautājumam, 
ES Ārējās darbības dienesta 
darbībai, ES attiecībām ar Krie-
viju un aktuālitātēm Afgānistā-
nā, Ziemeļafrikā un Tuvajos 
Aust rumos.

Nulles variants
Partija Par cilvēka tiesībām vie-

notā Latvijā (PCTVL) izsludi nā-
jusi jaunu tautas nobalsoša nu – 
par automatisku pavalstniecības 
piešķiršanu visiem nepavalst-
niekiem jeb, kā to mēdza dēvēt 
pag. gs. 90. gados, pavalstniecī-
bas “nulles variantu”. Avīze Tele-
graf vēstī, ka  PCTVL piedāvā to 
ieviest ar 2013. gada 1. janvāri, 
un, ja nu kāds tomēr ļoti nevē-
lēsies pieņemt priekšā pasviesto 
pavalstniecību, viņš varēs uzraks-
tīt īpašu iesniegumu un no tās 
atteikties. Telegraf ir veicis arī 
nelielu aptauju, un Saskaņas pār-
stāvis Boriss Cilevičs ideju atzīst 
par pareizu, tikai atrunājas, ka 
tautas nobalsošanā tādus jautā-
ju mus nerisina. Arī skandalozais 
Lindermans ideju atbalstītu, bet 
saskata konkurenci savam refe-
rendumam, – ja kaut ko grib pa -
nākt, spēkus vajagot koncentrēt. 
Aptaujātie Vienotības un Zatlera 
Reformu partijas pārstāvji gan 
iesaka izmantot naturālizāciju.
Plāno pirmā satelīta startu

Latvijas pirmo satelītu Venta1 
ar Indijas nesējraķeti plānots pa -
laist Zemes orbītā šā gada beigās 
vai ar Krievijas nesējraķeti 2012. 
gada sākumā. Patlaban satelīti 
top arī Lietuvā un Igaunijā, bet, 
visticamāk, Latvijai savu satelītu 
izdosies palaist Zemes orbītā 
pirmajai.

Satelīts Venta1 paredzēts kuģu 
satiksmes Automatiskās identi fi-
kācijas sistēmas reālizācijai ar 
pavadoņu sistēmu. To izstrādā 
Vācijas kosmosa technoloģiju 

uzņēmums OHBSystem AG.  
Pro jektā iesaistīta arī Brēmenes 
uni versitāte, no Latvijas puses 
pie da  lās Ventspils augstskola un 
Ventspils Augsto technoloģiju 
parks.
Atklāj virtuālo okupācijas 

mūzeju
 Sarmīte Ēlerte, vēl nebūdama 

kultūras ministre, kādā Latvijas 
Okupācijas mūzeja biedrības sa -
nāksmē ierosinājusi izveidot vir-
tuālo mūzeju. Tagad tas ir noti-
cis, Ēlerte mūzeju atklājusi un 
kļuvusi par virtuālā mūzeja 
“Latvijas okupācija” krustmāti.

Virtuālais mūzejs ir vērienīga 
digitāla ekspozīcija ar trīsdimen-
siju vides elementiem, tā tapusi 
gada laikā. Projekta izmaksas ir 
vairāk nekā 105 000 eiro (73 790 
latu), no tiem 55 000 eiro (38 650 
latu) mūzejs ieguva Eiropas Sa -
vienības programmas “Eiropa 
pilsoņiem” projektu konkursā. 
Pārējā financējuma avots ir 
Latvijas Kultūras ministrija un 
Okupācijas mūzeja ziedotāji.

Virtuālais mūzejs ar tīmekļa 
starpniecību iepazīstinās ap -
mek lētājus ar lielu daļu Okupā-
cijas mūzeja satura – dokumen-
tiem, fotografijām, priekšme-
tiem, kartēm, atmiņu stāstu frag-
mentiem un citiem materiāliem. 
Digitālajā ekspozīcijā izmantoti 
galvenokārt materiāli no Oku-
pācijas mūzeja krājuma, bet daļa 
materiālu ir arī no Latvijas Na -
cio nālā archīva. Atsevišķus mate-
riālus virtuālajā mūzejā ļāvušas 
iekļaut arī citas institūcijas, pie-
mēram, Rakstniecības un mūzi-
kas mūzejs un Vācijas Federālais 
archīvs.
Svinības ASV vēstniecībā
ASV vēstniece Latvijā Džūdita 

Gārbere 6. septembrī rīkoja svi-
nīgu pieņemšanu par godu ASV 
un Latvijas diplomātisko attie-
cību atjaunošanas 20. gadadie-
nai. Pieņemšanā piedalījās tie, 
kuŗiem ir bijusi būtiska loma 
mūsu valstu savstarpējo attie -
cību attīstībā un kuŗi ir sadarbo-
jušies ar vēstniecību visu šo      
gadu laikā.

Uz svinībām bija ieradušies bi -
jušie ASV un Latvijas vēstnieki, 
tostarp Latvijas vēstnieki ASV 
Ojārs Kalniņš, Māris Riekstiņš, 

kā arī ASV vēstnieki Latvijā Ints 
Siliņš, Braiens Karlsons un Kat-
rīna Toda Beilija. Pieņemšanā 
pie  dalījās arī bijušais Latvijas ār -
lietu ministra pirmais vietnieks 
Mārtiņš Virsis un bijušais ASV 
valsts sekretāra vietnieks Kērtiss 
Kemons, kuŗi 1991. gadā paraks-
tīja saprašanās memorandu, kas 
faktiski atjaunoja diplomātiskās 
attiecības starp abām valstīm. 

Vienlaikus ar svinīgo pieņem-
šanu notika arī jaunās vēstniecī-
bas ēkas Remtes ielā 1 inaugurā-
cijas ceremonija.
Piešķirs apbalvojumu par 

zinātnisku pētījumu
Latvijas Zinātņu akadēmijas 

(LZA) prezidents Juris Ekmanis 

un Rīgas domes  priekšsēdis Nils 
Ušakovs parakstīja sadarbības 
līgumu par Rīgas pašvaldības 
apbalvojuma „Gada rīdzinieks” 
piešķiršanu nominācijā par no -
zīmīgu zinātnisku pētījumu hu  -
mānitārajās un eksaktajās zināt-
ņu nozarēs. LZA kopš 2001. ga -
da pasniedz Rīgas balvu, taču 
šogad abus sarīkojumus – „Gada 
rīdzinieka” apbalvošanu un Rīgas 
balvas pasniegšanu – nolemts 
apvienot. Iecerēts, ka apbalvo-
jumu par nozīmīgu zinātnisku 
pētījumu LZA izvēlētajam zi -
nāt niekam pasniegs Latvijas Re  -
publikas proklāmēšanas gada-
dienā 18. novembrī, kad godinās 
arī „Gada rīdzinieku”.
Saskaņas centrs neatbalsta...

Biedrības Dzimtā valoda pār-
stāvji Centrālajā vēlēšanu komi-
sijā iesnieguši pavalstnieku pa -
rakstus Satversmes grozījumu 
ierosināšanai. Savākti 12 400  
parakstu (vajadzīgi ne mazāk kā 
10 000), ar kuŗiem atbalstīti Sa- 
t versmes grozījumi, lai pamatli-
kumā arī krievu valodai noteiktu 
valsts valodas statusu.

Saskaņas centra  ministru pre-
zidenta amata kandidāts Jānis 
Urbanovičs intervijā Latvijas 
Radio sacīja, ka šajās aktīvitātēs 
nav iesaistīts neviens SC biedrs, 
ne ar partiju saistīts cilvēks. 
Sākotnēji SC  šo akciju atbalstī -
jis, jo tā bijusi pretreakcija  na -
cionālistu iecerēm iznīcināt Lat-
vijā krievu skolas. Tagad, kad       
tas nav izdevies un izglītībai 
krievu valodā nekas nedraud,      
arī tautas nobalsošana par krie -
vu valodas statusu esot nevietā.

Ziņas sakopojis P. Karlsons

„Paraugs, ko Latvija rādīja pirms 20 gadiem, joprojām iedvesmo 
tos, kuŗi tiecas pēc demokratijas un brīvības - Latvijā, Amerikā un 
citur pasaulē,” teica vēstniece Džūdita Gārbere pieņemšanā par 
godu ASV un Latvijas diplomātisko attiecību atjaunošanas 20. 
gadadienai 
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VĒROJUMI UN PĀRDOMAS 
Krievijas Federā-

cijas sestā sasau-
kuma Valsts domes 
vēlēšanām jānotiek 
š. g. 4. decembrī.

Tiklīdz prezidents 
Medvedevs noteica 
vēlēšanu precīzo 

da   tumu, sākās minējumi, pro-
gnozes un, protams, intrigas. Vē -
lētājiem jāizsķiŗas par vienu no 
septiņiem partiju sarakstiem: Je -
dinaja Rossija (“Vienotā Krie-
vija” - Putina partija), KPRF - 
ko  mūnistu partija, t.s. liberālie 
demokrati - demagoga un 
po pulista Žirinovska partija, 
Spravedļivaja Rossija {“Taisnīgā 
Krievija”), Jabloko (“Ābols” - libe-
rālā polītiķa Javļinska partija), 
Patrioti Rossiji (konservātīvie na -
cionālisti) un jaunais polītiskais 
grupējums - partija, kuŗas no -
saukums ir Pravoje delo.

Tā kā krieviski “pravoje” no -
zīmē gan “taisnīgā”, gan “labējā”, 
partijas dibinātājs - miljardieris 
Michails Prochorovs, pašpa slu-

Pārsteidzošie Prochorova priekšlikumi

di  nātais labējā spārna pārstāvis, 
iestājas, var teikt, par taisno 
lietu.

Krievijas Valsts domes vēlēša-
nās barjēra ir 7 procenti. To 
pārvarot, partija var veidot pati 
savu frakciju. Taču saraksts, kas 
guvis no 6 līdz 7 % balsu, ir tie-
sīgs iegūt divus mandātus.

Kompetentais Levada centrs 
sarīkojis aptauju, kas liecina, ka 
šobrīd Putina partija varētu ie -
gūt 54%, komūnisti 18%, Žiri-
novskis 13%, Spravedļivaja Ros-
sija 6%, Jabloko un t.s. patrioti - 
pa vienam procentam.

Un, kaut gan Prochorova Tais-
nā lieta šobrīd saņemtu tikai 3% 
balsu, tās dibinātāja, godkārīgā 
miljardiera Michaila Prochorova 
nupat publicētie priekšlikumi 
pelna ievērību - jo vairāk tāpēc, 
ka Prochorovs piedāvā ilgter mi-
ņa perspektīvu, un pacietība vi -
ņam - kā jau krievu cilvēkam - ir. 

Kā ziņo Maskavas laikraksts 
Izvestija, Prochorovs ierosina at -
tiecināt uz ierēdņiem vainas 

prezumpcijas principu: ja ierēd-
nis nespēj pamatot savu ienā ku-
mu apjomu, šie ienākumi au -
tomatiski tiek uzskatīti par neli-
kumīgā ceļā iegūtiem: korrup-
cija! Ja izdevumi neatbilst ienā-
kumiem, ierēdnis ir uz vietas at -
laižams, viņam jātņem dienesta 
vāģis, dača u.tml.

Prochorovs ierosina faktiski 
atdalīt Kaļiņingradas apgabalu 
(bij.Kēnigsbergu un Rītprūsijas 
ziemeļus) no Krievijas Federā-
cijas un pasludināt šo novadu 
par īpašu zonu, kur spēkā ir Ei -
ropas Savienības ekonomiskie 
likumi. 

Vēl vairāk: nākotnē Krievijai 
vajadzētu noslēgt ekonomisku 
aliansi ar Eiropas Savienību, iz -
veidojot ne tikai vienotu, kopīgu 
ES/KF armiju (!), bet arī kopīgus 
stratēģiskus kodolspēkus, tādē  - 
jā di būšot iespējams likvidēt gan 
NATO, gan t. s. Šanhajas orga  -
ni zāciju, kuŗā skaitās Krievija, 
Ķīna un dažas kādreizējās pa -
domju republikas.

Prochrova vīzija ir Lielā Eiropa 
no Lisabonas līdz Vladivostokai. 
Krievijai vajadzētu iekļauties 
Šengenas telpā un rubļa vietā 
ieviest eiro, “jo Krievijas rublis 
nekad nekļūs pat par reģionālu 
valūtu,  jo tas ir piesiets pie naf -
tas un gāzes”, spriež Prochorovs. 
Viņš ierosina darīt galu tandema 
praksei (Medvedevs - prezidents, 
Putins - premjērs), piešķiŗot pre-
zi  dentam arī valdības vadītāja 
funkcijas.

Iznāk tāpat kā ASV, kur prezi-
dents pats izvēlas ministrus, iz -
tiekot bez premjēra amata...

Pēc Forbes datiem, Prochorovs 
(18 miljardi dolaru) ir otrais ba -
gātākais cilvēks Krievijā. Viņa 
mēr  ķis ir iekļūt Valsts domē un 
Taisnai lietai kļūt par otro varas 
partiju. 

Kamēr Prochorovs pārsteidz 
publiku ar vērienīgām idejām, 
lielkrievu šovinisti, kas apvie no-
jušies t. s. Krievu kopienu kon-
gresā, nolēmuši pieslieties Vis-
krie vijas Tautas frontei, kas sa  vu-

kārt veido masu kustību Putina 
partijas atbalstam. Šo lielkrievu 
šovinistu priekšgalā nostājies 
nešpetnais Baltijas nīdējs Dmit-
rijs Rogozins, kas aktīvās polīti-
kas labad tagad atstās Briseli,  
kur viņš darbojās par Krievijas 
pārstāvi NATO mītnē. 

Tikmēr progresīvā nedēļas 
laik  raksta Novoje vremja/the  
new times redaktores Jevgenija 
Albaca un Irēne Lesņevska kopī-
gā uzsaukumā aicina lasītājus 
apzināties, ka Valsts domes vē -
lēšanas ir tikai prologs Krievi jas 
prezidenta vēlēšanām, kuŗām 
jānotiek 2012. gada martā un 
kuŗu iznākums rādīs, vai Krievi-
jai ir izredzes kļūt par normālu, 
civīlizētu, eiropisku valsti. Uz -
saukumā uzsvērts: jebkuŗš cits 
prezidents, nevis Putins, paveŗ 
Krievijai izredzes: “Putina at -
grie šanās kļūs par nacionālu 
katastrofu, un vaina par to     
gulsies uz katru no mums.”

Izvēle patiešām liktenīga...
Franks Gordons

Uz kādu veiksmi  
ārkārtas Saeimas 
vēlēšanās un it īpaši 
nākamajās vēlē ša-
nās, kuŗas paredza-
mas pēc trīs ga -
diem, var cerēt mū -
su valsts nosacīti 

kreisā spārna partijas? Ja var 
ticēt laikraksta Diena komentē-
tājam Sandrim Točam, tad ce -
rības tām ir pat ļoti lielas. Žur-
nālists rakstījis šādus vārdus: 
„Gan jau tas notiks, kad PCTVL 
un SC kopā ar 51% Saeimā vei-
dos valdību, varbūt pieklājības 
pēc pieaicinot arī kādu latviešu 
partiju.” Kad tas notiks? „Tas kļūs 
iespējams jau tuvākajos trijos 
gados, ja tuvredzīgas, negodīgas 
un šaursirdīgas polītikas dēļ Sa -
skaņas centrs arī šoreiz tiks at -
stāts opozicijā.”

Saskaņas centrs (SC), raksta     
S. Točs, patlaban ir mērens spēks, 
jo tā vadītājiem „meistarīgi iz  de-
 vies piezemēt maksimālistisku 
noskaņojumu krievu elektorātā 
un partijā”. Partija vairs neaģi-
tējot par „nepilsoņu jautājumu, 
sakot, ka to nevajag aiztikt, ja 
negribam sarežģīt nokļūšanu 
val dībā”.  Piedevām tā varot ce -
rēt, ka „nepilsoņi var iegūt Lat-
vijas pilsonību vienā dienā – 
starptautiskā spiediena dēļ no 
struktūrām, kuŗām mēs vairs 
nespējam runāt pretī”. Jo „igno-
rēt gandrīz 50% Latvijas iedzī-
votāju polītiskās tiesības ir ne -
pareizi, negodīgi, nesaprātīgi, 
ne  demokratiski – un ļoti muļ ķī-
gi”.

Šis domu savārstījums ir tik 
murgains, ka grūti saprotams,   
ar ko sākt. Bet sāksim ar pašu  
SC. Sandrim Točam ir taisnība, 
ka SC programmā „nav nekā,  
kas varētu aizskart latviešu in -
tereses”. Jā, tā tas ir, programmā, 
starp citu, atzīts, ka valsts va  lo - 
da Latvijā ir tikai viena. Taču 

Murgošana par kreisajiem spēkiem
programma uz papīra ir viens, 
bet tas, ko SC ļaudis tic savā  
sirdī, ir pavisam kas cits. Jau 
esmu rakstījis, ka SC līderis Jānis 
Urbanovičs, runādams par cil-
vēkiem, kas vāc parakstus petī-
cijai, lai forsētu referendumu   
par valsts valodas statusa piešķir-
šanu krievu valodai, viņus ir no -
saucis par „pašcieņas bruņinie-
kiem”.  Vēl nesenāk Rīgas pilsē - 
tas galva Nils Ušakovs (SC), ko 
SC  izvirzīja par vienu no diviem 
ministru prezidenta amata kan-
didātiem  ārkārtas vēlēšanās (otrs 
ir tas pats Urbanovičs, kas pirms 
10. Saeimas vēlēšanām piedrau-
dēja, ka tad, ja SC netiks ie- 
kļauts valdībā, Latviju piemeklē-
šot „Biš  kekas variants,” tādējādi 
atsaucot atmiņā asiņainos kon -
fliktus Kirgīzijā), pavēstīja - ja 
vi  ņam būtu teikšana, tad krie -  
vu valodai sen jau būtu valsts 
valodas statuss. Tādi, lūk, ir SC 
ļaužu patiesie uzskati. Šāds sta-
tuss Latvijā nozīmētu, ka krievu 
valoda ir oficiāla valoda arī Ei -
ropas Savienībā, un tas nu  ir 
pa  tiesais Kremļa mērķis, aģitējot 
par statusa piešķiršanu. 

Vai Sandris Točs būtu  bijis 
reibumā, paredzot, ka Saskaņas 
centrs kopā ar pavisam radikālo 
apvienību Par cilvēka tiesībām 
vienotā Latvijā (PCTVL) kādreiz 
iegūs vairākumu Saeimā? Elek-
to  rāts šīm partijām nav īpaši 
mai nīgs, labākais rezultāts līdz 
šim ir bijis 10. Saeimas vēlēša -
nās, kad SC un PCTVL kopā ie  -
guva 27,5 procentus balsu (gan-
d rīz visas balsis aizgāja Saskaņas 
centram, PCTVL netika ne tuvu 
5% barjērai, kas jāpārvar, lai 
iegūtu kaut dažas vietas parla-
mentā). Ir pilnīgi iespējams, ka 
pagājušā gada oktobrī par SC 
nobalsojuši arī daži latvieši, ku -
ŗiem nebija pa prātam  veids, kā 
valsti pārvalda „labējie” spēki, 
bet nekad viņu nebūs tik daudz, 

lai partijai nodrošinātu vairā-
kumu. PCTVL arī šogad vērtē-
jums ir pagalam zems, tai ir iz -
mirstošs elektorāts – cilvēki,  
kuŗi nu nekādi nespēj samieri-
nāties ar faktu, ka PSRS vairs 
nav. 

Uz labākiem rezultātiem, pro-
tams, SC varētu cerēt, ja nudien 
visi Latvijas nepavalstnieki    vie-
nā mirklī kļūtu par pavalst-
niekiem. Patlaban Latvijā viņu   
ir savi 320 tūkstoši - aptuveni 
viena trešdaļa no tiem Latvijas 
iedzīvotājiem, kuŗi pērn oktobrī 
gāja pie urnām 10. Saeimas vē -
lēšanās. S. Točam nepavisam nav 
taisnība apgalvojumā, ka tās 
organizācijas, kuŗām Latvija it  
kā nespējot „runāt pretī”, grasās 
piespiest valstī ieviest tā dēvēto 
„nulles variantu,” proti – uz sitie-
nu pavalstniecību dot visiem, 
kuŗiem tās patlaban nav. Eiro -
pas Savienība nepārprotami ir 
noteikusi, ka pavalstniecības 
jau   tājumi  katrai dalībvalstij ri -
sinā mi individuāli. Piemēram, 
Vā cijā dzīvo ļoti daudz turku, 
kas pie pavalstniecības netiek 
pat tad, ja  ir dzimuši Vācijā. 
Grūti iedomāties, kā Brisele 
varētu  pie spiest Berlīni šo no -
stāju mai nīt. Uz mata tas pats 
sakāms arī par Latviju. Eiropas 
Drošības un sadarbības organi-
zācija (EDSO) jau kopš laika 
gala šurp ir sūtī jusi komisārus, 
kuŗi, jā, ir tei kuši, ka nepavalst-
niekiem vaja dzētu dot balss-
tiesības vismaz pašvaldību, ja   
ne Saeimas vēlē šanās, bet tās ir 
tikai reko men dācijas, un savu 
biroju Rīgā EDSO slēdza jau         
ļoti sen, atzīs tot, ka pastāvīga 
uzraudzība cil vēktiesību jautā-
jumā  Latvijā vairs nav vaja dzī-
ga.

Nepavalstnieki jautājumā par 
savu statusu paši vien ir vainī -       
gi. Naturālizācijas process Latvijā 
ir gandrīz pilnīgi apstājies, 2010. 

gadā pavalstniecību saņēma 
knapi divi tūkstoši cilvēku, tur- 
k lāt gandrīz puse nepavalstnieku, 
kuŗi mēģināja nokārtot pavalst-
niecības eksāmenus, neizturēja 
pārbaudījumu latviešu valodā. 
Tas liecina, ka ir pietiekami 
daudz nepavalstnieku, kuŗi  ne -
grib valodu iemācīties tādā lī -
menī, lai nokārtotu eksāmenu, 
nemaz nerunājot par tiem  tūks-
tošu tūkstošiem, kuŗi procesā 
nepiedalās vispār. Jāpiekrīt, ka         
tā nav normāla situācija, taču 
valsts necik daudz nevar darīt,    
lai naturālizācijas procesu veici-
nātu. Latvijas Universitātes So -
ciālo un polītisko pētījumu in- 
s titūta direktors Nils Muižnieks 
gan ir izteicies, ka vismaz vaja-
dzētu nodrošināt „valsts finan-
cētus [valodas] kursus naturā-
lizēties gribētājiem”, taču  krietni 
daudz nelatviešu  valsts valodu     
ir iemācījušies bez jebkādiem 
kursiem. Cilvēkam nudien ir 
jābūt visnotaļ slinkam vai ap -
dauzītam, lai 20 gadus pēc valsts 
neatkarības atjaunošanas vārdu 
„labrīt” joprojām uzskatītu par 
eksotisku svešvārdu.

Un, pēdīgi, par tiem „50% Lat-
vijas iedzīvotāju”. Latvijā lat - 
viešu ir krietni vairāk nekā       
50%,  tāpēc arī vairāk pavalst-
nieku un tātad vēlētāju kopumā. 
Pavalstnieku nelatviešu intere -
ses tomēr netiek ignorētas, viņi 
var balsot, un, ja partija, kuŗu 
viņi atbalsta, paliek opozicijā,  
tad tas ir tikai tāpēc, ka Saskaņas 
centrs joprojām ir divkosīgs jau-
tājumā par nelatviešiem Latvijas 
Republikā.  Tagad tas it kā ir ga -
tavs atzīt Latvijas okupāciju pēc 
J. Urbanoviča paustās formulas: 
„okupācija bija, bet okupantu 
nav”. Tam var piekrist, jo vairā-
kums nelatviešu mūsu valstī to -
mēr  tepat vien ir dzimuši, un 
viņi nav vainojami par to, kas 
noticis 1940. gadā. Jā, daudzi no 

viņiem ir piedalījušies Latvijas 
rusifikācijā, - pats labi atceros 
laiku, kad pārdevēja veikalā uz -
grieza pircējam muguru, ja tika 
uzrunāta latviešu valodā. Taču 
arī tagad šie ļaudis tomēr ir un 
paliek Latvijas Republikas iedzī-
votāji, bet viņiem pašiem vien 
jārisina pavalstniecības jautā-
jums, lai iegūtu visas tiesības pie-
dalīties arī polītiskajos procesos. 
Tomēr patlaban viņi joprojām ir 
nepavalstnieki un viņu favorīti 
Saskaņas centrā  tomēr ir saru nā-
juši visu to, kas minēts šī raksta 
sākumā.  Un citas partijas gluži 
loģiski uz šo veidojumu raugās 
ar skepsi. Brīdī, kad Saskaņas 
centrs sāks pierādīt, ka  tā pro- 
g rammā teiktais nav tikai nepa-
tiess apgalvojums ar mērķi „aiz-
mālēt latviešiem acis”, saruna 
varēs būt cita. Pagaidām tas nav 
noticis.

Pienāks laiks, kad būs iemesls 
padomāt par  Saskaņas centra  ie -
kļaušanu valdošajā koalicijā,        
bet pirmo vijoli nedrīkst ļaut    
tam spēlēt.  Lai partija, kas apgal-
vo, ka tās centrālais mērķis ir 
sargāt Latvijas iedzīvotājus, pār-
ņem bēdīgi slaveno Veselības 
mi  nistriju vai Labklājības minis-
t riju un parāda, ko prot.  Diemžēl 
neakceptējamas domas Saskaņas 
centram ir ne tikai jautājumā        
par krievu valodu. SC pauž pār-
liecību, ka Māstrichtas kritēriji 
Latvijai nav jāievēro, eiro ie  vie-
šanu var atlikt un attiecības ar 
starptautiskajiem aizdevējiem 
var revidēt. Tās ir Latvijas taut-
saimniecībai ļoti, ļoti bīstamas 
domas. Un latviešiem nekāda 
deja ar SC šobrīd nevar sanākt. 
Lai pierāda sevi. Vēl 10. Saeimā 
SC atkārtoti balsoja kopā ar    
valsts sagrābējiem un pret tie -
siskuma principiem.  Pagaidām 
nav skaidrs, vai partija ir gatava 
laboties.

Kārlis Streips
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Septembŗa otrajā pusē jūs  
pie dalīsities ANO Ģenerālās  
as  amblejas sesijā Ņujorkā un 
teiksit runu – vai jums padomā 
ir kāds svarīgs vēstījums, vai arī 
tā būs standarta procedūra, no 
kuŗas netiek gaidītas jaunas 
atziņas?

Pasaules apceļošana, manuprāt, 
nav pats labākais veids, kā dar-
boties, jo dažkārt tā ir ļoti no  gur-
dinoša un ne vienmēr dod re -
zultātus. Tomēr lielie pasākumi, 
kā, piemēram, ANO Ģenerālās 
asamblejas sesija, ir iespēja tik -
ties ar pasaules valstu vadītājiem 
un rast atbildes uz jautājumiem, 
kas ir svarīgi. Turklāt septembrī 
aprit 20 gadi, kopš Latvija ir uz -
ņemta ANO. Šis lēmums toreiz 
bija apstiprinājums tam, ka esam 
atzīti. Neatkarības gados Latvijā 
ir bijis daudz notikumu – gan 
labu, gan ne tik labu, bet es savā 
uzrunā gribu uzsvērt, ka mūsu 
valsts apņēmīgi turpina aizsākto 
neatkarības ceļu. Ir izskanējuši 
arī viedokļi, ka mūsu gaidas un 
cerības divdesmit gados sasniegt 
pasaules līmeni ir bijušas nepa-
matotas, ka mēs neko neesam 
paveikuši. Tādas domas ik pa 
brīdim Latvijā izskan, un tam nu 
nekādi es nevaru piekrist. Lat -
vija ir unikālā situācijā, mums ir 
viss, tikai jāprot to pareizi lietot. 
Nesen vizītē Liepājā dzirdēju at -
sauksmes, ko esot teikuši pilsētas 
viesi no citām valstīm: pie mums 
ir „viss vienā” – pilsētas, tīra daba, 
jūras mala gandrīz 500 kilomet -
ru gaŗumā un saprātīgi cilvēki. 

Ārpus Latvijas dzīvo ļoti liela 
latviešu diaspora. Vai, jūsuprāt, 
ar šo diasporu ir jāveido kādas 
īpašas attiecības, vai ir vajadzī-
ga kāda programma sadarbībai 
ar viņiem prezidenta līmenī?

Manuprāt, viss atkarīgs no tā, 
kā katrs šo situāciju vērtē. Ta -
gadējie Rietumu latvieši, kuŗi 
savulaik bija spiesti izceļot pirms 
kaŗa vai kaŗam beidzoties, ir ļoti 
daudz izdarījuši Latvijas labā. 
Mūsu neatkarības atjaunošanā ir 
arī liels viņu ieguldījums. Ja rau-
gāmies uz pēdējās tautas skaitī-
šanas provizoriskiem datiem, re -
dzam, ka mūsu skaits strauji sa -
mazinās, arī nākotnes prognozes 
nav sevišķi labvēlīgas. Tāpēc jau-
tājums par to tautiešu atgūšanu 
Latvijai, kuŗiem reiz ir bijusi saik-
ne ar mūsu valsti, kļūst arvien 
būtiskāks. Viss, ko var izdarīt, lai 
palielinātu mūsu skaitu, būs labs 
un nepieciešams.

Vai jums šajā jautājumā ir 
kā da ideja, iniciātīva, kuŗu gri-
bat īstenot vai kuŗu piedāvāsit 
Saeimai, valdībai?

Tie, kuŗi aizbrauca kaŗa beigās, 
un pēdējos gados aizbraukušie ir 
divas dažādas cilvēku grupas ar 
atšķirīgām interesēm un ar at   šķi-
rīgiem mechanismiem savā sa -
saistē ar Latviju. Nesen Latvijā 
cie  mojās latviešu jaunieši no 
Amerikas, Kanadas un Austrāli-
jas, es ar viņiem satikos, stāstīju, 
kā redzu Latvijas nākotni, un viņi 
bija pārsteigti, cik dzīve šeit ir 
interesanta. Domāju, ka tieši jau-
nieši ir tie, kas varētu izvēlēties 
dzīvi Latvijā, jo tiem, kuŗi mūža 
gaŗumā ir iedzīvojušies savās 
mītnes zemēs, ir grūti tagad visu 

Valsts prezidents par cerībām, veselo saprātu un latviešu valodu
Ar Valsts prezidentu Andri Bērziņu sarunājas Sallija Benfelde un Ligita Kovtuna

mainīt un atgriezties. Tas ir cil vē-
ciski un saprotami. Protams, lai 
dzīvei izvēlētos Latviju, cilvēkam 
ir vajadzīgs kaut kas būtisks – sta-
bila situācija valstī un dzīves uz -
sākšanai ne jau sliktāki apstākļi 
kā citur. Patiesībā tas arī ir mūsu 
darāmais darbs. Ir jāuzlabo situā-
cija kaut vai nodokļu jautājumā, 
jo, izejot no krizes, nodokļu slogs 
Latvijā nav tik labi sabalansēts   
kā kaimiņu zemēs, sabiedrisko 
pakalpojumu cenas īsti vairs ne -
atbilst pašreizējai situācijai. Vār-
du sakot, ir daudz kas praktiski 
darāms. Katrs cilvēks neatkarīgi 
no tā, vai viņš ir investors vai  
grib atgriezties uz dzīvi Latvijā, 
vērtē, kā te dzīvos, kas Latvijā būs 
labāks nekā citur. Viens ir asins 
saites, bet reālā dzīve tomēr prasa 
savu. Mums jāprot parādīt savu 
zemi, jo ne jau viss pie mums ir 
slikti un nepareizi, par to centīšos 
runāt un to atgādināt.

Konkrētu plānu sadarbībai   
ar latviešu ārzemju organizāci-
jām jums nav?

Nē, konkrētu plānu man nav. 
Piemēram, kultūras ministrei 
Sar  mītei Ēlertei ir idejas par cent-
riem ārzemēs, kuŗi informētu par 
dzīvi pie mums un sekmētu lat-
viešu atgriešanos dzimtenē, bet 
tas nav tik vienkārši izdarāms. Es 
neesmu pārliecināts, ka tas droši 
strādās. Manuprāt, drīzāk cilvēku 
kontakti un personiskā attieks-
me, cilvēku saprašanās var gūt 
lielāku atsaucību. Vieni Dziesmu 
svētki spēj dot daudz vairāk nekā 
visi projekti kopā. Neesmu gaiš-
reģis, bet pēc savas pieredzes do -
māju, ka tik jūtīgā jautājumā pro-
jekti nav gluži tas, kas mūs var 
tuvināt. Ir vajadzīgs vairāk sa- 
pratnes un cilvēciskas attieksmes.

Varbūt goda konsuli ir tā 
institūcija, kas var darīt daudz 
vairāk un auglīgāk, stiprināt 
saikni ar Latviju? Amerikā ta -
gad ir atklāti vairāki goda kon-
sulāti, kuŗos darbojas četr des-
mitgadnieku un piecdesmit-
gadnieku paaudzes pārstāvji, 
kas ir pieredzējuši, iztikuši un 
ļoti godājami cilvēki.

Runājot par personisku attieks-
mi, es tieši domāju šāda veida 
dar bību. Esmu pārliecināts, ka 
jūsu pieminētie goda konsuli    
var paveikt vairāk nekā oficiāli 
projekti.

Vai jums būs padomnieks dia-
sporas jautājumos? 

Esam par to sprieduši, jo gan 
Ārlietu ministrijā, gan Preziden -
ta pilī krizes ietekmē iespējamais 
cilvēku skaits ir minimāls. Ir jā -
atrod pats labākais risinājums.

Kāds ir jūsu viedoklis jautā-
jumā par dubultpavalstnie -
cību? Vai neplānojat šo jautāju-
mu ietvert Saeimas darba kār-
tībā? Pašlaik grozījumus saistī-
bā ar dubultpavalstniecību iz -
skata Saeimas komisijas, bet tas 
nenotiek īpaši ātri.

Esam vienojušies, ka visus jū  tī-
gos jautājumus, kuŗus var izman-
tot par polītisko skatuvi pirms 
vē  lēšanām, šobrīd neizskatīsim. 
Tas attiecas arī uz Satversmes 
grozījumiem un jautājumu par 
dubultpavalstniecību. Šajā jau tā-

jumā viedokļi ir tik dažādi, ka 
šobrīd diskusiju labāk nesākt.  
Pēc vēlēšanām jautājums ir jā  iz-
skata. Esmu pārliecināts, ka tas 
noteikti ir jādara. Ir jādod iespē -
ja Latvijas pavalstniekiem saņemt 
dubultpavalstniecību, ja viņi to 
nav saņēmuši tāpēc, ka savulaik 
nokavējuši formālitāšu veikšanu. 
Tāpat kā jādod iespēja ārzemēs 
dzimušo pavalstnieku bērniem 
nesaraut saikni ar Latviju. 

Kas ir darāms, lai latviešu va -
lodas zināšanas Latvijā būtu 
pašas par sevi saprotamas?

Ir skaidrs, ka tas, kas par valsts 
valodu rakstīts Satversmē, nav 
diskutējams. Kamēr es te būšu, 
tas nemainīsies. Ja runājam par 
to, kas jādara turpmāk, ļoti slikti 
ir tas, ka šo jautājumu gan vieni, 
gan otri izmanto polītiskiem no -
lūkiem, veicinot nesaskaņas sa -
bied rībā. Valodas attīstību tas ne -
veicina. Līdz šim ietais ceļš gan       
ir devis visai labus rezultātus, 

tāpēc jāturpina valodas apguve 
no bērnudārza vecuma līdz pat 
skolas pēdējai klasei. Protams, 
tiem, kas jau ir pensijas vecumā, 
valodas apguve ir visai problē ma-
tiska. Un tādu cilvēku ir daudz, 
tāpēc šķiet, ka šī grupa ir ļoti ie -
spaidīga. Tomēr es gribētu teikt, 
ka situācija pamazām kļūst la -
bāka. Jaunā cittautiešu paaudze 
latviešu valodu prot arvien labāk. 
Ja valodas jautājums netiktu iz -
mantots polītiskajās cīņās, valo -
da būtu nevis šķīrēja, bet gan 
vienotāja. 

Vai piekrītat, ka Latvijā valsts 
financētās skolās mācību valo-
dai vajadzētu būt tikai latviešu 
valodai?

Tas ir ilgtermiņa process, kas   
ir iesākts, un ar varu to nevar 
īstenot. Vienā naktī šo procesu 
nevar pagriezt kardināli uz citu 
pusi, visam jānotiek pamazām, 
bet es piekrītu, ka valsts skolās 
mācībām jānotiek tikai latviešu 
valodā.

Jūs sacījāt, ka situācija kļūst 
labāka, bet pēdējos gados ne 

reizi vien nācies dzirdēt, ka 
Latvijā nepietiek tikai ar lat-
viešu valodu, lai atrastu darbu. 
Ļoti bieži darba devēju obligāta 
prasība ir krievu valodas zinā-
šanas, lai gan uzņēmums nav 
starptautisks, bet strādā tikai 
Latvijā.

Domāju, ka ikvienai valstij to -
mēr ir sava specifika saistībā ar 
tās ģeografisko atrašanās vietu. 
Latvijā ļoti daudzi uzņēmumi ir 
saistīti ar mūsu kaimiņu valstīm. 
Eksporta bilancē lietuvieši ir 
pirmie, igauņi otrie, bet Krievija 
ieņem trešo, ceturto vietu. Valo-
da šajā gadījumā ir tikai biznesa 
nepieciešamības jautājums. Ma -
nā iepriekšējā darbā bankā 
daudzviet, piemēram, Kuldīgā, 
Jelgavā vai Dobelē, krievu valo-
das zināšanas bankas filiāles dar-
biniekam nebija īpaši svarīgas. 
Savukārt Daugavpilī vai Rīgā 
krievu valodas zināšanas servisa 
uzņēmumos ir būtiskas un ne -
pie ciešamas. Jebkuŗas valodas zi  -

nāšanas vairo cilvēka konkurēt-
spēju darba tirgū.

Viens no priekšvēlēšanu kam-
paņas jautājumiem partijām 
presē bija - vai krievu valodai ir 
jāpievērš pastiprināta uzma nī-
ba, mācot to skolās. Kāds ir  
jūsu viedoklis šajā jautājumā? 

Es domāju, ka tas vispirms ir 
jautājums bērnu vecākiem – kā 
viņi redz savu bērnu nākotni. 
Mans viedoklis šajā jautājumā ir 
skaidrs: pirmā apgūstamā sveš-
valoda ir angļu valoda, bet man 
nav šaubu, ka izglītības procesā 
krievu valodai noteikti vajadzētu 
būt. Daudzviet Latvijas skolās 
krievu valodu kā svešvalodu  
vairs nemāca, bet tas nākotnē 
daudziem jauniešiem varētu    
kļūt par konkurences jautājumu. 
Latvija ir Eiropas Savienības da -
lībvalsts, tāpēc katrs saviem 
bērniem var brīvi izvēlēties, vai 
mācības turpināt Anglijā, Vācijā, 
Krievijā vai vēl kādā citā valstī. 
Nepieciešamību prast kādu citu 
valodu nosaka nākotnes izvēle 
un konkurētspēja.

Kuŗas nozares jūs vēlaties 
ietekmēt, un kā jūs to darīsit, jo 
Valsts prezidenta pilnvaras ir 
ierobežotas un stingri noteiktas 
Satversmē?   

Tas ir arī jautājums par prezi-
denta pilnvarām – vai tās vajag 
vai nevajag paplašināt. Man   
šķiet, ka prezidentam pilnvaru    
ir vairāk, nekā vajag, šobrīd to 
pilnīgi pietiek. Prezidentam ir 
tie  sības jebkuŗu cilvēku aicināt 
pie sevis, uzklausīt viedokli un 
saprast, kas notiek. Svarīga ir šo 
viedokļu novērtēšana un secinā-
jumi par tiem. Piemēram, svarīgs 
jautājums ir nākamā gada bu -
džets un tā konsolidācija. Es cen-
tīšos aptvert plašu viedokļu klās-
tu, lai varētu tos salīdzināt ar val-
dības budžeta piedāvājumu un 
rosināt izskatīšanu arī Saeimā, 
kas pieņems likumu par budžetu. 
Īsi sakot, manā ieskatā preziden-
tam pietiek pilnvaru, lai spētu 
ietekmēt jebko vienā vai otrā 
virzienā, nav obligāti jābūt tie-
sībām parakstīt dažādus gala lē -
mumus. Protams, ja runājam par 
jomām, kuŗas es vēlos ietekmēt, 
tad tie ir visi ar ekonomiku sais-
tītie jautājumi. Tāpat varu atkārt-
ot savā pirmajā runā Saeimā sa -
cīto: visas starptautiskās vienoša-
nās tiks izpildītas. Ja kāds gribēs 
budžetu grozīt citādi, nekā ir so -
līts, es būšu pret tādu budžeta 
likumu. Ne jau vienmēr vajag 
eko  nomisku vai militāru varu,  
lai kaut ko ietekmētu. Vārds to -
mēr ir bijis visa sākums, un ar 
vār  du arī šodien var izdarīt daudz. 
Atklāti paustam viedoklim ir 
spēks, pasauli var mainīt ar sa -
prāta balsi.

Varbūt jums vajadzētu sākt 
pub lisku diskusiju kaut vai      
par tiem pašiem nodokļiem, jo 
polītiķi visu nepasaka līdz ga -
lam? Piemēram, runājot par 
nodokļu paaugstināšanu vai 
pazemināšanu, netiek pateikts, 
ka vispirms iedzīvotājiem jāiz-
vē  las, cik lielus valsts pakalpo-
jumus viņi grib, jo no bezmaks- 
as vai ar atlaidēm sniegtiem pa -
kalpojumiem ir atkarīgs arī no -
dokļu lielums. Latvijā lielāko 
tiesu sola pazemināt nodokļus 
un izglītību, veselības aprūpi un 
vēl citus pakalpojumus sniegt 
bez maksas vai par zemām ce -
nām. Maz vai gandrīz nemaz 
netiek runāts par to, ka tad jau 
nodokļi būtu ļoti stingri jāpa -
ceļ un kādas būs valsts kon-
kurētspējas sekas blakus kaimi-
ņiem ar zemākiem nodokļiem. 

Piekrītu, par to ir jārunā. Es, 
piemēram, esmu progresīvā no -
dokļa piekritējs kaut vai tāpēc,   
ka tas paredz taisnīguma ievēro-
šanu.  Starp citu, ja runājam par 
tradicionālo viedokli, ka Zvied-
rija un arī pārējā Skandinavija ir 
augsto nodokļu zemes, kur pati 
sistēma par visiem rūpējas indi-
vida vietā, tad tik vienkārši nemaz 
nav. Pagājušā gada februārī Pa -
saules Ekonomikas forumā Ja -
kobs Vallenbergs - SEB akciju 
kontrolpaketes īpašnieku, ietek-
mīgas un bagātas Zviedrijas ģi -
menes pārstāvis - nolasīja vēstī-
jumu par mītiem saistībā ar  
skandinavu sociālās palīdzības 
modeli. 

(Turpināts 14. lpp.)

Valsts prezidents Andris Bērziņš: "Ja valodas jautājums netiktu 
iz  mantots polītiskajās cīņās, valo da būtu nevis šķīrēja, bet gan 
vienotāja. "
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(Turpināts 13. lpp.)

Diskusijā piedalījās polītisko 
par  tiju pārstāvji - Inguna Rībena 
(Vienotība), Sandra Sondore-Ku-
kule (Zatlera Reformu partija) un 
Einārs Cilinskis (Visu Latvijai!/
Tēvzemei un Brīvībai/LNNK). Vi -
ņus iztaujāja polītisko notikumu 
komentētāji Kārlis Streips, Sallija 
Benfelde, Ojārs Celle un laikraks-
tu Laiks un Brīvā Latvija galvenā 
redaktore Ligita Kovtuna. Disku-
sijas dalībniekus interesēja, kā par-
tijas sagatavojušās 11. Saeimas vē  -
lē šanām, un citas norises mūsu 
po  lītiskajā dzīvē.

(Visu diskusijas tekstu lasiet 
mājaslapās www.laiks.us un www.
brivalatvija.lv)

„Stundu stāvu domādama, 
kam lai...

... atdodu savu balsi”
Tā, pārfrazējot populārās tautas-

dziesmas vārdus, varam iedomā-
ties situāciju pirms 11. Saeimas 
vē  lēšanām. Centrālajā Vēlēšanu 
ko  misijā iesniegti 13 partiju sa -
raksti, no kuŗiem vēlētāji aicināti 
izvēlēties vienu, par ko balsot. 
Tātad - par ko balsot?

Ojārs Celle: 11. Saeimas vēlē ša-
nās Vienotība, VL!/TB/LNNK un 
Zatlera Reformu partija Rietumos 
droši vien būs vispopulārākās un 
daudzi vēlētāji cer, ka šīs partijas 
izveidos valdošo koaliciju, kaut 
gan ir zināmas šaubas par to. Ce -
turtais populārākais polītiskais 
spēks tā dēvētajā trimdā ir Zaļo  
un Zemnieku savienība. Tai ir ve -
cas saknes jau kopš tiem laikiem, 
kad latvieši devās bēgļu gaitās. 
Dažās sabiedrības daļās zemnieki 
ir  diezgan populāri. Tautieši īsti 
labi nesaprot, kādu lomu šajā par-

tijā spēlē Lembergs, un to ir grūti 
izskaidrot. Viņi vairāk kavējas     
ve  cajās atmiņās. Ulmaņa laikos 
Zem  nieku savienībai bija sava 
avīze – Brīvā Zeme. Bija pierasts, 
ka katrai polītiskajai partijai varē  -
ja būt sava avīze. Tagad tā ir, pie-
mēram, Francijā, un tas ir nor māli.

Pie vēlēšanu urnām ārzemju 
latvieši  

Kārlis Streips.: Ārzemēs balso-
šanā piedalās neliels skaits cilvēku, 
un viņu izvēle neietekmē vēlēšanu 
iznākumu kopumā, vienīgi „pabī-
da” kādu kandidātu uz augšu vai 
leju.

Sallija Benfelde.: Pagājušās vē -
lēšanās balsotāju skaits bija nepa-
rasti liels, apmēram 14 tūkstoši. 
Taču traucē tas, ka vēlēšanu ie -
cirkņi ir tālu, jāziedo vesela diena, 
lai līdz tiem nokļūtu. Arī līdzekļi 

Piecas  minūtes pirms 17. septembŗa - jauna sākuma
Laikrakstu Laiks un Brīvā Latvija priekšvēlēšanu diskusija. Jautājumi un komentāri

nepieciešami. Turklāt daudzās 
vals  tīs sestdienās ir jāstrādā. Vēlē-
šanu kārtība būtu jāmaina, un nā -
kamajai Saeimai būs iespēja to 
mainīt. Taču ir viens „bet”. Polītiķi 
nemaz negrib, lai ārvalstīs balso-
tāju skaits pieaugtu, piemēram, 
līdz simt tūkstošiem. Daži polītis-
kie spēki zina, ka ārzemju latvieši 
par viņiem nenobalsos, tāpēc lai 
paliek viss pa vecam.     

Inguna Rībena: Tagad daudzi 
cilvēki brauc prom no Latvijas, un 
arī viņi varētu izvēlēties, par ko 
balsot.            

K. S.: Vēlēšanu iecirkņi atrodas 
tālu no viņu dzīvesvietas, ne visi ir 
Latvijas pavalstnieki, un tie, kuŗi 
aizbrauc, atmetuši ar roku Latvijas 
polītikas norisēm. Arī balsojums 
pa pastu nav ērti izmantojams.

Sandra Sondore-Kukule: Labi, 
ka izvirzījāt jautājumu par balso-
tāju skaitu ārzemēs. Prezidents 
Valdis Zatlers Saeimā izskatīšanai 
bija iesniedzis vairākus priekšli ku-
mus, arī par dubultpavalstnie -  
cību trimdas tautiešiem.

Jautājumi VL!TB/LNNK. Kar-
s tais vēstures „kartupelis”

K. S.: Man nav pieņemamas da -
žu nacionālās apvienības VL!/TB/
LNNK biedru izteikumos saklau-
sāmās antisemītisma izpausmes.

Einārs Cilinskis: Vai Streipa 
kungs varētu precīzēt, kur  mūsu 
partijā parādās antisemītisms? 

K. S.: Jūsu partijas valdē ir cil-
vēks, kas rakstījis, ka ir iespējams 
inteliģents antisemītisms. Pēc tā 
secināms, ka var būt arī inteliģents 
rasisms, inteliģenti cita veida aiz-
spriedumi, un tas 21. gadsimtā  ir 
absolūti nepieņemams. Tad vēl – 
jūsu partijas Visu Latvijai! spārns 
katru gadu svin 16. martu un visai 
pasaulei atgādina, ka Latvija Otrā 
pasaules kaŗa gados bijusi Hitlera 
pusē. Tas nav tikai Krievijas pro-
pagandas jautājums, jāraugās arī, 
kā to uztveŗ Rietumi. Staigāšana ar 
lāpām atgādina nevis to, kas vaja-
dzīgs, bet gan nacistus. Visu Lat-
vijai! skatās nevis nākotnē, bet 
tikai pagātnē, glorificē vienīgo dik-
tātūru, kas bijusi Latvijā pag. gs. 
30. gados. Ja runājam par tēvze-
miešiem, tad jūs pagājušajās vēlē-
šanās saņēmāt pelnītu sodu. Jūsu 
valdīšanas laikā tautsaimniecība 
tika iegrūsta bedrē. Lai gan es 
esmu latvietis un Latvijas patriots, 
šo iemeslu pēc nevaru atbalstīt šo 
kustību.

O. C.: Trimdā vienmēr cienīta 
un populāra grupa  būs Tēvzemei 
un Brīvībai/LNNK, tagad kopā   
arī ar Visu Latvijai!. Nedomāju, ka 
viena cilvēka izteicieni kaut ko 
varētu mainīt partijas polītiskajā 
nostājā. Latviešu tautai nekad nav 
piemitis izteikts antisemītisms. 
Tā   di uzskati varbūt bijuši tikai 
atsevišķiem cilvēkiem. Šo jau tā-
jumu pētījuši vēsturnieki un no -
nākuši pie secinājuma, ka par to 
nebūtu jāuztraucas. Latvijā notika 
briesmīgas holokausta izdarības, 
taču latviešu tauta tur nevarēja 
neko ietekmēt. 

K. S.: Holokausts Latvijā notika 
ar latviešu aktīvu piedalīšanos. 
Arājs nebija vācietis. 

E. C.: Ja saruna šādi aiziet trim-
das presē, tad labāk lai tādas 
nebūtu. 

Ligita Kovtuna: Nevajadzētu 
gan apvainoties.

E. C.: Man ar jums, Kārli Streip,  

nav ko runāt, jo jūsu izteikumi ir 
pilni ar štampiem. Jūs varat pie 
šādas pārliecības palikt un – visu 
gaišu! Varat stāstīt, ko gribat, mani 
neinteresē ne jūsu viedoklis, ne 
jūsu komentāri. Mēs arī turpmāk 
iesim gājienā 16. martā un 18. 
novembrī ar lāpām. 

L. K.: Jūs, būdams VL!/TB/LNNK 
partijas pārstāvis, skaidrojat šo 
poziciju, un opozicionāru viedok-
lis arī būs vienmēr, paldies Die-
vam. 

Jautājumi Zatlera Reformu 
par tijai. Uz iepriecinātas tautas 
atsauksmes viļņa 

K. S.: Zatlera Reformu partijai  
ir ļoti apšaubāms ministru pre -
zidenta amata kandidāts, kas sa -
biedrībai nav spējis īsti izskaidrot, 
kāda viņam ir izglītība.

S. B.: Kāpēc jūs, Kukules kun-
dze, būdama profesionāla juriste, 
nolēmāt „iekāpt” polītikas lauciņā 
un izvēlējāties jaundibināto Zat-
lera Reformu partiju un nevis jau 
esošās partijas?  

S. S. K.: Prezidents Valdis Zat-
lers Saeimā izskatīšanai bija ie -
sniedzis priekšlikumus – par po  lī-
tiskās sistēmas reformu, par Sa- 
t versmes grozījumiem arī saistībā 
ar dubultpavalstniecību trimdas 
tautiešiem. Tikai viena no viņa 
iniciātīvām  tika pieņemta un arī 
vienīgi tā dēvētā 14. janvāŗa ulti-
māta ietekmē – par tautas tiesībām 
rosināt Saeimas atlaišanu. Iniciā-
tīvas, ar kuŗām arī es strādāju, 
iestrēdza Prezidenta kancelejā. 
Tikai no Saeimas pēdējās sēdes 
pienāca laba ziņa – noteikta kri-
minālatbildība par partiju finan-
cēšanas likuma pārkāpšanu lielos 
apmēros. Diskusija par šo jautā-
jumu Saeimā ilga trīs gadus, un 
lēmums tika pieņemts Saeimas 
ārkārtas vēlēšanu gaisotnē. 

Kopumā ar diviem valsts pre-
zidentiem esmu nostrādājusi div-
padsmit gadus. Redzēju, ka dau-
dzas iniciātīvas paliek pusceļā un 
Saeimai nav polītiskās gribas tās 
virzīt. Notika ZZS un SC bloķē-
šanās, opozicijai tika „piespēlētas” 
arī pozicijas balsis. Kļuva skaidrs, 
ka, Saeimai turpmāk tā strādājot, 
nekāda virzība uz svarīgu refor -
mu pieņemšanu nenotiks. Es biju 
lieciniece tam, kā tika pieņemts 
14. janvāŗa „ultimāts”, kā prezi-
dents ieradās valdības sēdē, kur 
bija jāpieņem izšķirīgs lēmums  
par budžeta konsolidāciju. Izvēle, 
ko Valsts prezidents un viņa izdo-
tais Rīkojums Nr.2 mums visiem 
deva 28. maija vakarā, ir liels iz -
aicinājums. Viņš iedeva mums vi -
siem iespēju iesaistīties un kaut   
ko darīt. Mans morālais pienā-
kums bija atbalstīt Valdi Zatleru 
arī turpmāk, tāpat kā to darīja citi 
viņa komandas locekļi. Pēc Sa- 
eimas atlaišanas ierosināšanas un 
prezidenta vēlēšanām 2. jūnijā 
Zatleram bija vairāki ceļi, kuŗus 
izvēlēties: pievienoties Vienotībai, 
nedarīt neko, kļūt par eksprezi-
dentu ar pensiju un sekretāri, par 
polītikas vērotāju no malas. Taču 
Zatlers pieņēma grūtu lēmumu – 
veidot savu polītisko spēku. 

Plašsaziņas līdzekļos daudz kri-
tizētas mūsu partijas „jaunās sejas”. 
ZRP jaunās sejas ir jaunas pēc 
piedalīšanās partijā, bet nav jaunas 
no polītiskās sistēmas izpratnes 
viedokļa. Vēlēšanu apgabalos star-
tē bijušie prezidenta komandas 

locekļi, kā arī cilvēki, kuŗi strādā-
juši valsts pārvaldes institūcijās   
un orientējas polītiskajos proce-
sos. ZRP biedri nav nokrituši no 
Marsa, bet saprot, uz kurieni viņi 
iet un ko dara. Ar kandidātu atlasi 
un iztaujāšanu nodarbojās Ētikas 
komisija. Ja radās šaubas par kan-
didāta iesniegumu uzņemšanai 

partijā, jautājumu rūpīgi izskatīja.
Tika pārbaudīti arī ziņojumi par 
šaubīgajiem ziedojumiem.

O. C.: Vai ZRP ir spējusi pietie-
kami nozīmīgā skaitā piesaistīt  
nelatviešus savai organizācijai? 

S. S. K.:  ZRP mērķis bija nojaukt 
etniskā balsojuma robežas. Tāpēc 
visi cilvēki, kuŗiem pieņemamas 
Latvijas valsts vērtības, ir mūsē - 
jie. Mūsu finanču ministra amata 
kan  didāts ir krievs, Rīgas sarakstā 
ir krievs Viktors Makarovs. Arī ci -
tos sarakstos ir krievi  un citu tau-
tību cilvēki. Rīgas sarakstā apzi -
nāti iekļāvām šos cilvēkus, lai 
vēlētāji zinātu, ka ZRP nav etnisku 
problēmu. 

E. C.: VL!/TB/LNNK sarakstā 
trešajā vietā ir skolotāja Ludmila 
Sočņeva. Viņa plašsaziņas līdzek-
ļos ir paudusi savu viedokli par 
polītiskajām norisēm Latvijā, sā -
kot no Atmodas laikiem. Šobrīd 
viņa aktīvi komūnicē ar krievu 
auditoriju. Mūsu ieskatā ar vēlē-
tājiem būtu jārunā latviski, bet 
Sočņevai  runāt krieviski atļauts 
izņēmuma kārtā. Vēlme nojaukt 
etniskās barjēras ir vairākām lat-
viešu partijām, un tas ir pozitīvi. 
Cerams, ka šo vēlēšanu rezultāti  
to visu nesabojās. Izmantojot iz -
de vību, aicinu ārzemju latviešus 
balsot par Ludmilu Sočņevu, listē 
iepretim viņas uzvārdam ievelkot 
krustiņu. Ievēlēšanas gadījumā 
viņa dotu lielu pienesumu Saei-
mas darbā. 

K. S.: Varu derēt, ka latviešu 
vēlētāji Sočņevu viņas uzvārda  
pēc novirzīs listes apakšā. Būs tā -
pat, kā Saskaņas centra elektorāts 
dara ar kandidātiem, kuŗiem ir 
latvisks uzvārds. No Vienotības sa -
raksta sava uzvārda pēc tika iz -
svītrots lieliskais libāniešu ārsts 
Hosams Abu Meri. 

Trimdas latviešiem un laikrak- 
s ta lasītājiem es gribētu atgādināt, 
ka Latvijā nekad nav dzīvojuši 
tikai latvieši. Tiem, kuŗi gaužas,       
ka latviešu valoda izmirst, vaja-
dzētu paskatīties uz lībiešiem,        
kaut arī viņu valodu prot tikai 
septiņi cilvēki. Tie cilvēki, kas te 
dzimuši un auguši, netaisās ne - 
kur braukt. Ir jāatrod veids, kā 

viņus iesaistīt valsts polītiskajā 
dzīvē, protams, uz latviešu valo -
das un kultūras pamata. Igaunijā 
šis jautājums ir atrisināts.  

O. C.: Latvijas sabiedrībā diem-
žēl dominē uzskats, ka krievs ir 
krievs un mūžīgi būs krievs, un 
tāpēc par viņu balsot nav nekādas 
jēgas.   

K. S.: Plašsaziņas līdzekļos 
daudz rakstīja par tā dēvēto 
„Zatlera dīvānu” lietu.

S. S. K.: Jāsaprot, ka Latvijas 
Vals  ts prezidents ir bruņoto spēku 
augstākais vadonis un NATO da -
lībvalsts vadītājs. Tāpēc gan Rīgas 
pilī, gan rezidencē ir nepiecieša-
mas speciāli aprīkotas telpas sa -
runu vešanai. Šīs telpas veic arī 
valsts reprezentācijas funkciju, jo 
klasificētas sarunas notiek arī ar 
citu valstu vadītājiem. Otrkārt, 
minētās mēbeles nav pirktas Val -
ža Zatlera personiskajām vajadzī-
bām un paliek valsts īpašumā. 
Treškārt, mēbeles  un cits minētās 
telpas aprīkojums tika iepirkts tā -
dā veidā, kādā to ieteikušas valsts 
drošības iestādes. Valsts kontrole 
ir secinājusi, ka likuma prasības 
mēbeļu iepirkuma procesā ir ie -
vērotas. Par šo iepirkumu atbil -
dīgā persona Valsts prezidenta 
kancelejā bija Kancelejas vadītāja 
vietnieks Ēriks Ozols. Viņš turpina 
darbu arī šobrīd Valsts prezidenta 
Andŗa Bērziņa administrācijā. 
Lēmumu par šo iepirkumu nav 
pieņēmis nedz Valdis Zatlers,  
nedz kāds no viņa padomnie-
kiem. 

Jautājumi Vienotībai. Veto tie-
sību vairs nebūs

O. C.: Vienotība savulaik apgal-
voja, ka ir sarkanās līnijas jautā-
jumā par tiem, ar kuŗiem varētu 
sadarboties koalicijā. Tagad Sol-
vita Āboltiņa un Edgars Jaunups 
norāda, ka tāda līnija vairs ne  pa-
stāvot. Šķiet, ka Vienotībai nav 
no   teiktības šajā jautājumā. Daļas 
trimdas tautiešu ieskatā Saskaņas 
centrs ar Ušakovu un Urbanoviču 
ir Krievijas Putina piektā kolonna 
Latvijā, un viņi par to ir ļoti no -
bažījušies. Arī Valsts  preziden -
tam var rasties lielas problēmas 
šajā jautājumā, ja latviešu partijas 
to nevar saprast.

Ir arī jautājums, vai Vienotībā 
pašā joprojām darbojas veto prin-
cips, kad maza grupiņa bloķē   
kāda jautājuma izšķiršanu. Reiz 
trīs cilvēki no Sabiedrības citai po -
lītikai neļāva tēvzemiešiem pie -
vienoties Vienotībai. 

Ojārs Celle

Kārlis Streips Sallija Benfelde
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Ar šādiem „gājieniem” Vienotība 
Rietumos ir zaudējusi populāri -
tāti un daļu atbalstītāju.

I. R.: Vienotībā  apvienojušies 
cilvēki ar diezgan atšķirīgu polī-
tisko procesu redzējumu. Ir libe-
rāli domājoši, ir nacionāli kon-
servātīvi, sociāldemokratiski, kar-
jēristi – tāpat kā citās partijās. Ap -
vienošanās notika ar mērķi iz   vei-
dot vienu lielu latviešu partiju par 
pretspēku Saskaņas centram. Tur 
arī bija grupējumi, bet viņi spēja 

apvienoties un piesaistīt lielu 
krievvalodīgo vēlētāju elektorātu. 
17. septembrī visu izšķirs vēlētāji, 
uzzināsim, kuŗi cilvēki būs ie  kļu-
vuši Saeimā.  Deputātu vietu skaitu 
nāksies dalīt ar Zatlera Reformu 
partiju, un vietu būs mazāk nekā 
10. Saeimā (34). Saviem vēlētājiem 
sakām, ka no Rīgas saraksta, par 
ko balsos arī ārzemju latvieši, va -
jag izvēlēties sešus viņuprāt vis-
kompetentākos darbam Saeimā. 
Mums nav mažoritārā vēlēšanu 
sistēma, bet vēlētāji saka – visus 
po  lītiķus vajadzētu ierakstīt vienā 
listē, un tad mēs izvēlētos tos, 
kuŗus zinām un pazīstam. Tāpēc 
Vienotības deputātu saraksts ir 
tieši tāds. No tā, kādus cilvēkus  
balsotāji izvēlēsies, būs atkarīga 
Vienotība – vai tā būs nacionāli 
kon servātīva vai citādi polītiski 
orientēta. 

Solvitas Āboltiņas intervija plaš-
saziņas līdzekļos par iespējām 
koa licijai iet kopā ar Saskaņas        
centru patiešām izraisīja viļņoša-
nos partijā. Sasaucām frakcijas 
ārkārtas sēdi, jautājums tika iz -
skatīts. Nolēmām, ka partijas bied-
ru personisko viedokli nedrīkst  
paust kā visu partijas biedru ko -
pīgo viedokli. 

Tagad atsevišķas Vienotības da -
ļas ir apvienojušās vienā veselā,   
un veto tiesības vairs nav iespē-
jamas.

S. B.: Inguna, tu esi sava ceļa 
gājēja, neatkarīga domātāja un 
savā ziņā dumpiniece. Kāpēc pie-
kriti vēlreiz balotēties no Vienotī-
bas saraksta? Vai tu tiešām tici,       
ka spēsi kaut ko mainīt partijas 
darbībā, ja būs „dzelzs siena” pret 
jebko? Vienīgais rezultāts varētu 
būt, ka tu pieduļķosi savu dvēseli. 

I. R.:  Ja deviņu gadu gaŗumā 
ne  esmu savu dvēseli pieduļķo - 
jusi, tad mēģināšu izturēt arī 
turpmāk. Bet, ja nopietni, tad 
skaidrs, ka ērtāk un patīkamāk  
būtu atrasties līdzīgi domājošu 
cilvēku pulciņā. Tad es zinātu viņu 
domas un viņi – manas. Taču es 
esmu konservātīvs cilvēks un ne -
mēdzu neko viegli mainīt savā 
dzīvē. Vienotībā ir daudz nacio -

nāli domājošu cilvēku, un es justu 
nodevību pret viņiem, ja paliktu 
malā. Tāpat, ja no viņiem kāds 
aizietu, es justu nodevību pret 
mani. Ir kā Bībelē teikts: „Iesāku-
mā bija vārds.” Gadu gaitā no 
maniem iesētiem vārdiem izau  -
gu šas lietas. Redzami manas dar-
bī bas rezultāti. Man ir ieteikts 
pāriet uz Visu Latvijai!, jo tur esot 
mana īstā vieta.     

Smaidu izraisa stāsts par jau-
najām sejām Saeimā. Trešā daļa  
cilvēku, kas iesaistījušies Zatlera 
partijā, iepriekšējās vēlēšanās ba -
lotējušies no citām partijām. Pieci 
vai seši cilvēki bijuši oligarchu 
partijās. Mani arī varētu uzskatīt 
par „jaunu seju”, kaut arī polītikā 
esmu septiņus gadus. Jāpaiet ilgā-
kam laikam, lai varētu saprast,   
kas ir kas, kādi ir polītiskās spēles 
noteikumi. Ar jauniem cilvēkiem 
ir vieglāk manipulēt nekā ar tiem, 
kuŗi sapratuši, par ko ir stāsts. 
Būtībā ZRP ir pilnīgi neprogno-
zējams lielums. Latvijā vispār grūti 
atrast cilvēkus, kas būtu ar mieru 
iesaistīties polītikā, jau iepriekš 
sagatavoti pārbaudei ar varu un 
naudu. No VL! un Vienotības ir 
aizgājuši cilvēki, kuŗi nav izturē -
juši šo pārbaudījumu. Tāpēc mēs 
esam daudz vairāk prognozējami 
un Latvijai noderīgāki.

S. B.: Ko darīsit, ja kāds jūsu 
cilvēks nebūs izturējis Saeimas 
eksāmenu un kaut kur paklupis?

E. C.: Palūgsim viņu aizstāt ar 
citu. 

I.R.: Vienotība jau tā ir darījusi – 
tagad vairs nekandidē ne Mūr-
niece, ne Kampars. 

K. S.: Vienotības biedri plēšas 
savā starpā, partijas iekšienē nav 
vienotības, kaut arī atsevišķās par-
tijas tagad sanākušas kopā.    

Kāds vārds par korupciju
E. C.: Rīgas domes iepriekšējā 

sasaukumā es vadīju pretkorupci-
jas komisiju. Vienu otru gan pie-
ķēra, diemžēl par maz. Tad prese 
Rīgas domes vadībai klupa virsū 
par korupciju. Taču drīz vien šo 
komisiju... likvidēja. Tagad kungi 
sēž tajās pašās vai augstākās vie -
tās. Līdz ar jaunās domes ievēlē-
šanu neviens vairs neinteresējas 
par korupcijas jautājumiem. Pri-
vātā sarunā ar profesionāļiem uz -
zināju, ka stāvoklis šajā jomā ir 
pasliktinājies, taču visi ir apmie-
rināti. Prese par to neraksta, mēs 
esam ieguvuši „labāko pilsētas 
galvu”, kāds jebkad ir bijis. Daļai 
latviešu arī ir  tādi paši uzskati. 

S. B.: Ušakovu virsotnē uzne -   
sa arī atļauja pensionāriem bez    
maksas braukt sabiedriskajā      
trans portā.

E. C.: Mani bažīgu dara doma, 
ka pēc vēlēšanām mēs varam iegūt 

arī „labāko” valdību Latvijā. Zināt 
jau, ko saka Saskaņas centrs: ne  ie-
vērosim budžeta deficitu, starp-
tautiskos aizdevējus pasūtīsim vie-
nu māju tālāk, tērēsim līdzekļus, 
attīstīsim ekonomiku saskaņā ar 
Džona  Keinesa liberālo teoriju. 
(Šis speciālists iesaka ekonomis -
kās grūtības atrisināt, tērējot vai-
rāk naudas, nevis savelkot jostu 
ciešāk. – Red.) Kaimiņvalstī Balt-
krievijā par batjku (tētuks)  dēvētais 
prezidents Lukašenko sekmīgi 
attīsta traktoru ražošanu, ir vai-
rākas reizes devalvējis savu nau -    
du – rubeli. Līdz ar to ir tikai vie -
na valsts, no kuŗas šādā situācijā 
var dabūt aizņēmumu.

K. S.: Tāpēc jājautā visiem trim 
partiju pārstāvjiem: kad Latvijas 
valsts sāks vērsties pret šādu po -
lītiku?

E. C.: Tāpēc ir skaidrs, ka šo 
partiju nedrīkst laist pie varas 
grožiem. Ja jau vieni apgalvos, ka 
mēs esam antisemīti, citi atradīs 
vēl kaut ko vai kašķēsies savā 
starpā, tad var pienākt brīdis, ka 
visas partijas, izņemot mūs, 17. 
septembŗa naktī vai 18. septembŗa 
rītā stāvēs rindā pie Saskaņas cent-
ra durvīm un lūgsies, lai ņem koa-
licijā.     

K. S: Ir saprotams, kāpēc VL!/
TB/LNNK nevar iet vienā koali-
cijā ar saskaniešiem. Tā būtu par-
tijas nāve. Bet, ja SC Saeimā iegūs 
apmēram  30 vietas, tad tas būs 
zilonis polītiskajā laukā un viņu 
nevarēs ignorēt. Un tad radīsies 
jautājums, vai koaliciju varētu 
izveidot bez tiem, kuŗi bijuši vis-
korumpētākie iepriekšējā Saeimā. 

Tas ir mans jautājums visiem 
diskusijas dalībniekiem. Par ko -
rupciju Latvijā polītiķi nedomā 
ne  maz. 

Pēdējos sešos mēnešos Vienotība  
ir izlikusies, ka tai nav absolūti ne -
kādu problēmu par to, ka Latvijas 
ekonomikas ministram ir slepens 
līgums ar slepenu uzņē mēju par 
slepenu jomu. Nekas netika teikts 
par Silvas Bendrātes slepeno līgu-
mu ar Lembergu. Sa  vukārt Zat -
lera Reformu partijai ir problēma, 
ka Zatlers apsolīja, bet neko neri-
sināja, lai atrisinātu jau tājumu par 
korupciju medicīnā – „maksā ju-
mus zem galda”. Un tad vēl pre-
zidenta rezidences dārgie dīvāni... 
To visu vērojot, ir brīnums, ka 
pagaidām vēl Korupcijas no  vēr-
šanas un apkaŗošanas birojs nav 
pilnīgi iznīcināts. To gan centās        
ar paša priekšnieka Vilnīša rokām 
izdarīt.

E. C.: Ja konstatējām, ka visas 
Latvijas polītiskās partijas ir ko -
rumpētas, tad latvietim neatliek 
nekas cits kā balsot par to par -       
tiju, kas nav korumpēta. Kārļa 

Streipa pārmetumi būtībā ir vietā. 
Droši vien tā tas ir. Mūsu partijas 
„aizdomīgie” cilvēki ir aizgājuši 
prom, bet arī pie palicējiem var      
šo to atrast. Nav jau tā, ka visi         
ir godīgi un tīri. 

Kā jau iepriekš teicu, plašsazi -
ņas līdzekļi savulaik „purināja” 
Rīgas domi un daudz cieta torei-
zējais pilsētas galva Jānis Birks. 
Cerēju, ka kaut kas līdzīgs notiks 
arī tagad – ka komplektā „ņems 
priekšā” Ušakovu un Šleseru. Bet 
nekā. Pēc manām domām, SC ne -
drīkstētu dot aprūpē Labklājības 
un Veselības ministriju. Ja nu to -
mēr dod, tad SC jādod arī Finan -
ču ministrija, kas kontrolētu lielos 
tēriņus. Ir arī līdzekļu nozagšanas 
risks.

I. R.: Tas ir maigi teikts. Saskaņas 
centrs ir bloķējies ar ZZS un pie-
dalījies nekrietnos balsojumos.

10. Saeima ir vēsture. Kā dzī-
vosim tālāk?

K. S.: Manuprāt, ir neprāts          
teikt – nekādā ziņā neiesim kopā 
ar Saskaņas centru. Sliktāk būtu 
atkal pie teikšanas laist zaļos zem-
niekus.  Ir pierādījies, ka viņiem 
godīgums ir svešs jēdziens. Viņu 
lielais krusttēvs ir Aivars Lem-
bergs. Protams, Saskaņas centra 
ap  rūpē nevar nodot Ārlietu, Fi -
nanču, Ekonomikas un Izglītī  -      
bas ministriju. Bet, ja viņi tik ļoti 
sakās atbalstām sociālos jautāju-
mus, tad kāpēc viņiem neatdot  
mūžīgi „nelaimīgo” Veselības un 
Labklājības ministriju? 

S. B.: Šo ministriju aprūpe ir        
SC plānos, tiek meklēti ministri.

K. S.: Tautas nobalsošanā depu-
tātu darbavietu – Saeimu atbalstīja 
ļoti niecīgs iedzīvotāju skaits. Tas 
nav normāli. Ko varētu darīt, lai 
celtu Saeimas prestižu? Nav nekas 
dzirdēts korupcijas jautājumā. It 
kā bija priekšlikums Saeimā at -
jaunot Pretkorupcijas komisiju. 
Iepriekšējā Saeima to likvidēja vie-
nā no pirmajām sēdēm. Manā 
ieskatā Latviju pametuši tik daudz 
iedzīvotāju tāpēc, ka netic valsts 
pārvaldes sistēmai.

O. C.: Izbraukušo  ekonomisko 
bēgļu skaitu neviens precīzi nezi-
na. Stāsta, ka apmēram 400 tūk- 
s toši, bet, ja atskaita nost krievus, 
tad patiesībā varētu būt ap 300 
tūkstošu. Tie ir cilvēki, kuŗiem 
līdz  šinējās Latvijas valdības nav 
varējušas nekādā veidā piekļūt.  
Vi  ņi pametuši valsti, jo ir sarūg-
tināti par šeit notiekošo. Ja salīdzi-
na Rīgu ar pārējo Latviju, tad 
dzīves standarts Rīgā ir tāds pats 
kā Čechijā, citur – kopumā zemāks 
nekā caurmērā Bulgārijā. Tas ir 
nožēlojams stāvoklis, kas izraisījis 
šo emigrācijas vilni. Emigrantus 
neviens nav spējis savākt kopā. 
Ārlietu ministrijai vajadzēja būt  

tai instancei, kas rūpējas par tau-
tiešiem ārzemēs, bet nekas netiek 
darīts.

S. S. K.: ZRP ir konkrēts priekš-
likums – Saeimā visiem balsoju-
miem jābūt atklātiem, arī tiem, 
kuŗi tagad ir aizklāti. Pašreiz ir tā, 
ka Saeimas deputāts nebalso savā 
vārdā, bet tā, kā norādīts frakcijā. 
Vēlētājiem ir tiesības zināt, kādās 
pozicijās ir deputāti, kāds ir viņu 
balsojuma motīvējums.

Otrs jautājums ir par deputātu 
imūnitāti. Tas arī bija pēdējais pi -
liens Rīkojuma Nr.2 izsludināša-
nas sakarā. Mūsu ieskatā jautā-
jums par deputātu kratīšanu un 
citu izmeklēšanas darbību veikša-
nu jāizlemj profesionāļiem, Aug- 
s tākās tiesas tiesnešiem, nevis de -
putātiem. Aizklātie balsojumi un 
deputātu imūnitāte ir demokra-
tijas instrumenti, kas radušies Rie-
tumu pasaulē, lai aizsargātu opo-
zicijas deputātus no nepamatotas 
vajāšanas par viņu uzskatiem. Pie 
mums šie instrumenti tiek iz -
mantoti ačgārni, lai piesegtu kon-
krētu interešu lobēšanu vai pat at -
riebību tiesu varas amatpersonām 
par konkrētiem lēmumiem. Tiesu 
varas neatkarību tas skaŗ vistie  -
šāk. Tiesnesim, kas virzās pa savas 
karjēras kāpnēm, katrā posmā 
jāiet uz Saeimu pēc balsojuma. Tas 
ir tiesu varas apdraudējums. 

I.R.: Man, kultūras pārstāvei, 
juridiskie mechanismi šķiet pārāk 
piezemēti. Manuprāt, mūsu sa -
bied rībai pietrūkst morāli ētisko 
imperātīvu kaut kādai vērtību 
sistēmai. 

Kultūrai, izglītībai un mākslai ir 
liela loma morāli ētiskā imperā -
tīva uzturēšanā sabiedrībā. Ja tas 
tiktu iedzīvināts, ja likumi būtu 
ierakstīti mūsu sirdī, tad nebūtu 
vajadzīgi daudzie likumi, par ko 
runāja Sandra Sondore-Kukule.

Par iespējamo koaliciju: kā 
sastiķēt 51 balsi?

I. R.: Kādu koaliciju varētu uz -
skatīt par ideālu? Nevajadzētu 
saukt palīgā Saskaņas centru, bet 
valdību veidot visām trim latvis-
kajām partijām – Vienotībai, VL!/
TB/LNNK un ZRP. Patīkami, ka 
laika gaitā vislatvieši kļuvuši par 
prognozējamiem partneŗiem. Sa -
režģītāk ir ar Zatlera Reformu par-
tiju. Zatlera vārdu partijas nosau-
kumā var dažādi tulkot. „Pareizi” 
izrunāt to prot dažādi demagogi. 
Pirms Saeimas atlaišanas ierosi nā-
juma prezidents Zatlers tikās ar 
Saeimas priekšsēdi Solvitu Ābol-
tiņu un Ministru prezidentu Valdi 
Dombrovski. Uz viņiem tika izda-
rīts spiediens veidot valdību kopā 
ar Saskaņas centru. 

O. C.: Beigsim diskusiju uz op -
timistiskākas nots. Cik vietu katra 
jūsu partija cer iegūt 11. Saeimas 
vēlēšanās?

I. R.: Vienotībai bija 34 vietas, 
tagad nāksies dalīties ar Zatlera 
Reformu partiju. Varam varbūt 
cerēt uz 20 vietām. 

S. S. K.: Esmu māņticīga un 
tāpēc atturēšos prognozēt. 

E. C.: Neesam neko prognozē-
juši. Varu tikai minēt savu izdo-
māto skaitli. Ceram uz vairāk vie -
tām, nekā ir pašreiz.        

Visu izšķirs vēlētāji. 

Publikāciju sagatavojuši Pēteris 
Karlsons un Ojārs Celle 

(Turpināts no 12. lpp.)

Inguna Rībena

Sandra Sondore-Kukule Einārs Cilinskis

Pēteris Karlsons

"Apaļā galda" diskusija notika 

viesnīcā, bij. Benjamiņu namā Rīgā
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Viņš stāstīja, ka pēc Otrā pa -
saules kaŗa situācija ir mainī-
jusies: cilvēkam vienmēr jārēķi-
nās pašam ar sevi un jādomā,     
kā dzīvot, jau no dzīves sākuma. 
Katram ģimenes loceklim ir 
jāsaimnieko tā, lai spētu pastāvēt 
arī katrs atsevišķi. Sasniedzot 
pensijas vecumu, katram nākas 
rēķināties ar to, kas viņam ir,       
un ar to ir jāizdzīvo. Ja pensijas 
līmenis ir ļoti zems un izdzīvot 
nevar, tad tiek piedāvāta sociālā 
māja, bet nekas vairāk. Cilvēka 
demokratiskā brīvība nozīmē      
to, ka viņš pats par sevi rūpējas, 
un, ja tas nav darīts, tad izvēles 
brīvība ir beigusies, viņam nā - 
kas dzīvot tādos apstākļos, kādi 
ir. 

Par publiskām diskusijām gri-
bu sacīt, ka tajās viedokļus tomēr 
ir grūti atrast un pieņemt, ir va -
jadzīgs arī speciālistu redzējums, 

un tad var izdarīt secinājumus. 
Diemžēl mums gandrīz nemaz 
nav analitiskas žurnālistikas, kas 
pētītu dažādus redzējumus un 
atspoguļotu dažādus viedokļus, 
jo, lai pieņemtu lēmumu, uz kuŗu 
pusi iet, ir jāzina, uz kurieni vis-
pār var aiziet. Tā vietā bieži tiek 
gaidīts vadonis, kas visu pateiks 
un katram norādīs, ko darīt. Es 
esmu pārliecināts, ka katrs pats ir 
savas laimes kalējs. Tās divdes -
mit gadu gaŗumā ilgušās gaidas, 
ka kāds labais cilvēks atnāks un 
visu izdarīs pārējo vietā, ir nepa-
ma totas. Ir jādara katram pašam.

Vai, jūsuprāt, pavalstniekiem 
ir jādod iespēja ievēlēt Valsts 
prezidentu un vai ir jāmaina 
vēlēšanu sistēma?

Satversmes pirmsākumos bija 
ierakstīts, ka pavalstnieki ievēlē 
Saeimu un Saeima no sava vidus 
ievēlē Valsts prezidentu. Tātad 
partijām, ejot uz vēlēšanām, ir 

jānosauc savs prezidenta kan-
didāts, savukārt vēlētājs, balso - 
jot par partiju, izvēlas arī savu 
prezidentu. Tagad runājam par 
Ministru prezidentu, jautājumu 
par Valsts prezidentu atstājot ti -
kai Saeimas ziņā. Izejot cauri sa -
vam ievēlēšanas procesam, es 
tagad domāju, ka varbūt labāk 
būtu, ja Valsts prezidentu ievē -
lētu tauta vai arī pārstāvju sapul-
ce. Par vēlēšanu sistēmām gan 
jāteic, ka mūsu kaimiņiem tā 
katram ir citāda, tomēr nevarētu 
sacīt, ka tieši tāpēc viņi ir lai-
mīgāki. Man šķiet, ka tas drīzāk 
ir saprātīgas pieejas, nevis vēlē-
šanu sistēmas jautājums. Sistē -
ma neko nevar atrisināt, ja cilvēki 
negrib jautājumus risināt pēc bū -
tības. Protams, situāciju var anali-
zēt un vērtēt, Konstitūcionālā 
komisija to ir darījusi, bet ne -
esmu pārliecināts, ka ir atbilde. 
Lūk, tikai tā Latvijai būs visla-
bāk!

Vai atbalstāt sabiedrībā iz -
skanējušo ideju, ka atlaistai Sa -
eimai nav jāmaksā kompensā -
cija? Kā zināms, uz valsts un 
pašvaldību amatpersonām un 
darbiniekiem neattiecas Darba 
likums, kas paredz, ka par slik-
tu darbu atlaistai personai 
kompensācija nav jāmaksā. 

Manuprāt, šai Saeimai tāds 
likuma grozījums nebūtu jāpie-
ņem, tas nebūtu loģiski, jo de -
putātiem nāktos lemt pašiem par 
sevi. Tas būtu nākamās Saeimas 
jautājums, turklāt jautājums nav 
tik vienkāršs, kā varētu likties. 
Nav tā, ka visi simt deputāti ir 
aplama izvēle, lai gan vēlētāji 
atlaiž visu Saeimu, ne atsevišķus 
deputātus. Daļa deputātu pēc 
ievēlēšanas ir atstājuši cienīja-
mus, labus amatus, viņiem nav 
citu ienākumu kā vien deputāta 
alga, un viņi ir bijuši godīgi sava 
darba darītāji Saeimā. Domāju, 
ka nākamajā Saeimā varētu būt 

diskusija par šādu likumdošanas 
iniciātīvu, bet tas ir sarežģīts 
jautājums, un to nevajadzētu sa-
steigt. Man šobrīd noteiktas at -
bildes nav.

Vai jums šobrīd jau ir skaidri 
tie kritēriji, pēc kuŗiem būsit  
vai nebūsit ar mieru kādu no -
minēt par Ministru prezidentu? 
Vai jums būs svarīgi, kādus cil-
vēkus ministru amatiem gribēs 
izvēlēties Ministru prezidents?

Ministru prezidentam jābūt 
profesionālam, izglītotam cil vē-
kam ar pieredzi vadīt pietiekami 
lielu komandu. Tas ir tik sarežģīts 
darbs, ieskriešanās laika šajā si -
tuācijā nebūs. Tāpēc ar to vien,  
ka cilvēks ir labs savas jomas 
profesionālis un labs cilvēks, ne -
pietiek. To pašu varu teikt arī   
par ministriem. Ir vajadzīgi piere-
dzē  juši savas jomas profesio -  
nāļi. Valdība nav mācību poli-
gons.

Valsts prezidents par cerībām, veselo saprātu un latviešu valodu
(Turpināts no 11. lpp.)

Iznāca ilgāku laiku šoreiz pa -
vadīt Latvijā. Skaista bija Latvijas 
daba. Glīta uzkoptā Rīga. Labs 
uzvedums operā. Tika slēgts gan 
viens otrs veikals, bet ubagu 
Rīgas ielās nelikās vairāk. Jā,   
ārēji viss likās jauki, un varēja 
aizbraukt ar patīkamām atmi-
ņām, kā štrauss iebāžot galvu 
smiltīs un nepaskatoties dziļāk. 
Kad padomāju vairāk par piere-
dzēto, dzirdēto un gaidāmo, tad 
aina kļūst citāda.Visur dzird par 
prombraukšanu no Latvijas, jo 
daudzi nespēj segt ikdienas dzī-
vei nepieciešamos maksājumus. 
Neesot iespējas pietiekami sapel-
nīt ar normālu darbu. Daudzi 
pa   licēji neiešot uz gaidāmām 
sep  tembŗa vēlēšanām, jo tā vai  
tā labu valdību nevarot ievēlēt.

Kā tad nu izskatās ar tām 
vēlēšanām? Vecā Saeima tika 
atlaista. Labāk arī tā bija. Dom-

VAI BEZDIBEŅA MALĀ?
brovska valdībai nebija vairā-
kuma Saeimā. Svarīgos jautāju-
mos zaļie zemnieki kopā ar Sa -
skaņas centru vienmēr nobal - 
soja pret tiesiskai valstij nepiecie-
šamu amatpersonu ievēlēšanu 
un pret likumiem, kuŗus vaja-
dzēja sakārtotai un latviskai val-
s tij, un par mecenātu kaili savtī-
giem likumiem. Tauta, sapro-
tams, parasti neizprotot situā -
ciju, par to vainoja Dombrovska 
valdību.

 Bet kas notiks tagad? Ko varam 
gaidīt pēc vēlēšanām? Krieviski 
runājošie pilsoņi ir puslīdz cieši 
saliedēti Saskaņas centrā. Par 
nelaimi, tajā darbojas arī vairāki 
latviešu polītiķi, un par to nobal-
so arī liels skaits latviešu vēlētāju. 
Viens no Saskaņas centra mēr-
ķiem ir krievu valodas izbīdīšana 
par otru valsts valodu vai nu 
tieši, vai, drīzāk, lēnām pa pakaļ-

durvīm. Ko tas nozīmētu lat -
viešu tautas turpmākai eksisten-
cei, ir lieki šeit skaidrot. Līdzi 
Saskaņas centra polītikai iet arī 
orientācija uz austrumiem, un 
daudziem tā locekļiem ir ciešas 
saites ar Makavu, un tie piedalās 
pretlatviskās un pretvalstiskās 
demonstrācijās pie padomju va -
ras pieminekļa Pārdaugavā. Ja 
Saskaņas centrs nonāktu valdībā, 
kā to uzņemtu mūsu NATO 
partneŗi un Eiropas Savienība? 
Vai tas neapdraudētu visu mūsu 
valsts līdzšinējo polītiku un Rie-
tumu orientāciju?

Saskaņas centrs sarunās ar ci -
tām Latvijas partijām ir piedā-
vājis atzīt okupācijas faktu ar 
kvalifikāciju, ka okupantu nav. 
Šaubos, vai tas nu atrisinātu 
iepriekš minētās problēmas.

Ko gan nacionāli noskaņotiem 
latviešiem darīt. Vispirms jau 

pie  dalīties šajās vēlēšanās, jo at -
turēšanās palielina deputātu 
skaitu Saeimā tieši tiem spēkiem, 
kas mums nav pieņemami. No -
dot savu balsi par mazām drum-
s talu partijām, kam nav cerības 
pārvarēt 5% barjēru, tāpat dod 
iepriekš minēto rezultātu. Tātad 
paliek vienīgi trīs parijas, kuŗas  
ir nacionālas un nekalpo šaurām 
saimniecickām interesēm, kā to 
darīja zaļie zemnieki, kuŗi arī 
nacionālos jautājumos pievīla 
savus vēlētājus.

Paliekošās trīs partijas ir: Dom-
brovska Vienotība, Zatlera Re -
formu partija un Nacionālā ap -
vienība (kas apvieno Visu Latvi-
jai ar tēvzemiešiem un LNNK).  
Ja šīs trīs partijas dabūtu vairāk 
par 50 deputātiem un izveidotu 
jauno valdību, tad situācija būtu 
glābta un mums būtu latviski un 
rietumnieciski noskaņota val dī-

ba, kas par savu eksistenci un 
vairākumu Saeimā nebūtu atbil-
dīga nevienam mecenātam, nedz 
arī dabūtu maksāt meslus Sa -
skaņas centram.

Tas jau viss būtu labi, bet ir 
atbildīgas personas kā Vienotībā, 
tā Zatlera Reformu partijā, kas 
runā par “plašu koaliciju”, tas ir, 
Saskaņas centra ņemšanu val-
dībā, ja vien tas atzītu okupācijas 
faktu ar iepriekšminēto formu -
lu. Bet vai ar to vien pietiktu, ja 
Saskaņas centrs nemainītu savu 
pamatorientāciju? Situācija var 
kļūt ļoti komplicēta, ja Saskaņas 
centrs vēlēšanu rezultātā kļūst 
par lielāko partiju Saeimā un 
Valsts prezidents tāpēc to pirmo 
uzaicinātu sastādīt valdību. Kār-
dinājums Vienotībai un Zatlera 
Reformu partijai tad varētu būt 
sevišķi liels.

Aleksandrs Gārša, Austrālijā

Es esmu  vēlētājs ar lielu pie-
redzi. Tikai nepilna gada trū -
ka, lai  es jau būtu varējis pie da-
līties arī pirmajās krievu laiku 
vēlēšanās 1940.gadā. Varējis? 
Būtu vajadzējis! Jo jābalso jau 
bija – pasē zīmogu lika, un      
bez tā zīmoga tu jau biji tautas 
ienaidnieks. 

Pēc tam bija Sibirija, kur visas 
tiesības bija atņemtas, izņemot 
tiesības balsot. Ne tiesība, bet 
svēts pienākums, par kuŗa neie-
vērošanu draudēja nepatikšanas. 

Vēlāk... To jau visi zina, kā tas 
notika vēlāk. Tad gan varēja 
paņemt izziņu, ka balsosi citā 
vietā, un nemaz nebalsot. Bet 
latvieši vienmēr ir bijuši liku-
mam paklausīgi, it sevišķi tad, 
kad par neklausīšanu draud ne- 
pa tikšanas. Un tagad, kad nekas 
vairs nedraud, var arī nebalsot. 
Lai jau krievvalodīgie balso – 
viņiem varbūt vairāk vajadzīgs. 

Pirms katrām vēlēšanām lie-

VĒLĒŠANAS
lākai daļai vēlētāju ir problē -     
ma  – par ko balsot. Bet varbūt 
nevienā priekšvēlēšanu laikā      
nav bijusi tāda skaidrība, par ko 
galu galā balsot nacionāli domā-
jošam vēlētājam, kā pirms š.g. 
17.septembŗa vēlēšanām. Polī-
tika ir skaidri nodalījusies: pro -
krieviskā un prolatviskā. Neņe-
mot vērā Saskaņas centru un Šle-
sera partiju (pēdējā diezin vai 
pārvarēs 5% barjēru), no pārē-
jām četrām partijām tikai vie -  
nai – VL/TB/LNNK ir noteikta 
nacio nāla stāja, kas tik ļoti ne- 
piecie šama mūsdienu Latvijai. 
Manu prāt, nacionālisms latvie-
šiem ir vienīgais glābiņš no acīm 
re  dzamās krievu ekspansijas.  
Pā  rējām trim partijām lielākā  
vai mazākā mērā tomēr ir pro-
krie viska orientācija (vismaz vēl 
pirms mēneša tas bija skaidri re -
dzams). Kaut vai ideja par SC 
iesaistīšanu valdībā. Ir viedok - 
lis, ka krievu (krievvalodīgo) ir 

daudz un ar tiem tomēr jārēķi-
nās. Bet kāpēc jārēķinās, ja viņi 
ar mums nerēķinās? Un kāpēc 
viņu ir tik daudz?  Cerība uz eko-
nomikas uzplaukumu pēc SC 
ie nākšanas valdībā ir veltīga. 
(Iesaku izlasīt grāmatu „Nākot-
nes melnraksts”, kuŗas līdzau -
tors ir  J. Urbanovičs. Ne vienmēr      
no augsta ranga komjaunatnes 
funk cionāra iznāk labs ekono-
mists.) 

Es nepateikšu neko jaunu, bet 
vēl lieku reizi atkārtošu, ka tikai 
latviešiem šī zeme ir vienīgā uz 
zemeslodes. Visu citu tautu cil-
vēkiem ir sava tēvzeme, cita iz -
celsmes zeme, un, ja viņi ir šeit 
ienākuši, – laipni lūdzam, tikai 
lai atstāj savas zemes likumus un 
pretenzijas tajā zemē, kur tie ir 
pieņemti, bet mūsu zemē  tiem 
jāpieņem un jāievēro mūsu li -
kumi. Bez ierunām un pretenzi-
jām.  Bet, ja viņi šeit ir dzimuši? 
Šeit dzimuši un neprot latviski 

runāt? Uzskata to zemāk par 
savu godu? Kas tie par Latvijas 
pilsoņiem? Bet ja viņi runā lat-
viski, zina Latvijas vēsturi un 
vēsturi vispār un tomēr... Tad tie 
ir pieskaitāmi pie latviešu tautas 
ienaidniekiem un tiem nav vie-
tas Latvijā. Turklāt vēl Saeimā. 

Pārfrazējot Ļeņina postulātu  
par partijām – valsts, kuŗa neprot 
sevi aizstāvēt, nevar eksistēt. 

Un vēl kas: pārāk daudz partiju 

 Jūs, bezjēdzīgās, polītiskās partijas,
 un nauda, nauda, nauda!
 Jūs skaldāt ozolu skaidām.
 Balsotāj, atskaties, kā tika strādāts,
 pazīsti graudu pelavās!

R. Parris, Anglijā

11. Latvijas Saeimai

pretendēs uz iekļūšanu Saeimā. 
Vēlreiz gribas atgādināt gadīju-
mu, kad, ja nemaldos pirms          
6. Saeimas vēlēšanām, kādas 
sīkpartijas vadītājs atsauca savu 
partiju no vēlēšanām un lūdza 
savus vēlētājus balsot par vienu 
no partijām, kuŗa iekļūs Saeimā. 
Tas tiešām bija īsta polītiķa 
cienīgs solis. 

I. Knaģis
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Jau 20 gadus dzīvojam brīvā 
valstī, bet joprojām esam neap-
mierināti ar saviem izvēlētajiem 
priekšstāvjiem – deputātiem. 
Tomēr, šķiet, Anna Žīgure ir 
pareizi secinājusi, ka katra nā -
kamā ievēlētā Saeima ir bijusi 
par 5% labāka nekā iepriekšējā. 
No polītiskās skatuves ir pazu-
dušas daudzas partijas, aiznesot 
sev līdzi vēlētāju negātīvās emo-
cijas. Klāt pirmās ārkārtas vē -
lēšanas, kas varētu nozīmēt pra-
sību Saeimas kvalitāti uzlabot 
vai rāk nekā par 5%. Kā to no -
drošināt? Pirmkārt, necerēt un 
neiztērēt savu balsi partijām ar 
5% šķēršļa nepārvarēšanas pro-
g nozēm. Otrkārt, atšķiŗot parti -
jas, par kuŗām nedrīkst balsot, 
kuŗas to pierādījušas ar savu 
darbību vai bezdarbību. Man 
tādas ir SC, ŠRP – LPP/LC un 
ZZS. 

Runājot par pieredzes mācību 
un atmiņas problēmām, kā uz 
precedentu jānorāda ZZS pie-
vilcības fainomens. Pēc pēdējām 
ziņām, piemēram, par Saskaņas 
centra premjēra kandidātu Nilu 
Ušakovu vai Jāni Urbanoviču 
noskaņoti balsot 30% aptaujāto. 
Te neskaidrību nav - balsos 
latviešu pārveidotāji latvijiešos 
(latvijcos). Šī vīzija, protams, ma -
ni neiedvesmo un nevilina. Bet, 
ka par ZZS premjēra kandidātu 
Aivaru Lembergu gatavi balsot 
18%, man nav saprotams. Nepa-

Atmiņas kārtējās problēmas
kavēšos pie premjēra kandidāta 
gadiem ilgstošās iestigšanas ap -
sūdzībās par smagiem krimināl-
noziegumiem. Varbūt tiešām 
viņš ir bez vainas vainīgs. Arī 
Do  miniku Strosu-Kānu par iz -
varošanas mēģinājumu attais-
noja pilnīgi. Kā saka – polītisks 
pasūtinājums. Un tomēr, kamēr 
A. Lemberga kungs nav attais-
nots kā nevainīgs un nav re -
habilitēts, un sāpju kompensā-
ciju par tik daudzu gadu cieša-
nām nav saņēmis, ZZS būtu 
jāatturas ar viņa virzīšanu uz tik 
augstu posteni. Tas rada aizdo-
mas par polītisku korupciju. Un 
arī tiem 18% A. Lemberga kun -
ga pielūdzēju  vajadzētu būt pie-
sardzīgiem un ne tik pārlie ci-
nātiem, ka dūmi ir bez uguns. 

Neuzskaitīšu daudzos ZZS 
savtīgo personisko interešu vir-
zītos priekšlikumus, likumpro-
jektus un lēmumus ar valsts un 
tautas interesēm apšaubāmu sa -
turu. ZZS darbalauka fons: pa -
mesti ciemi, tukšas, brūkošas 
viensētas ar vienu vai dažiem 
pen sionāriem, bezdarbs, lik vidē-
tas skolas, pasaulē aizklīdusi lau-
ku jaunatne, degradēta daba un 
kultūrvide, dezorientēta lauk-
saimniecība, miglā tīta nākotne. 
Tas ir pārliecinošs rādītājs ZZS 
bezdarbībai. ZZS neizvirza, ar -
gu mentēti un konstruktīvi ne -
aizstāv Latvijas valstij un lat -
viešu tautai visbūtiskāko pra -  

sību – būt savas zemes saim-
niekiem. Ja zemes izpārdošanu 
personām bez pavalstniecības 
neaptur Saeimas pieņemti liku-
mi un tā nonāk svešinieku īpa-
šumā, – mēs vairs neesam saim-
nieki. ZZS zemkopības ministra 
Mārtiņa Rozes vadībā likvidē -
jām cukura ražošanu. ZZS koķe-
tē ar personām un polītiskajiem 
spēkiem, kuŗu ideoloģija un fi -
lozofija ir naidīga Latvijas valsts 
un latviešu tautas pastāvēšanas 
un ilgtspējīgas attīstības intere-
sēm, un balsojumos nereti blo-
ķējas ar tiem pret koalicijas part-
neri Vienotību. Par Abrenes 
129 360 ha territorijas neliku-
mīgu atdāvināšanu Krievijai no   -
balsoja 16 no 9. Saeimā ievēlēta-
jiem 18 ZZS deputātiem. No 
tiem atkārtoti 10. Saeimā ievē-
lējām septiņus. Vai tas ir par 
maz, lai pateiktu, kas ir ZZS? 

Kamēr ZZS nav izmēzusi tās 
tēlu kompromitējošos deputātus 
no sava Augeja staļļa, vēlētājiem 
būtu jāatceras paruna par per-
sonību vērtēšanu pēc to drau-
giem un jāpārorientējas uz parti-
jām ar pozitīvāku raksturoju - 
mu. Un tādas ir VL/TB/LNNK, 
ZRP un Vienotība. No pēdējās 
gan es noteikti izsvītrotu zem 
Vienotības vairoga uz 11. Saeimu 
lienošos Abrenes "uzmetējus’’     
A. Pabriku un Dz. Ābiķi. Taču 
aptaujas arvien vēl liecina par 
mūsu atmiņas problēmām, kas 

neļauj adekvāti reaģēt. Pašreizē-
jais stāvoklis atgādina anekdotu: 
Pie dakteŗa ierodas pacients: 
„Dakter, man ir problēmas ar 

atmiņu!” – „Sen?”- „Kas sen?” – 
„Problēmas!” – "Kādas problē-
mas?’’ – „Ar atmiņu!”

Andrejs Lucāns Burtniekos

Šo padomu var 
attiecināt uz pašreiz 
svarīgo jautājumu, 
vai Saskaņas centru 
(SC) vajadzētu ņemt 
koalicijā. Latviešu 
partiju iespējas 11. 
Saeimā veidot val-

do šo koaliciju ar nodrošinātu 
vairākumu, ievērojot to savstar-
pējās nesaskaņas, nemaz nav tik 
pārliecinošas.

Tagad dažas partijas, šķiet, 
izvairās par to runāt, piemēram, 
Āboltiņa no Vienotības izliekas, 
ka SC nav absolūti izslēdzams   
kā koalicijas partneris, Zatlera 
Reformu partija (ZRP) apgalvo, 
ka tautību šķirošana polītikā 
neesot tik svarīga kā skaidrība, 
par kādu polītiku jāvienojas. Ir 
skaidrs, ka Šlesera Reformu par-
tija (ŠRP) nemaz nekautrētos va -
rā dalīties ar SC, bet Zaļo un 
Zemnieku savienība (ZZS) jau 
10. Saeimā vairākos gadījumos 
sadarbojās ar SC, tātad te pre-
cedents jau ir. Vienīgi nacionālā 
Visu Latvijai/TB/LNNK ir pil-
nīgi pārliecināta savā attieksmē 
pret sadarbību ar SC.

Kas tad īsti ir Saskaņas centrs? 
Uz Krieviju orientēta, pamatos 
krievu un citu Putina Krievijai 
simpatizējošu dažādu tautību 
mistrojums. SC ir noslēdzis sa -
dar  bības līgumu ar Putina val-
došo partiju Krievijā un pat ar 
Ķīnas valdošajiem komūnis -
tiem. SC simpatijas pieder nevis 
Latvijas valstij, kuŗu tā vēlētos 
redzēt atgriežamies Krievijas ie -
tekmes zonā, pametot ES un 
NATO, - bet Krievijai, kas paš-

NESAKI NE JĀ, NE NĒ, NE BALTS, NE MELNS
rei zējo neatkarīgo Latvijas valsti 
uzskata par pārejošu parādību, 
ko  pirmā izdevīgā gadījumā at -
kal paņems savā kontrolē.

Tāpēc SC var uzskatīt gan par 
polītisku pretvalstisku veidoju-
mu, gan arī par Krievijas piektās 
kolonnas institūciju, kas  ar polī-
tiskas partijas izkārtni kalpo 
Krievijas interešu pārstāvēšanā.

To, kas der un kas neder val-
došajā koalicijā pēc nākamām 
vēlēšanām, latvieši kopumā vēr -
tē pēc atbildes uz jautājumu par 
Latvijas okupāciju 1940. gada 
vasarā. Ir tie, kas apšauba vai no -
liedz šo vēstures faktu, notiku-
mu, ko šodien pasaulē vēl ap  -
strīd vienīgi Padomju Savienī -
bas mantiniece Krievija. Un ne 
jau tāpēc, ka tas nav noticis, bet 
tāpēc, ka, to atzīstot, Krievija 
būtu līdzatbildīga par visiem no -
ziegumiem, ko PSRS okupācijas 
vara pastrādājusi pret mazajām 
Baltijas valstīm.

Šajā jautājumā SC patiesi ir 
sprukās:  okupāciju atzīstot, SC 
zaudēs lielu daļu savu krievu 
vēlētāju, kas nevēlas būt oku-
panti; ja mīņāsies nenoteiktībā, 
šie vēlētāji pārsviedīsies uz 
PCTVL un tā atkal atgriezīsies 
Saeimā.

Krievija sagaida no SC uzticī-
bu, tai Latvijā ir jāveic sagata vo-
šanas darbs Latvijas pārorien tē-
šanai Krievijas interešu virzienā. 
Putina atjaunotie centieni atgūt 
neseno Krievijas ietekmes telpu 
Baltijā un citur nav nekāds māns, 
tie ir reāli draudi, kuŗus viņš ap -
ņēmīgi cenšas īstenot. Stratē -
ģiski ir jāsāk ar kaimiņiem, ku -

ŗos Krievijai jau ir liels savējo 
skaits un labi izveidotas izejas 
pozicijas.

SC izredzes šajās vēlēšanās 
nemaz nav tik spožas, kā tās 
izskatās līdzšinējās aptaujās, ku -
ŗās krieviem ir skaidrs, par ko 
jābalso. Latviešu vēlētājos  valda 
samērā liela neizlēmība, ir daudz 
tādu, kuŗi nezina, par ko viņi 
balsos. Taču lielā daļa to beidzot 
izlems, tāpēc uz beigām aptau -
jās augs skaitļi latviskajām par-
tijām.

SC līderis Urbanovičs piedāvā-
jis vairāku gadu moratoriju oku-
pācijas jautājumam. Ja par to 
nestrīdētos, jau tagad varētu vei-
dot labākas attiecības starp  SC 
un latviešu partijām. Varbūt pat 
īstenot varenlielu koaliciju, tad 
valdītu savstarpēji lielāka sadar-
bība un uzticība.

Katram latvietim, kas nav ga -
līgs analfabēts Latvijas vēstures 
jautājumos, nav nekādu šaubu, 
ka okupācijas jautājums ir sar-
kanā līnija Latvijas-Krievijas at -
tie  cībās, kuŗu latvieši, ja vien ir 
godprātīgi, ciena savu tautu, tās 
likteņgaitas un vēsturisko pa  tie-
sību, nedrīkst pārkāpt. Tur ne -
kāds moratorijs nav pieņemams.

Taču vēstures patiesība nav 
nekāds šķērslis Šleseram un dau-
dziem citiem, kas vairāk par to 
respektē Krievijas naudu un po  -
tenciālo peļņu, uz ko var cerēt,   
ja nekaitina Putina varu ar oku-
pācijas jautājumiem. Nesaki ne 
balts, ne melns, ne jā, ne nē, un 
pārējais nokārtosies pats no 
sevis.

Ja Vienotība, ZRP un Visu Lat-

vijai/TB/LNNK vēlēšanās kopā 
iegūs 51 vietu 11. Saeimā, jautā-
jums nokārtosies pats no sevis. 
Vienotība 10.Saeimā, pretojo -
ties Štokenbergam, Pabrikam un 
Los kutovam, noraidīja nacionālo 
latviešu ņemšanu koalicijā. Tas 
nedrīkst atkārtoties. Koalicijai 
nacionālais spārns ir daudz sva-
rīgāks par šiem trim. Tāpēc ma -
zākuma diktāts vai veto ir jā -
novērš Vienotības iekšējā polīti-
kā.

Grūtāk klāsies, ja šīm trim 
partijām 51 balss Saeimā ne  - 
  sa nāks. Jo tad tā varētu sanākt 
SC, ŠRP un ZZS koalicijai. ZZS 
varētu kļūt daļa no nacionālās 
koalicijas. Zatlers jau ir pateicis, 
ka ar ZZS (oligarchu Lember -
gu) viņš kopā nestrādās, bet 
iespē jams, ka tieši ZRP varētu 
ieņemt visvairāk vietu nākama -
jā Saei mā. Ko tad? Prāgmatis-
kajam pre  zidentam Andrim 
Bēr ziņam būtu liela galvas lau-
zīšana, kuŗu no polītiķu līde -
ŗiem aicināt sa  stādīt jauno mi -
nistru kabinetu.

Kā redzat, 11. Saeimas sastāvs 
un individuālo partiju panāku - 
mi pašreiz tomēr vēl ir neskaidri. 
Var nākt pārsteigumi.

Latviešu polītisko uzskatu 
nenoteiktība ir tiešā sakarā ar 
slikti padarīto darbu Latvijas 
sabiedrības integrācijas pūliņos. 
Šīs neveiksmīgās pūles pirmo   
20 neatkarības atjaunošanas ga -
du posmā ir novedušas pie paš-
reizējā stāvokļa. Turpmākā darbā 
būs iespējams sekot nesen pub-
licētajai Kultūras ministrijas de- 
k larācijai par integrācijas jautā-

Ojārs Celle

jumiem. Latvijas tautai tas ir 
jāpaveic skaidrā izpratnē, ka te 
vienīgā valoda ir latviešu valo -
da. Tā visā integrācijas procesā  
ir kopīgā vienotāja, ap kuŗu 
jāpulcējas visām Latvijā dzīvo-
jošām tautām. Nekādas divvalo-
dības, ne daudzvalodības te ne -
var būt. To panākt iespējams, 
likvidējot okupācijas sekas, vie-
nojot visus vienā Latvijas valstī, 
kuŗā valda latviešu valoda, val- 
s tiskās intereses un patriotisms. 
Blakus vienotājs elements ir        
visa Eiropas kopība, individuālo 
valstu federācija, kuŗā katras 
valsts individuālās intereses tiek 
respektētas un ievērotas.

Laipojot polītikā, izvairoties 
deklarēt partiju programmās arī 
integrācijas polītiskās  pamatno-
stādnes, esam nonākuši neskaid-
rībā, kādai ir jābūt valsts nākot-
nei. Te palīdzētu vecais teiciens: 
„Ej, bāliņi, taisnu ceļu, runā tais-
nu valodiņu!” Tās vietā ienākusi 
komiski izvairīgā „ne jā, ne nē, 
ne balts, ne melns”. Latviskām 
vērtībām šādā polītikā ir pazu-
dusi to vieta, tās aizstāj neiz-
lēmība, laipošana un izvairīša -
nās runāt skaidru, patiesu valo -
du par to, kādai ir jābūt mūsu 
valstij.

Taču pagaidām pēdējais vārds 
un lēmums paliek latviešu vē -
lētājiem. Ja tie lielā skaitā pieda-
līsies 11. Saeimas vēlēšanās un 
balsos par latviski uzticamām 
partijām, lielās Krievijas impe-
rijas centieni tiks nostumti malā. 
Visiem vēstures viltotājiem un 
prokrieviskiem elementiem būs 
jānoiet no skatuves. 
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Krustvārdu mīkla Sastādījis Kārlis Pētersons

VP Zemgales reģiona pārvaldes policija līdz 1.oktobrim rīko 
akciju „Drošības dienas skolās 2011”, lai pievērstu īpašu sabiedrības 
uzmanību ceļu satiksmei un drošībai pie skolām.

Daugavpili apmeklēja Francijas institūta direktora vietnieks   
un Francijas vēstniecības atašejs izglītības jautājumos Patriks 
Molons. Viesis tikās ar pilsētas domes vadību, pārrunāja ciešākas 
sadarbības iespējas un apsprieda arī ierosmi Daugavpils universi -
tātē un skolās mācīt franču valodu.

Daugavpilī jaunajā mācību gadā durvis vēris bērnu un jauniešu 
brīvā laika klubs - BJC “Jaunība” Grīvā, kur bērni darbojas pēc 
mācību stundām skolā. Klubā ir techniskais aprīkojums, galda 
spēles, sporta inventārs un darbojas vairāki interešu pulciņi, kur 
bērniem izpaust savus talantus. 

Cēsu novadā trīs pirmsskolas izglītības iestādes paredzēts 
aprīkot ar saules kollektoriem, kas palīdzēs ietaupīt aptuveni 60% 
gada laikā patērētā karstā ūdens. Kopējās darbu izmaksas būs 
168 347 lati, no kuŗiem 75% būs ES fonda financējums. 

Latvijā, tāpat kā 50 citās Eiropas valstīs, notika Eiropas kultūras 
mantojuma dienas „Kultūras mantojums – zināšanas un prasmes”. 
Pie Rundāles, Krustpils, Kokneses viduslaiku pils pilsdrupām, Cēsu 
Jaunās pils, Latvijas Etnografiskā brīvdabas mūzeja, Rīgas Doma        
un vēl citās vietās notika svinīgi sarīkojumi ar Eiropas Kultūras      
mantojuma zilo karogu pacelšanu pateicībā par ieguldīto darbu to 
atjaunošanā, restaurēšanā. 

Atjaunots Limbažu luterāņu baznīcas tornis ar zelta gaili. Tas ir 
pilsētas augstākais punkts un viena no tās vizītkartēm. Atjaunoša -  
na bija iespējama ar Vācijas Gustava Ādolfa fonda, Valsts kultūras 
pieminekļu aizsardzības inspekcijas financiālu atbalstu un draudzes 
ieguldījumu.

 Dignājas luterāņu draudze ar svētku dievkalpojumu un plašu 
klasiskās mūzikas koncertu svinēja baznīcas 200 gadu jubileju un 
444. gadskārtu, kopš Dignājā izveidota draudze. 

Latvijas karpu makšķernieki izcīnījuši 3.vietu III Pasaules 
makšķernieku olimpiadā Italijā, kuŗā piedalījās makšķernieki no    
22 pasaules valstīm. No Latvijas bija 36 dalībnieki, kas 72 stundu 
karpu makšķerēšanas maratonā ieguva 165 kg lielu lomu. Tas ir         
tikai mazliet zemāks rezultāts par Dienvidafrikas un Lielbritanijas 
makšķernieku guvumu.

Trim Bauskas skolēniem, kuŗi aug septiņu bērnu ģimenē, 
brīvpusdienas no 12. septembŗa līdz mācību pirmā pusgada beigām 
nodrošinās organizācijas Daugavas Vanagi biedri no Toronto, 
Kanādā. Ar ASV Aijovas latviešu luterāņu draudzes gādību savākti 
līdzekļi, lai palīdzētu sagādāt visu skolai nepieciešamo trūcīgo 
ģimeņu 45 bērniem sešās Bauskas novada skolās.

Pirmo reizi Ventspils augstskolā studēs deviņi apmaiņas pro-
grammas “Erasmus” studenti no Francijas, Turcijas un Lietuvas. 
Nākamajos gados augstskola varētu piedāvāt jaunu starptautisku 
programmu un piesaistīt vairāk ārzemju studentu.

Uzņēmums “Iecavnieks” saņēma sudrabu medaļu pārtikas 
produktu konkursā “Zaļās karotītes produktu parāde 2011”.  
Konkursu organizēja Latvijas Valsts agrārās ekonomikas institūts. 
Visus konkursa produktus varēja apskatīt izstādē Riga Food 2011.

Ventspilī viesojās Ķīnas pilsētas Sjamiņas ostas delegācija. 
Ventspils cer kļūt par ostu ķīniešu kravām, kas tiek transportētas uz 
Skandinaviju.

Grobiņas novada Medzes pagasta saimniecībā “Arāji” Dambju 
ģimene jau 15 gadus audzē arbūzus. Saimnieki pārdevuši vairāk  
nekā divas tonnas šo dārzeņu. Plānots, ka varētu pārdot vēl vismaz 
trīs tonnas.

Liepājas Svētās trīsvienības katedrālē 10. Starptautiskajā Liepā-
jas ērģeļmūzikas festivālā skanēja pieci koncerti. Atklāšanas 
koncertā piedalījās Holandes un Vācijas ērģelnieki.

Īsziņas sagatavojušas M. Linde un V. Berkina

Līmeniski. 7. Viduslaiku buru 
kuģis. 8. Riskants pasākums. 10. 
Upe Kurzemē. 11. Ābolu vīns. 
12. Sporta slēpošanas veids. 16. 
Bikšu daļas. 19. Paust savu vie-
dokli vēlēšanās. 20. Zvaigžņu 
attāluma mērvienība. 21. Pilsēta 
Japānā, Honsju salā. 22. Govis 
bez ragiem. 23. Pilsēta Zviedrijas 
dienvidos. 24. Ugunsdroši me -
talla skapji vērtslietu glabāšanai. 

25. Pilsēta Vācijas rietumos. 28. 
Pilsēta Francijas rietumos. 30. 
Kaitīgi kukaiņi. 31. Vīriešu balss. 
32. Bīstama vieta purvā. 36. Op -
tiska ierīce novērošanai no aiz-
sega. 40. Ābolu šķirne. 41. Plašs 
sabiedrisks sarīkojums. 42. Lap-
seņu virsdzimtas kukainis. 43. 
Dārgakmens. 

Stateniski. 1. Latviešu dzej-
nieks (1901-1968). 2. Saules 

sistēmas planēta. 3. Zvejas 
rīks. 4. Sala Vidusjūrā.       
5. Pilsēta Kurzemē. 6.          
A. Be  la romāns. 7. Gar ne-
les. 9. Rožu dzimtas augļu 
koks. 13. Novada centrs 
Latvijā. 14. Kādas ierīces 
pamatrādītāji. 15. Čemur-
ziežu dzimtas augi. 17.           
Ž. Bizē opera. 18. Uzsvars. 
26. Gaumīgs, izmeklēts. 
27. Angļu rakstnieks (1866-
1946). 29. Šokolādes kon-
fekšu šķirne. 33. Franču 
kinoaktieris (dz. 1935). 34. 
Neapstrādājamas vietas tī -
rumu vidū. 35. Amūras 
pie teka. 37. Svēti putni se -
najā Ēģiptē. 38. Nokrišņi. 
39. Sarīkojumu deja.

Krustvārdu mīklas (BL 
Nr, 34) atrisinājums

Līmeniski. 1. Armadīls. 
5. Janvāris. 9. Talcinieks. 
10. Veikls. 11. Korpusi. 14. 
Rast. 16. Zuši. 18. Lāsains. 
19. Trafarets. 20. Melst. 21. 
Smiet.  27. Sasisties. 28. 
Tall ina. 29. Mape. 30. Asis. 
32. Saskaņa. 35. Laikus. 

36. Stūŗakmens. 37. Traģisms. 
38. Adapters.

Stateniski. 1. Artikuls. 2. Milt-
rasa  3. Īgņas. 4. Siet. 5. Jūsma. 6. 
Novīt. 7. Raktuves. 8. Sasviest. 
12. Universs. 13. Iesisties. 14. Rē -
ta. 15. Starmetis. 17. Lapegles. 
22. Asimilēt. 23. Aseptika. 24. 
Ūsas. 25. Citadele. 26. Pakausis. 
30. Ausis. 31. Irsis. 33. Amata. 
34. Lūka.   
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Vai varat  bez ilgas domāšanas 
nosaukt Latvijas pilsētu, kuŗā 
pāri Daugavas spogulim atbal-
sojas desmit baznīcu zvani? Vai 
esat bijuši pilsētā, kuŗai ir divas 
vēstures griežos rūdītas sirdis? 
Vai esat dzirdējuši par vietu, ku -
ŗas galvenajās ielās vēl 1982. ga -
da plūdu laikā varēja vizināties  
ar laivu? 

Diemžēl valsts polītisko kais lī-
bu mutuļos daudzus labus dar-
bus nepamana.  Jēkabpilī (tāda ir 
pareizā atbilde uz trim jautāju-
miem) atdzimis vēsturiskais  
centrs, atklāts dambis, kas pada-
ra pilsētu drošāku un ir arī  pil-
sētnieku un tās viesu atpūtas 
vieta. Pilsētas galva Leonīds Sa -
lcevičs  gaŗajos darba gados roku 
spiedis daudziem slavenībām, 
bet vienkopus tik spožu zvaig- 
ž ņu ielenkumā bija pirmoreiz. 

Lietus mākoņi 3. septembrī at  -
kāpās, Daugavmalas skaistules 
senos un gluži jaunos jumtus 
apspīdēja saules stari. Pie Krust-
pils pils pielīgoja divi milzīgi 
autobusi un rinda vieglo auto: 
„Latvijas Ordeņu brālības”  bied-
ru 13. salidojums ieies vēsturē    
ar rekordskaitli –  vienviet sapul-
cē  jās 158 ordeņneši. Pils  lielā 
zāle bija par mazu, lai ietilpi - 
n ātu visus ciemiņus, kuŗus jē -
kabpilieši sirsnīgi nosauca  par 
Latvijas „garīgo armātūru”. Viņus  
pavērojot, kļuva skaidrs, ka šiem 
cilvēkiem dzīves galvenā rūpe  
bijusi un ir – garīgā Latvija. Šajā 
pulkā nemanīja tos, kuŗiem  go -

„Latvijas Ordeņu brālības” biedru tikšanās Jēkabpilī

da zīmes piešķirtas amata kār-
tībā. Viņiem ir savi klubi un 
klu biņi. Un labi vien ir.

Jēkabpilieši dārgos ciemiņus 
iepazīstināja ar pilsētas izaug- 
smi, kas pilnīgi atbilst Jēkabpils 
devīzei – „Labo pārmaiņu pilsē-
ta”. Daudzi lieli uzlabojumi īste-
nojušies, jo saņemti Eiropas Sa -
vienības līdzekļi. Vecpilsētā kā 
akmentiņš gredzenā mirdz at -
jaunotais Tirgus laukums. Te ir  
pulkstenis, svari un dzeŗamā 
ūdens aka, bet strūklakas malā 
ķepu izstiepis lūsēns, kuŗa ausis, 
apglāstītas un apmīļotas, kļu-
vušas pavisam spožas, jo tajās 
tiek iečukstētas daudzu jo dau-

dzu vietējo iedzīvotāju un tūristu 
karstākās vēlēšanās. Pat avīžu 
kioska priekšplāns ir neparasts – 
pie tā drūzmējas pagājušā gad-
simta jēkabpiliešu stāvi. Droši 
vien arī kāds krustpilietis (kuŗiem 
pirms tilta uzcelšanas pagāja vai 
visa diena, lai nokļūtu  un pa -
viesotos pārupes pilsētā).  

Sirsnīgus vārdus ciemiņiem  
no visas Latvijas veltīja priesteris 
Viktors Naglis, koncertēja Jēkab-
pils mūzikas skolas audzēkņi,  
viena no viņām – mecosoprāns 
Baiba Berķe jau ir diplomēta 
operdziedātāja. Viņas un bari-
tona  Nauŗa Indzeŗa  duets ska-
nē ja izcili. 

Salidojumā  piedalījās arī vai-
rāki ārzemju latvieši: Ilmārs 
Dambergs, Inta Purva, Kristaps 
Keggi. 

„Latvijas ordeņu brālības”  
domes locekļi Juris  Karlsons un 
Voldemārs Dziedātājs īpaši pa -
godināja Ēriku Tomsonu. Kaŗa 
beigās viņš uz Gotlandi ar laivu 
pārcēla daudzus  jo daudzus bēg-
ļus. „Es, zin’, toreiz neskaitīju, 
ne  bija laika un vajadzības,” - tā 
īsos vārdos savu varonību ko -
mentē nu jau par dzīvu leģen -  
du kļuvušais kurzemnieks. Sep-
tiņas reizes laimējās, astotā 
brauciena laikā Ēriku Tomsonu 
arestēja. Viņam piesprieda 25  
gadus cie tumsoda Sibirijā. Klāt-

esošie viņu sumināja ilgiem ap -
lausiem.

Ar klusuma brīdi „brāļi un 
māsas” pieminēja gada laikā 
mūžībā aizgājušos. Daudziem 
apbalvotajiem bija par ko šajā 
dienā priecāties, lai gan pensi - 
jas mazas un ne vienam vien 
vecumdienas vientuļas,  jo visi 
spēki mūža gaŗumā veltīti gal-
venokārt darbam. Jēkabpilie -
šiem par sirsnīgo uzņemšanu 
viesi teica vissirsnīgāko paldies! 
Katru gadu salidojums notiek 
citā pilsētā, iespējams, ka nā -
kamreiz ordeņnešus aicinās 
pulcēties Ventspilī.

Anita Mellupe 
           
„Latvijas Ordeņu brālības” karoga ienešana  Krustpils pils zālē, 
priekšā Voldemārs Dziedātājs  
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Uz Peru braucām tāpēc, ka tā 
ir vienīgā Dienvidamerikas 
valsts, kur mans vīrs Jānis līdz 
šim nebija bijis. Pirms ceļojuma 
centos par šo valsti vairāk uz -
zināt. Peru ir trešā lielākā valsts 
Dienvidamerikā, tajā ir 24 mil-
joni iedzīvotāju. Ziemeļos Peru 
kaimiņvalsts ir Ekvadora, dien-
vidos Čīle, austrumos Kolum-
bija, Brazīlija, Bolīvija, rietumos  
– okeans. Meži aizņem 57%  
Peru territorijas. Panamerikas 
lielceļš, kas ved no Aļaskas līdz 
Čīlei, sniedzas gar visu valsts 
okeana krastu. Skaistā Andu 
kalnu grēda stiepjas cauri visai 
Peru. Aiz tās varenā Amazones 
upe un džungļi. Tur nav zemes 
ceļu, ceļošanai ir tikai upes.

Interesantā Peru
dīgi liela, to apjoza  dzelzs žogs 
ar asumiem. Nodomājām, ka 
tas ir cietums. Nē, tā esot bis-
kvītu fabrika. Brīnījāmies, kāpēc 
tāda apsardze? Viesnīca Mira-
mar Ischia celta spāņu koloniālā 
stilā,  otrā stāvā 17 viesu istabas. 
Lejā skaista dzīvojamā telpa, 
vairākas ēdamistabas, kantoris. 
Tumša koka mēbeles ar izgreb-
tiem ornamentiem, krēsliem 
ādas sēdekļi. Arī svečtuŗi ar 
ornamentiem. Tas viss radīja 
cienīgu izskatu. Saimniece pe -
ruāniete, vīrs italiešu  izcelsmes  
amerikānis. Kantora darbinie-
ces ļoti laipnas un zinīgas. Jānis 
atzina, ka arī izskatīgas. Visas 
labi runāja angliski. Teicām, ka 
vēlamies runāt spāniski.

Nākamā rītā ar tūristu auto-
busu braucām apskatīt Limas 
centru. Tas ir ļoti iespaidīgs, ar 
vecām, lielām koloniālā stila 
ēkām, baznīcām, mūzejiem, 
par   kiem un pieminekļiem. Ilgi 
staigājām pa Sanfrancisko kon-
ventu, katakombās gan nevēlē-
jos iet. Priecājos par dārziem 
un saulīti. Gadījās būt netālu no 
Japānas vēstniecības un atcerē-
jāmies, ka 1994. gadā Japānas 
vēstniecību ar daudziem vie-
siem ieņēma terroristi. Daļu 
ķīlnieku atbrīvoja, bet sešdesmit 
paturēja vairākas nedēļas. Bei-
dzot Peru armijas speciālā vie-
nība terroristus nošāva, un sa -
gūstītie tika atbrīvoti. No tā 
laika terrors valstī mazinājies, 
mēs jutāmies droši.

No 1980. līdz 1990. gadam 
terroristi nogalinājuši vairāk 
nekā 27 000 Peru iedzīvotāju. 
Laikposmā no 1992. līdz 1994. 
gadam terroristu vadītāji tika 
apcietināti un likvidēti.  Shining 
Path/Sendero Luminoso terro-
ristu grupas dalībnieki bija 
marksistu/ļeņinistu/maoistu 
ideoloģijas piekritēji, kuŗi cen-
tušies iznīcināt kapitālismu un 
iedzīvotāju vidusšķiru. Arī ta -
gad tālbraucēju autobusus rei -
zēm apturot bandīti. Japāņu iz -
celsmes bij. Peru prezidents Al -
berto Fudžimori savulaik daudz 
darījis, lai bandītus apkaŗotu. 

Limu 1535. gadā dibināja  
Francisko Pizarro, vienkāršas 
spāņu ģimenes atvase, kas iz -
cēlās ar drosmi un nežēlību. 
Spāņi saņēmuši gūstā inku va -
doni Atahualpu, iedevuši Bībe -
li. Viņš to paņēmis, aptaustījis, 
paodis, licis pie auss, tad no -
sviedis kā nederīgu. Spāņi so -
lījuši Atahualpu atbrīvot, ja lielu 
telpu piepildīs ar zeltu. Spāņi 
zeltu paņēmuši, bet Atahualpam 
nocirtuši galvu. Rakstu valodas 
ne senākajiem indiāņiem, ne 
inkiem nav bijis. Sazinājušies, 
lietojot krāsainas virvītes un 
mezglus, sasienot dažādos vei-
dos un lielumos. Jāņa bijušie 
skolnieki uz pāris vietām Peru 
ieteica nebraukt, jo ,,nezālīšu” 
audzētāji domāšot, ka esam 
spiegi. Mēs esot pārāk liela 
auguma un balti. Nolēmām vi  -
ņiem paklausīt. Nākamā dienā 
Jānis devās uz Mežkopības fa -
kultāti, es braucu ar taksametru 
uz pilsētu. Limā šķērsot ielu ir 
liela māka, jo satiksmes gaismas 
ir retums. Tāpēc domāju, ka 

drošāk braukt ar taksametru. 
Visur daudz ielu tirgotāju, kuŗi 
no groziem, ratiņiem, divrite-
ņiem pārdod ēdienu, cepumus, 
saldumus utt. Ārkārtīgi uzbāzīgi 
pārdevēji ir bērni. Nopirkām 
nelielu saldumu sainīti, un  uz -
reiz saradās vismaz ducis bērnu, 
pieprasot, lai pērkot arī no 
viņiem.

Lauku iedzīvotāji, cerēdami 
uz labāku dzīvi, darbu un iz  -
glītību bērniem, pārcēlušies uz 
dzīvi pilsētās, kur dzīve vēl 
grūtāka. Ļoti daudz cilvēku 
nokļuvuši Peru, izvairoties no 
polītiskām vajāšanām, bēgot no 
terroristiem.

Turīgie cilvēki dzīvo piejūras 
pilsētās. Tie ir spāņu iekaŗotāju 
pēcteči. Indiāņi dzīvo Andu 
kalnos un Amazones upes kras-
tos, runā paši savā valodā. Tagad 
veidojas vidusšķira – biroju 
darbinieki, skolotāji, uzņēmēji. 
Oficiālās valodas ir spāņu, 
kečvu un aimaru.

Truhijo
No Limas uz Truhijo braucām 

ar modernu satiksmes auto-
busu. Truhijo atrodas Peru 
ziemeļos, brauciens pa Pana-
merikas lielceļu ilga astoņas 
stundas. Kreisajā pusē okeans, 
labajā – dažādkrāsu sausi smilšu 
kalni. Šur tur kāda zaļa ieleja, jo 
no Andu kalniem tek upe. Re -
dzams, ka tur dzīvo turīgi ļaudis. 

Ikitosa 
Ikitosa ir lielākā pilsēta džung-

ļos, Peru ziemeļaustrumos, di -
bi nāta 1863. gadā, tagad tajā ir 
apmēram 280 000 iedzīvotāju. 
Ikitosa, attīstoties kaučuka rūp-
niecībai, simt gadu bijusi visno-
zīmīgākā osta. Tolaik radās uz -
plaukums, pilsētā iebrauca ak -
tieŗi, dziedoņi, mūziķi, tika ie -
kārtoti Parīzes dāmu modes 
saloni. Architekta Gustava Ei -
feļa plānotu māju pa daļām 
atveda no Francijas un Ikitosā 
atkal salika. Mēs arī to apska-
tījām. Namus vēl tagad rotā 
importēti dakstiņi. Šīs pilsētas 

Arekipa
Pilsēta dibināta 1540. gadā, ta -

gad tajā ir miljons iedzīvotāju, 
tāpat kā Truhijo. Arekipa atro-
das valsts dienvidos 800 pēdu 
augstumā virs jūras līmeņa, tu -
vumā esošie vulkāni izverd 
baltu lavu (sillar), kas sacietējot 

Peru bērni

Lima

Truhija

Arekipa

Ikitosa

Rūta un Jānis Petričeki pie Ik -
itosas indiāņiem

Balta lama un melns suns skatās 
uz Kolkas kanjonu

Peru iedzīvotāji

ir labs materiāls ķieģeļiem. Tie 
izmantoti, ceļot namus, tāpēc 
Arekipu sauc arī par balto pil-
sētu.

Pirmo nakti labi negulēju, jo 
retinātā gaisa dēļ ik pa brīdim 
vajadzēja dziļāk ievilkt elpu. No 
rīta restorānā mums paskaid-
roja, ka jādzeŗ kokaīnkrūmu 
lapu tēja, un tā  tiešām palīdzēja. 
Iedzimtie kožļā kokaīnkrūmu 
lapas. Močes un citu cilšu in -
diāņi 1200. gadā, pirms viņu 
territoriju iekaŗoja inki, bija 
samērā izglītoti, spējīgi ceļu, 
tiltu un kanāļu būvētāji, apūde-
ņošanas ierīkotāji, bet rakstības 
nebija. Inki sasveicinājušies ar 
teicienu: ,,Nezodz, nenokauj un 
neesi slinks.”

Lima
Nokļūstot  Limā, jutos vīlusies, 

jo cerēju, ka rīts būs saulains, 
bet bija pavisam apmācies, 
miglains, karsts un ļoti mitrs. 
Naktī pat lijis lietus,  Limā tā ir 
reta parādība. Mitrumu Limai 
sagādā rīta migla.

No lielās Delta lidmašīnas, 
kas izlidoja no Atlantas, bija 
jākāpj lejup pa slidenām div-
stāvu dzelzs kāpnēm, un tās 
mazliet arī šūpojās. Viesnīca, 
kuŗā istabu pieteicām pa tālruni, 

atradās skaistā vietā, pie okeana 
uz klints. No lidostas ar taksa-
metru braucām apmēram pus-
stundu, rīta stundā satiksme bija 
dzīva. Pa ceļam redzētās mājas 
likās trūcīgas. Viena bija iespai-

Andu kalnos bijis stiprs lietus, 
vienai upei bija izskalots tilts. 
Braucām pa pagaidu tiltu. Sajūta 
nepatīkama, jo tilts šaurs, un 
pārbraukšanai salikti tikai dzel-
ži. Ievēroju, ka automatiski biju 
salikusi rokas kā lūgšanā. Mūsu 
viesnīca Conquistadores atradās 
Truhijo centrā, tuvu 17. gad-
simta katedrālei un galvenajam 
parkam Plaza de Armas. Parks 
ar šādu nosaukumu ir katras 
Peru pilsētas centrā. Man patīk, 
ja svešā pilsētā visur var aiziet 
kājām. Protams, piedalījāmies 
arī pilsētas apskates braucienā 
un daudz uzzinājām. Truhijo 
dibināta 1534. gadā un nosauk-
ta spāņu iekaŗotāja Francisko 
Pizarro dzimtās pilsētas vārdā. 
Tagad Truhijo ir apmēram mil-
jons iedzīvotāju. Pilsēta celta 
koloniālās architektūras stilā. 
Lielākas agrāko bagātnieku mā -
jas pārvērstas par bankām, mū -
zejiem un iestādēm, to vidū ir 
dārzs, kas labi kalpo ventilācijai. 
Problēmas – ūdens trūkums, 
karstums. Truhijo 1970. gadā bi -
  jusi liela zemestrīce, bojā gājuši 
tūkstošiem cilvēku, bojātas vē  s -
turiskas celtnes, kas tagad at -
jaunotas. Indiāņu tirgū var 
nopirkt daudz rokdarbu, īpat-
nējus audumus, keramikas, ādas 
un sudraba izstrādājumus.

ziedu laiki beidzās 1920. gadā, 
kad kaučuka kokus sāka audzēt 
Āzijā. Ikitosā var nokļūt vai nu 
ar lidmašīnu, vai jābrauc pa 
Amazones upi, jo zemes ceļa 
nav. No Limas lidojums ilgst 
pusotras stundu pāri sniegota-
jiem Andu kalniem. Automašī-
nu Ikitosā maz, bet visur ir 
taksametri. No priekšpuses tie  
atgādina motociklus, kam aiz-
mugurē ērts sēdeklis diviem 
pasažieŗiem. Jau no lidostas 
mūsu šoferis bija Elvis Estrella 
un vadāja mūs katru dienu. 
Atkal apmetāmies pilsētas 
centrā, pusdienojām un vaka-
riņojām dažādos restorānos. 
Vienā pat ēdu aligatora stēku, 
Jānis –  stirnu gaļu.

Ar motorlaivu ceļojām pa 
Amazones upi, kas ir biedējoši 
varena, vietām vairāk nekā jūdzi 
plata. Mūs aizveda uz pussalu 
pie indiāņiem, viņi dziedāja, 
dejoja un lūdza naudu. Priecājos 
atkal nokļūt  uz sauszemes, jo tā 
kā iepriekšējā dienā biju ēdusi 
aligatora gaļu, klusībā sāku 
domāt, vai tikai to nepamanīs 
dzīvie, ap laivu peldošie aliga-
tori. Mūža mežā 110 pēdu 
augstumā virs koku galotnēm 
izveidots pastaigu ceļš, bet to 
nevēlējos lietot. Nākamajā die -
nā Jānis devās izbraukumā ar 
kuģīti, un pāri purvam bijis jāiet 
pa laipām. Redzējis daudz ko 
interesantu, bet man patika 
pastaigāt pa pilsētu.

Nacionālais dzēriens ir pisco 
sour. Šis degvīns gatavots no 
vīnogām, kas aug Pisko rajonā. 
Čiča ir alus, kas gatavots no 
raudzētas kukurūzas. Peru ir 
vismaz simt kartupeļu paveidu. 
Ēdienu gatavo, izmantojot spā -
ņu un indiāņu recepšu sajau-
kumu. Zivis marinē citronu 
sulā. Iecienīti ir cāļi, pīles, jūras 
cūciņas. Jūras cūciņas cepeti pa -
sūtināju restorānā, un tas bija 
teicams.

Sievietes, sevišķi mazākās pil-
 sētās, valkā platmales un platus, 
košus svārkus. Pēc tērpa var pa -
teikt, no kuŗas pilsētas ir val -
kātāja. Veikalus pusdienas laikā 
slēdz no pulksten divpadsmiti-
em līdz trijiem pēcpusdienā. 
Stīgu mūzikas instrumentus 
ieved no Spānijas. Flautas gata-
vo no dzīvnieku kauliem, to 
ska   ņai ir griezīgs tonis.

Skolas bērniem no septiņu  
līdz sešpadsmit gadu vecumam 
ir bez maksas; augstākā izglītī-
ba atkarībā no ģimenes ienā-
kumiem. Divas trešdaļas Peru 
iedzīvotāju prot lasīt. 

Viens no pasaules brīnumiem 
ir  Maču-Pikču, bet tur nebijām, 
jo man ļoti nepatīk braukt pa 
kalnu ceļiem. Varbūt nākotnē 
sadūšošos. 

Rūta S. Petričeka
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Zane Mellupe vecākus, līdz-
audžus, draugus un paziņas pār  -
steigusi jau no bērna kājas.  
Nebūdama eksakto priekšmetu 
cienītāja, viņa absolvēja Rīgas 
Valsts 1. ģimnaziju, vidusskolas 
laikā dziedāja divos koŗos, de -
monstrēja Mākslas akadēmijas 
studentu veidotos tērpus, ab  sol-
vēja Latvijas vienīgo fotoskolu, 
izturēja lielo konkursu Latvijas 
Universitātes sinoloģijas nodaļā 
un 2000. gadā, būdama viena 
no sekmīgākajām studentēm, 
ieguva Ķīnas Tautas Republikas 
stipendiju studiju gadam Dzi-
naņā – Konfūcija dzimtenē. 
Vairākums latviešu studentu, 
līdzīgā kārtā nokļuvuši Ķīnā, 
pēc gada atgriežas mājās. Zane 
ātri saprata, ka gads ir krietni 
par maz, lai ķīniešu valodu ap -
gūtu puslīdz labā līmenī. Viņa 
nemeklēja vieglākos ceļus: iz  mē    -
ģināja spēkus Šanhajas teātŗa 
augstskolā, bet tur savu aicinā-
jumu neatradusi, 2004. gada 
vasarā absolvēja Šanhajas uni-
versitāti ar bakalaura gradu 
ķīniešu valodā un literātūrā.

Nopietnu pieredzi darbā ar 
dažāda vecuma ķīniešiem Zane 
ieguva jau studiju laikā, strādā-
jot par angļu valodas skolotāju, 
dokumentāro kinofilmu reži so-
ra asistenti,  modeli. Taču Zanei 
arī valoda nebija pašmērķis, 
tikai palīgs, apgūstot pieredzi 
reklāmas un modes fotografiju 
nozarē. Maģistra gradu Lon do-
nas Mākslas universitātē viņa ie -
guva pavisam citā speciālitātē – 
dokumentārajā fotografijā un 
fotožurnālistikā. 

Šanhajā Zane atgriezās 2006. 
gadā, kopā ar franču mākslinie-
ku Tomasu Šarveritu (Thomas 
Charveriat) nodibināja mākslas 
kopu Liu Dao un sadarbībā ar 
ķīniešu partneŗiem piecu gadu 
laikā iekārtojusi apmēram 40 
savdabīgu izstāžu, kuŗas guvu-
šas ievērību gan Šanhajas, gan 
Eiropas mākslas telpā. Vienu no 

Zanes Mellupes dzīves  un mākslas telpa
tām – mākslas galeriju ielu – 
2010. gadā oficiālajā Ķīnas ap -
meklējuma laikā apskatīja arī 
Latvijas prezidents Valdis Zat-
lers ar pavadoņiem.

Visā pasaulē mākslas kurātori 
un galeristi ir pazīstami kā 
samērā noslēgta garīgo darba 
strādnieku „šķira”, kas savās 
aprindās ārpusniekus ielaiž 
nelabprāt. Zanes apskaužamās 
spējas komūnicēt, netradicio-
nālais skatījums uz notiekošo 
pasaulē un apskaužamās dar-

sla” var tulkot kā mākslinieka 
pašizpausmes neierobežotu brī-
vību. Nereti mēdz apgalvot, ka  
mūsu dienās par mākslinieku 
varot kļūt ikviens. Zane Mellu -
pe mācījusies Latvijas, Ķīnas un 
Londonas fotoskolās, tātad vi -
ņas modernajiem mākslas dar-
biem ir drošs pamats. Jau 14 
gadu vecumā viņa sāka pieda-
līties Rīgas Skolēnu pils foto-
pulciņa nodarbībās un nekad 
neaizmirst savus pirmos skolo-
tājus: fotomākslā Andri Veidi, 

Zanes darbi? Atbildi katrs ska-
tītājs atradīs pats, ja vien pa -
centīsies tajos iedziļināties. Ai -
cinājums vērot darbus perso -
niski nebūt nav savāds, izstādi 
iespējams apskatīt ikvienam 
latvietim, viesojoties Ķīnas 
skaistajā pilsētā Šanhajā (iz  stā-
des tīmekļa adrese:  http://www.
ifa-gallery.com/). Šanhajā ne -
trūkst latviešu (architektu, mo -
des mākslinieku, uzņēmēju), 
kuŗiem Ķīna ir otras mājas, viņi 
mēdz pulcēties divreiz gadā –  

iepazīties arī interesentiem Lat-
vijā: ANO namā, Akadēmiskajā 
bibliotēkā, Fotografijas mūzejā, 
Stradiņa universitātē, Olaines 
mūzejā un  citur. Zane tulkojusi 
un illustrējusi apgādā „Likteņ-
stāsti” izdotās grāmatas „Ķīniešu 
sakāmvārdu pasakas”, „Ķīniešu 
mīti un leģendas”, „Dzenbudistu 
stāsti”.

Zanes Mellupes darbi pār-
steidz ikvienu, kas fotomākslu 
uzskata par tradicionālu un 
pārbaudītu vērtību. Tie nav 
vieg lu roku iekļaujami neiz-
protamo installāciju katēgorijā, 
tie ir savdabīgi gan pēc satura, 
gan novātoriski pēc formas: ļoti 
liela nozīme tajos ir koncep tu-
āliem fotomākslas elementiem, 
kuŗi palīdz paust dziļi personis-
kas sajūtas. Sarežģīto darbu sa -
turu papildina un palīdz izprast 
Zanes esejas. Vienā no tām iz   stā-
 des veidotāja apgalvo, ka pašas 
dzīvē ir tikai viena vēlēšanās – 
lai piepildītos... visas vēlēšanās! 
Dzīves īstenība ir skarba, taču 
Zane nekad nav gaidījusi zelta 
zivtiņas  palīdzī bu, viņai palīdz 
pašas lielais gribasspēks un ap -
skaužamā fantazija. Zanes Mel-
lupes, si  gul dietes sestajā paau-
dzē, Dzī ves telpa allaž bijusi arī 
Mākslas telpa, tā ir viņas ikdie-
nas būtība. Viņa atradusi savu 
vietu starp miljoniem Šanhajas 
mākslinie ku un tūkstošiem ga -
leriju, viņai pieder pasaule un 
viņa – pa  saulei. Par to jāmaksā 
ar vis dārgāko, kas cilvēkam 
dots: laiks un veselība. Toties ir 
izcīnīta iespēja darīt, kas no 
sirds patīk. Tā ir ļoti liela uzvara 
dzīves spēles laukumā, kuŗā 
visu galvenokārt diktē proziskā 
,,karaliene nauda”. Mākslinieki 
ir pasaules lāpītāji, galeristi – 
dubultā mērā. Nobeigumā gri-
bas atkārtot senseno teicienu, 
ka cilvēkus var sadalīt trīs gru-
pās  –  vieni  pasauli ceļ, citi 
po  sta, trešie  grezno.

Am

Māksliniece Zane Mellupe
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baspējas vainagojušās viņas pir-
majā personālizstādē Šanhajā 
,,Perfektas sievas piemiņai”, kas  
ar savu neparastumu pārsteidz 
gan mākslas lietpratējus un 
mākslas darbu kollekcionārus, 
gan parastus skatītājus.

Vārdkopu „konceptuālā māk-

japāņu un ķīniešu valodā – 
Edgaru Kataju.

Zanes Mellupes jaunākā iz  stā-
 de ,,Perfektas sievas piemiņai” 
(In memory of the perfect wife) 
iekļuvusi Šanhajas mākslas iz -
stāžu pirmajā desmitniekā, iz -
stādes slēgšanas termiņš paga-
rināts divas reizes. Par ko stāsta 

Jāņos un Latvijas valsts dibi-
nāšanas dienā. Tagad radies vēl 
viens pamatots iemesls satik-
ties – iegriežoties Zanes galerijā.

Zane Mellupe Šanhajā dzīvo 
jau vienpadsmit gadu, taču ar 
viņas darbiem, kuŗi atspoguļo  
Ķīnā un citur pasaulē caur foto-
objektīvu vēroto, bijis iespējams 

Šogad, jau trīsdesmito gadu,  
no 7. līdz 13. augustam Gaŗezerā 
risinājās ikgadējā latviešu ģi -
meņu 3x3 nometne. 

Ikviens no 3x3 nometnes da  -
lībniekam jau iepriekš varēja 
izvēlēties pašu piemērotāko no 
plašā ieviržu klāsta, no puzuru 
veidošanas līdz polītikas ie   vir-
zei, no rokdarbiem līdz rotkal-
šanai. Mūzika un literātūra ir 
ievirzes, kas paredzētas latviešu 
komponistu radītās klasiskās 
mūzikas izpratnei un dziļām 
dis kusijām par sievietes lomu 
latviešu literātūrā aizgājušā 
gadsimta sākumā. Savukārt lat-
viskā virtuve ar apburošu smar-
žu aromātu pildīja visas Saul-
griežu ēkas telpas. Podniecība, 
stikla apdares un vitrāžas ie  vir-
ze, kokgriešanas ievirze, kā allaž 
pulcēja daudz interesentu. Folk-
loras ievirze 3X3 nometņu dar-
bībā ir vijusies cauri aizgāju-
šajiem gadiem, taču šogad tā ir 
atplaukusi no jauna līdz ar 
tālīnas viešņas – Līgas Reiteres 

Aizvadīta radoša un skaista nedēļa 3X3 nometnē Gaŗezerā
ierašanos pie mums no Kur ze-
mes puses Latvijā. Līdz ar viņu 
3x3 nometnē par ieviržu vadī-
tājiem bija ieradušies Ilizane 

Grīnberga – grāmatu iesieša -
nas apmācības ievirzē, žurnālists 
un populārā Latvijas žurnāla Ir 
līdzveidotājs Pauls Raudseps, 

kurš kopā ar polītologu Jāni 
Peniķi darbojās polītikas ievirzē. 
Gados jaunāko 3x3 nometnes 
dalībnieku nodarbībām un at -
pūtai tikusi izveidota mazlācīšu 
grupiņa ļoti mīļu audzinātāju 
pārraudzībā. Mazliet vecāko ga   -
dagājumu bērni, kuŗi savā grupā 
ar nosaukumu 1/2 x 1/2 ir 
krietnā skaitā, arī tiek uzticēti 
vairākām audzinātājām.

 Pirmais vakars 3x3 nometnē 
sākas, iepazīstoties citam ar 
citu. Par šī gada kopējo temu ir 
izraudzīta analoģija ar dabu un 
kokiem: viss sākas no saknēm, 
kuŗas ir rada mūsu identitātei 
vēsturē,tālāk – koka stumbrs, 
kā pamats vidējai paaudzei, vi  -
subeidzot lapas kā mūsu jaunā -
kā paaudze. Jautrībai un prie-
kam dzirkstot, tika aizvadīta 
pirmā iepazīšanās.

Nākamās dienas 3x3 nomet-
nes darba cēliens sākās ar karo-
ga uzvilkšanu Vēja kalnā. Rot-
kaļu darbnīcā savus amata no -
slēpumus mācekļiem turpināja 

atklāt tautas rotu veidošanas 
meistari Lilita Spure un Andris 
Rūtiņš, viņiem pirmo gadu 
palīdzēja Zinta Rūtiņa. Rot kal-
šana joprojām ir un turpina būt 
pati populārākā nodarbība starp 
3x3 nometnes pārējām ievirzēm. 
Nešaubīdamies varam teikt, ka 
nākamā populārākā ievirze ir 
polītika. Daudzas temas par 
polītiskiem jautājumiem šeit un 
dzimtenē aplūkoja polītiķis Jā  -
nis Peniķis un Pauls Raudseps. 
Mūzikas ievirzē Pauls Berkolds 
(ziemas mēnešos viņš vada vo -
kālo katedru Kalifornijas Mūzi-
 kas un mākslas institūtā), savu 
laiku veltīja, lai kopā ar 3x3 no -
metnes mūzikas ievirzes dalīb-
niekiem pārlūkotu latviešu kla-
siskās mūzikas komponistu daiļ  -
radi. Par Aspazijas lomu latviešu 
literātūrā  ar literātūras ievirzes 
dalībniekiem dalījās Aspazijas dzī  -
ves un darba pētniece Astrīda 
Stahnke. Jo spraigas diskusijas iz -
 vērsās ap viņas topošo grāmatu. 

Iepazīšanās un sadraudzības vakarā dalībnieku grupas improvizē 
raksturīgāko par atsevišķu koku temu. Priekšpusē no kreisās: 
Andris Rūtiņš un Lilita Spure. Aiz viņiem – Astrīda Stahnke, 
Franz Bauer, Zanda Zilaote, Juris Jauntirāns un Biruta Briede
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Piedāvāju savu grāmatu tiem, kas nelasa latviski 
“I GREW UP IN LATVIA” 

Tā domāta latviešu izcelsmes jaunākām paaudzēm, 
kam interesētu zināt kaut ko par jauna cilvēka dzīvi 

pirmskaŗa Latvijā un abu okupāciju laikā.
Zigrīda Vidners

Tel: 530-345-9296 e-pasts: vidners@sbcglobal.net 
Adrese: 739 Brandonbury Ln. Chico , CA 95926 

Cena: $23.- ar piesūtīšanu.

LATVIAN AMERICAN SHIPPING LINE
Pārsūtām mašīnas, pers. mantas, komerckravas

paciņas pa gaisu vai jūru uz un no Latvijas!

Lūdzu zvaniet: 201-760-6427 vai 973-744-6565 vai
arī apskatiet sūtījumu informāciju mūsu mājaslapā: www.lasl.com

VESELĪBAS
APDROŠINĀŠANA

uz īsu vai ilgāku laiku
LATVIJAS CIEMIŅIEM

CEĻOTĀJIEM UZ ĀRZEMĒM
Zvaniet:

RESNICK & ASSOCIATES
800-324-6520

ZANES TREIMANES
MĀKSLAS DARBU SKATE

no 17. semtebŗa līdz 16. oktobrim 2011
BWAC 499 Van Brunt St. Brooklyn, 

NY 11231

Pieņemšana 17. septembrī no plkst. 2- 5
zanetreimanis.com

Latviešu kompānija
vēlas pirkt mežus ar zemi 

visā Latvijā. 
Palīdzēsim juridiski pareizi 

sakārtot dokumentus, 
mantojuma lietas utt. 

Ir iespēja atdalīt meža zemi
no lauksaimniecības zemes.

Augstas cenas.

Piedāvājumus lūdzu sūtīt uz epastu 
mezs.latvija@gmail.com

vai zvanīt 0037129331441

Aizvadīta radoša un skaista nedēļa 3X3 nometnē Gaŗezerā

Tiem dalībniekiem, kuŗi bija 
pieteikušies folkloras ievirzē 
Līgas Reiteres vadībā, bija liels 
ieguvums redzēt un izjust ven-
tiņu tradiciju glabātāju ar pa -
reizu tāmnieku dialekta prasmi 
no Ventspils puses Latvijā. Ar 
Zintas Enzeliņas tautisko rok-
darbu ievirzi saistās vai visas 
Gaŗezerā aizvadītās 3x3 nomet-
nes. Šogad daļa no ievirzes laika 
tika veltīta prievīšu aušanai. 
Latviskas virtuves ievirzē pa  -
dom devēja ikvienam to dalīb -
niekam bija Elga Pone.

Mēdz teikt: “Kur ir māli, tur 
top arī pods...” Podniecības no  -
zares noslēpumos Gaŗezerā da -
lījās māksliniece Gundega Pe  -
niķe. Stikla apdares ievirzes 
vadītāju Zanes un Laimas Rož-
kalnu un viņu mācekļu stikla 
izstrādājumi ir košākais bau -

dījums. Stikla gabaliņi pēc to 
apstrādes ir pārvērtušies skaistās 
kaklarotās un citos dekorātīvos 
priekšmetos.

Ar jaunu ievirzi – grāmatu 
iesiešanu klātesošos iepriecinā -
ja māksliniece no Rīgas Ilizane 
Grīnberga. Ar profesionālu mei    s-
tarību veidotos darbus lielā 
klāstā varējām aplūkot nomet-
nes nobeiguma izstādē.

Vienu no ievirzēm gribas pie-
 minēt īpaši. Labi atceramies, 
cik bijām iepriecināti vērot kok-
griešanas ievirzes dalībnieku 
nedēļas laikā radītos darbus. 
Saliedētās kokgriezēju grupas 
priekšgalā bija ievirzes vadītāja 
Ieva Džonsone (Johnson) un, 
pēc gadiem it kā no jauna 
atrastais, ilggadējais koka ap  -
dares meistars ar lielu 3x3 
nometņu pieredzi – Marģers 
Caune. Ievirzes dalībnieku dar -

(Turpināts no 18. lpp.)
bi bija tapuši Gaŗezera kok ma-
teriālu šķūņa darbnīcā bez 
lo giem. Ievirzes vadītāju un da -
lībnieku pieticīgās un klusi iz -
teiktās vēlmes bija ieraudzīt 
nākamgad plašu jumta logu. 
Vētrā kokam gāžoties pāri celt-
nei, bija izveidojies “logs” gan-
drīz vai pusjumta platumā...

Ir aizritējusi vēl viena 3x3 no -
 metne Gaŗezerā, dodot iespēju 
trīs paaudžu dalībniekiem pa  -
vadīt nedēļu latviskā vidē, pie -
dalīties dziesmoto vakaru pro -
grammās, iet rotaļās un septiņas 
dienas vasaras nogalē baudīt 
Gaŗezera dabas pievilcību. Ar 
3x3 nometnes vadības un pārējo 
ļaužu kopējiem centieniem viss 
ir izdevies brīnišķīgi. 

Uz redzēšanos nākamās vasa-
ras 3x3 nometnē Gaŗezerā!

Teksts un foto:
Dzidra Tropa 

“Es mācēju danci vest ...” Jaunieši tautas dejā 3x3 nometnes 
dalībnieku atvadu vakarā. No kreisās: Ieva Zemīte, Tālis Bauer un 
Dace Saule
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Mūžībā aizgājusi mūsu mīļotā

JAUTRĪTE SALIŅA,
dzim. KOŠE

Dzimusi 1924. gada 29. septembrī Liepājā,
mirusi 2011. gada 27. augustā Ņujorkā

Mūžībā aizgājis mūsu jauno dienu draugs

ARVĪDS BRENDE
Dzimis 1921. gada 8. martā Rīgā,

miris 2011. gada 7. augustā Boynton Beac Fl.

Mūsu mīļais

JĀNIS EZERGAILIS
Dzimis 1924. gada 8. jūlijā Kosas pagasta „Veczvanniekos” Latvijā,

miris 2011. gada 8. augustā Toronto, Kanadā

S A R Ī K O J U M I
CIEMS LATVIJA (MI)
 • 16. septembrī plkst. 4.00 

ciema Latvija valde aicina uz 
sarīkojumu „Atvadas no vasaras”. 
Būs mielasts un vietējo talantu 
programma. 

BOSTONA
• Līdz 10. septembrim var 

pieteikt skolēnus Bostonas 
latviešu skolas jaunajai mācību 
programmai „Mācīsimies par 
Latviju” ģimenēm ar pamatsko-
las vecuma bērniem (5-13 g.), 
kuŗi neapgūst iknedēļas aka-
dēmisko programmu. Mācības 
notiks reizi mēnesī latviešu 
valodā, uzmanību pievēršot 
latviešu folklorai, vēsturei, ģeo-
grafijai un tradicijām. „Mācīsi-
mies par Latviju” klases audzēkņi 
aicināti uz skolu katra mēneša 
pirmajā sestdienā no septembŗa 
līdz maijam (izņemot pirmo sko-
las dienu, 17. septembri) no plkst. 
9.30 līdz 2.00. Uz jautājumiem 
atbildēs BLS pārzine Krisīte 
Skare, e-pasts: (krissyskare@
gmail.com, kabatas tālr.: 978-
590-5540, mājas tālr.: 617-524-
1204; vai skolas padomes 
priekšnieku Džūns Lī (Jun Lee), 
tālr.: 617-309-6227, e-pasts: jlee@
jhancock.com 

ČIKĀGA 
• 16. septembrī plkst. 7.30 

Čikāgas latviešu biedrība aicina 
uz teātŗa izrādi „Tā precas 
vecpuiši” (komēdija pēc A. 
Čechova lugu motīviem) Čikāgas 
igauņu namā (14700 Estonian 
Ln., Riverwoods, IL 60015). Lo -
mās: Ivars Puga, Indulis Smiltēns, 
Zane Daudziņa un Juris Rijnieks, 
režisors Indulis Smiltēns. Biļešu 
cena $10 jauniešiem (13-18 g. v.), 
$20 Čikāgas latviešu biedrības 
biedriem; $25 pārējiem.

• 25. septembrī plkst. 12.00 
Čikāgas latviešu biedrības gads-
kārtējais Miķeļa tirgus latviešu 
nama pirmā stāvā un kluba telpās 
(4146 N. Elston Ave.) Piedāvāim 
pusdienas, kafiju, tortes un ru -
dens ziedu kārtošanas pamācību 
(dalības maksa $5). Tirgus ap -
meklētāji varēs piedalīties izlozē, 
iepirkties rokdarbu tirdziņā, no -
garšot vīnu un svaigi spiestas 
sulas, klausīties dziedoņa Arņa 
Akšeļa priekšnesumu. Bērniem 
leļļu teātŗa izrāde, nodarbības. 
Ieeja brīva; vira $5, pusdienas 
$10, sulas $3. plkst. 3.00 Čikāgas 
latviešu nama otrā stāvā Laimas 
Freimanes dokumentārfilma lat -
viešu un angļu valodā Behind the 
Mysteries of Coral Castle par 
latvieša Edvarda Liedskalniņa 
koraļļu pili Floridā un tās celšanu. 
Ieeja par vismaz $7 ziedojumu.

DETROITA (MI) 
• 17. septembrī 11. Saeimas 

vēlēšanas 1064. vēlēšanu iecirknī 
Sv. Pāvila draudzes zālē (30623 
W. Twelve Mile Rd. Farmington 
Hills MI 48334) no plkst. 7.00 
rītā līdz 8.00 vakarā.

• 1. oktobrī plkst. 6.00 (8760 
Merkel Rd. Dexter, MI 48130) 
Knuta Lesiņa balvas laureāta 
Daugavpils mūzikas vidusskolas 
audzēkņa, pianista Ēvalda Laza-
rēviča koncerts. Programmā A. 
Kalniņa, P. Vaska, I. Zemzaŗa, D. 
Aperānes, F. Lista un O. Mesiāna 
darbi. Ieeja $15.00, pēc koncerta 
saviesīgs vakars. Rīko LAD 
sadarbībā arī Kultūras biedrību 
Tilts un Latviešu organizāciju 
apvienību Minesotā (LOAM). 

• 2. oktobrī pēc dievkalpojuma 
Pļaujas svētku rudens bazārs Sv. 
Pāvila draudzes sarīkojumu zālē 
(30623 W. Twelve Mile Rd. Far -
mington Hills MI 48334). Pi  a-
nista Ēvalda Lazarēviča priekš ne-
 sums. Būs pusdienas un izloze. 

KALAMAZŪ (MI) 
• 24. septembrī plkst. 12.00 

dokumentārfilmas Beyond the 
Gates of Splendor izrāde. 

• Katru otrdienu plkst. 10.00 
vingrošanas nodarbības vada dr. 
E. Balka-Valtere. 

 KLĪVLANDE (OH) 
• 17. septembrī no plkst. 7. 00 

rītā līdz plkst. 8.00 vakarā 
baznīcas pagraba telpās darbo-
sies Latvijas republikas 11. Sa -
eimas vēlēšanu iecirknis. 

• 17. septembrī plkst. 6.00 
Apvienotās draudzes zālē vana-
džu bazārs. Būs tradicionālais 
rudens velšu galds, bufete, izlo-
zes, priekšnesumi. Ieeja sarīko-
jumā $15.00 (ar vakariņām). 
Auto mašīnas varēs novietot Ma -
soņu laukumā. Atlikums vanadžu 
aprūpes darbam. 

• 2. oktobrī Pļaujas svētku 
sarīkojums.

LANSINGA (MI) 
• 17. septembrī Lansingas 

Latvian Happy Hour rīcības ko -
miteja rīko golfa spēles (scramble 
format – shotgun start) Timber 
Ridge Golf Club, 16339 Park Lake 
Rd., East Lansing, MI, tālr.: 517- 
339-8000, mājaslapa: www.
golftimberridge.com Reģistrāci  ja 
plkst. 10.00 no rīta; spēles sāksies 
plkst. 11.00. Dalības maksa $60 
personai, cenā ieskaitīti golfa 
ratiņus un vakariņas Tiber Ridge 
Golf kluba telpās. Vakariņas pā -
rējiem $20. Jāpiesakās un samak-
sa jānosūta līdz 10. septembrim 
Ligitai Ķepītei; adrese: 6416 
McCue Road. Holt, MI 48842. 
Sīkāku informāciju var iegūt, 
sazinoties ar LHH rīcības komite-
jas locekļiem Ligitu Ķepīti, tālr.: 
517- 930-9131, e-pasts ligita@
voyager.net Juri Morusu, tālr.: 
517- 322-2050, e- pasts gmo-
russ@douglassteel.com Valdi Vī -
tolu, tālr.: 517- 366-6550, e-pasts 
valdis44@gmail.com vai Ģirtu 
Austriņu, tālr.: 517- 349-5624, 
e-pasts: gigaus@comcast.net

 LOSANDŽELOSA (CA) 
• 18. septembrī plkst. 9.00 

mācību sākums Losandželosas 
latviešu skolā. 

• 17. septembrī 11. Saeimas 
vēlēšanas latviešu namā. 

• 9. oktobrī latviešu nama 38. 
gada svētki „Kauboji un 
indiāņi”.

Losandželosas latviešu nama 
adrese: 1955 Riverside Dr. Los 
Angeles CA 90039-3704; tālr.: 
323-669-9027; DKLB informā-
cijas tālrunis: 323-663-6267. DK 
LB Informācijas biļetens tīmeklī: 
www.biletens.com 

MILVOKI (WI)
• 18. septembrī Milvoku lat -

viešu namā plkst. 4.00 komēdija 
,,Tā precas vecpuiši”. 

ŅUJORKA (NY) 
• 17. septembrī no plkst. 7. rītā 

līdz 8.00 vakarā Latvijas Re -
publikas pavalstnieki 11. Saeimas 
vēlēšanās varēs balsot vēlēšanu 
iecirknī Latvijas Republikas 
pārstāvībā ANO (333 East 50th 
Street, New York, NY). 

Un tāpēc tu proti būt
ogas un vīteņaugi arī –
un naktīs un rītos loga rūts,
caur kuŗu krīt krāsaini tāli stari.

(Dzejnieka sievai, G. Saliņš)

Kā putni aiziet dusēt
Gar vakara debess malu,
Tā aiziet mūsu draugi
Uz kluso mūžības salu.

(K. Skalbe)

Mierā Tavas čaklās rokas,
Klusē Tava mīļā sirds.

Viņu skumjās un mīlestībā piemin
Laris un Nora, Laila un Lalita,

mazbērni Andrejs, Alīda,
Niklāvs un Aldis

Atmiņas mūs vienmēr kopā saistīs
Guntars un Biruta Schultz un Omula Pencis

Sieva, bērni, znots, mazbērni, 
māsa un brālis ar ģimenēm,

radi un draugi Latvijā, Kanadā un ASV
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S A R Ī K O J U M I

• 17. septembrī plkst. 2.00 
Daugavas Vanagu sezonas at  -
klāšanas sarīkojums DV namā 
Bronksā (115 West 183rd Street 
Bronx, NY 10453). Pārrunas par 
polītiskiem notikumiem Latvijā 
vasarā vadīs D. Vallena. Izloze I. 
Kalniņa vadībā. Vanadžu klāts 
pusdienu galds; piedalīšanās $10, 
jauniešiem līdz 18 gadu vecu-
mam par ziedojumu. Visi laipni 
ielūgti.

• No 17. septembŗa līdz 16. 
oktobrim Zanes Treimanes 
mākslas darbu izstāde BWAC 
Gallery (499 Van Brunt Street, 
Brooklyn, NY., tālr.: 718- 462-
4743). Atklāšana 17. septembrī 
no plkst. 2.00 līdz 5.00. Izstāde 
atvērta nedēļas nogalēs no plkst. 
1.00 līdz 6.00. Slēgšanas dienā 
16. oktobrī pieņemšana no plkst. 
2.00 līdz 5.00. Informācija par 
māksl inieci :  www.
ZaneTreimanis.com

• 23. septembrī plkst. 7.00 
Latvijas Nacionālās operas ģildes 
balle, Three West Club (3 West 
51st Street, New York, tālr.: 
212- 582-5454. Kokteiļu stunda; 
Latvijas operas solistes Ances 
Purmales koncerts; vakariņas; 
deju vakars ansambļa Pēdējais 
vilciens pavadībā. Vēlami va -
kartērpi. Ieejas maksa $125 per-
sonai, piesakoties un samaksājot 
līdz 6. septembrim; pēc 6. sep -
tembŗa – $150. Maksājumi 
jāsūta: LNOG c/o Andris Padegs, 
2 Merry Hill Road, Poughkeepsie, 
NY 12603-3214. Čeks jāizraksta 
ar norādi: Latvian National 
Opera Guild, Inc. un piezīmi 
,,Jubilejas ballei” Sīkāku infor-
māciju iespējams uzzināt, zvanot 
Baibai Pinnei, tālr.: 917- 270-
4786 vai Aijai Pelšei, tālr.: 
516- 319-9491. Auto varēs novie-
tot 250 W 50th Street ($12 ) vai 
31 W 52nd Street (starp 5. un 6. 
aveniju; $18, šī vieta ir tuvāk klu-
bam; ar kluba zīmogu, ko varēs 
dabūt pie galda pirmā stāvā, auto 
novietošanas atlaide).

• 25. septembrī pēc dievkalpo-
juma Jonkeru baznīcā Miķeļu 
tirgus. Būs siltas pusdienas, tau-
tiski ēdieni (pīrāgi, jāņu siers, 
rupjmaize), tautiskas mantas, 
grāmatu galds. Bērni iepriecinās 
ar tautasdeju uzvedumu. Dalības 
maksa pieaugušajiem $25, bēr-
niem par brīvu. Ielūdz Ņujorkas 
draudzes Ziemeļu novada Dāmu 
komiteja.

• No septembŗa reizi mēnesī 
plkst. 9.30 (pirms dievkalpoju -
ma baznīcā) Irēna Upeniece-
Jasuta aicinās pirmsskolas līdz 12 
gadu vecuma bērnus piedalīties 
Latvian Heritage Hour (4 Riga 
Lane, Melville). I. Upeniece-
Jasuta ir mūzikas skolotāja un 
vada nodarbības latviešu nomet-
nēs. Viņa sagatavojusi jaunu 
programmu, kuŗā bērnus mācīs 
dejot, dziedāt, zīmēt u. tml., lai 
iepazīstinātu ar latviešu kultūru. 
Sīkāku informāciju iespējams 
uzzināt, rakstot nodarbību vadī-
tājai, e-pasts: ijasuta@yahoo.com

• Līdz 25. septembrim Laila 
Robiņa piedalīsies Ričarda Nel-
sona jaunajā lugā Sweet and Sad, 
ko iestudē Public teātris Ņujorkā 
(425 Lafayette Street, tālr.: 212-

967-7555) www.publictheatre.
org Pēc pirmizrādes pārrunas 
par pārmaiņām, kādas notikušas 
ASV 10 gadu laikā pēc terroristu 
uzbrukuma 2001. gada 11. sep-
tembrī. Pārrunas vadīs aktieris 
Aleks Baldvins.

SAGINAVA (MI) 
• 25. septembrī plkst. 3.00 

Saginavas draudzes dāmu ko -
mitejas gadskārtējais bazārs baz-
nīcas lejas telpās (128. N. Ha -
milton St.) Pusdienas, kafijas 
galds, izloze, dziedāšana, būs 
nopērkami dažādi cepumi. Lū -
dzam latviešus atbalstīt šo 
sarīkojumu. 

SANFRANCISKO (CA) 
• 25. septembrī plkst. 4.00 

Draudzes namā (425 Hoffman 
Ave) Latvijas aktieŗu izrāde ,,Tā 
precas vecpuiši”, biļetes $25 dola-
ru pirmās trīs rindās, numurētās 
vietās; $20 dolaru nenumurētās; 
studentiem un skolēniem $10. 
Lūgums vietas rezervēt, zvanot 
vai rakstot kasierim Andram 
Ziediņam, tālr.: 925-831-3893; 
e-pasts: az35@sbcglobal.net Dar-
bosies bufete un bārs. 

SIETLA (WA) 
• 17. septembrī 11. Saeimas 

vēlēšanas. Vēlēšanu iecirknis 
Sietlas latviešu centrā darbosies 
no plkst. 7.00 rītā līdz plkst. 8.00 
vakarā.

• 23. septembrī plkst. 7.30 
latviešu namā Latvijas aktieŗu 
izrāde ,,Tā precas vecpuiši”. Ieejas 
maksa $30, studentiem $20.

VAŠINGTONA (DC) 
• 11. septembrī mācību sākums 

Vašingtonas latviešu ev. lut. 
draudzes latviešu pamatskolā. 
Gaidītas visas ģimenes, kuŗas 
vēlas audzināt bērnus kristīgā 
garā, latviskā vidē un sadraudzībā. 
Mācības (bērniem no četru gadu 
vecuma) notiek katru svētdienu 
no plkst. 9.15 rītā līdz 1.00 
pēcpusdienā. ,,Zaķīšu” nodar-
bības bērniem līdz četru gadu 
vecumam. Vajadzīgs skolotāju 
palīgs, vēstures un ticības mā -
cības skolotājs, tautasdeju vadī-
tājs. Pieteikties Kristīnei Allenai, 
e-pasts: Kristine.d.allen@gmail.
com

* 17. septembrī – ārkārtas 
Latvijas 11. Saeimas vēlēšanas. 
Vēlēšanu iecirknis Floridā ir St. 
Pētersburgas Latviešu biedrības 
telpās 1705 – 9th Avenue North, 
St. Petersburg, FL 33713-7136.

Tālrunis – (727) 365- 7856. 
Biedrības nams būs atvērts no 
plkst. 7:00 – 20:00. Balsotājiem 
līdzi jāņem derīgas Latvijas 
pilsoņu pases!

* 22. septembrī plkst. 13.00 
Biedrības namā videoizrāde 
„Saules balss” – stāsts par izcilo 
latviešu dziedoni Jāni Zāberu. 
Kafija un cepumi. Visi laipni 
aicināti! Ieejas ziedojums sākot 
ar $3.00.

* 4. oktobrī, plkst. 12.00 Bied-
rības namā Biedrības valdes 
sēde.

* 6. oktobrī, plkst. 13.00 Bied-
rības namā videoizrāde – pēc 
Somerseta Moema romāna 
„Teātris” veidota filma ar labā-
kajiem latviešu aktieriem gal-
venās lomās. Kafija un cepumi. 
Visi laipni aicināti! Ieejas ziedo-
jums sākot ar $3.00.
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• Bostonas latv. ev. lut. Trim-

das dr.: 18. sept. dievk. 25. sept. 
dievk. ar dievg. Dievk. sākas 
plkst. 11.00. Māc. J. Mazura. 

• Bukskauntijas un apk. ev. 
lut. dr: 18. sept. plkst. 3.00 
Lankasterā Pļaujas svētku dievk. 
25. sept. plkst. 2.00 Kvēkertaunā 
dievk., pēc dievk. kafija. Māc. Dr. 
R. Ziedone un māc. Dr. A. Zie-
donis, emer.

• Detroitas Sv. Pāvila latv. ev. 
lut. dr. (30623 W. Twelve Mile 
Road, Farmington Hills, MI): 18. 
sept. dievk. 25. sept. dievk. ar 
dievg. 2. okt. Pļaujas svētku 
dievk. ar dievg.; pēc dievk. 
draudzes bazārs. 9. okt. dievk. 
16. okt. dievk. ar dievg. 23. okt. 
dievk. 30. okt. Reformācijas 
piemiņas dievk. ar dievg., pēc 
dievk. daudzības stunda. Drau-
dzes māc. diak. F. M. Sīpols, tālr.: 
248- 433-3435; māc. A. Greiema, 
tālr.: 517- 614-4853. Ērģ. Dr. S. 
Lizlova un L. Upīte.

• Dienvidfloridas latv. ev. lut. 
dr. (Shepard of the Coast Lutheran 
Church 1909 E. Commercial 
Blvd, Ft. Lauderdale). 20. nov. 
un 25. dec. dievk. Diakone A. 
Venta, tālr.: 954-427-3558. 

• Džamaikpleinas Trīsvie nī bas 
latv. ev. lut. dr. (100 Roc kview 
St., Jamaica Plain, MA 02130, 

bazn. tālr.: 617-524-4622). 
• Filadelfijas latv. ev. lut. Sv. 

Jāņa dr. (301 N. Newtown Street 
Road, Newtown Square, PA 
19073, tālr.: 610-353-2227):. 18. 
sept. plkst. 11.00 dievk. 25. sept. 
dievk. plkst.11.00; Vilmingtonā 
dievk. ar dievg. plkst. 3.00, pēc 
dievk. kafijas galds. 2. okt. plkst. 
11. 00 dievk. ar dievg. Māc. I. 
Dzelzgalve. Informācija: www.
latvianluthchurchphila.org

• Grandrapidu latv. ev. lut. dr. 
(1780 Knapp Street NE, Grand 
Rapids, MI 49505): Dievk.: 11. 
sept., 25. sept. un 2. okt. plkst. 
10.00. Māc. I. Larsena, tālr.: 269-
637-0460; kabatas: 269-214-
1010; e-pasts: revilze@gmail.com

• Kalamazū latv. apv. ev. lut 
dr.: 14. sept. plkst. 3.00 Bībeles 
stunda. 18. sept. plkst. 10.00 
dievk. ar dievg., pēc dievk. kafija. 
25. sept. plkst. 10.00 dievk., pēc 
dievk. kafija. 28. sept. plkst. 2.00 
Bībeles stunda ciemā „Latvija”. 
Māc. B. Puiķe.

• Klīvlandes Apvienotā latv. 
ev. lut. dr. (1385 Andrews Ave. 
Lakewood, OH 44107): 2. okt. 
Pļaujas svētki. Māc. Dr. S. Eglīte.

• Mančesteras ev. lut. dr.: 17. 
sept. plkst. 2.00 dievk. ar dievg. 
Māc. Dr. J. Keggi.

Dzīves 100. gadslieksni pārkāpusi,
mūžības ceļos aizstaigājusi

dzejniece ELZA ĶEZBERE
Dzimusi 1911. gada 5. maijā Tirzas „Kalvīšos”,

mirusi 2011. gada 6. jūlijā Kvīnsā, Ņujorkā
Dziļā pateicībā par viņas mūža devumu viņu piemin

Ē. Raistera fonda valde Ņujorkā un draugi: 
D. Aperāne, Avenu ģimene, B. Berlinga, B. Bičole, B. un U. Bluķi,

M. Buša, A. Butnere, V. Elksnīte, I. Freivalde, R. Gāle, Z. Gertnere,
E. Gobiņa, O. Grigore, I. Gaujers, J. un M. Kļaviņi,
 J. un S. Krēsliņi, P. Mediņš, I. Mieme, I. Račevska, 
D. Rudzīte, Saliņu ģimene, I. Spalviņa, E. Šturma,
A. Uibo, V. un A. Valdmanes, D. Vallena, V. Vētra

Mūžībā aizgājis mūsu skolas biedrs, ilggadējs draugs
un domu biedrs

ARTIS I. PLATO
Dzimis 1932. gada 6. jūlijā Rīgā,

miris 2011. g. 23. augustā Bethesda, MD

Mūsu mīļā

LIDIJA MAIJA BALTĀBOLS-UPĪTE, 
dzim. GRĪVENS

Dzimusi 1920. gada. 25.maijā Rīgā,
mirusi 2011. gada 7. septembrī Elkhorna, Wis.

Lai gan aizgājušās dienas nekad vairs neatsauks,
Tomēr atmiņas ikvienam kā sila ziedi plauks.

(G. Viegliņa-Valliete)

Miera dārzos apklust soļi,
ielu trokšņi, dzīves skaļums,
Satek kopā vienā vietā
viss tavs dzīves raibais malums.

Skumst
Rūta un Gunārs Beķeris, Ina Fogele, Vija Kārkliņa,

Ruta un Sigurds Krolls, Solveiga un Verners Švalbe,
Anita Tērauda, Zaiga un Edvīns Tums

Skumjās un mīlestībā piemin
vīrs Pēteris

dēls Guntis Baltābols 
mazbērni Māra un Matīss

krustmeita Ieva Broka ar meitu Kseniju
Vilma un Daina Bolšteinas

Anda Bolšteina Allison ar ģimeni

Aizsaulē aizgājis mūsu
mīļais brālis

MIERVALDIS JANŠEVICS

Uz aizsaules mājām aizgājis

JURIS RŪDOLFS
Dzimis 1933. gada 6. augustā Rūjienā,

miris 201l. gada 10. jūlijā Rochester N.Y.

Klusē kalni, klusē lauks,
Klusē tālie sili,
Tālu mana dzimtene,
Meži, meži zili.

Kad ugunskurā beidz kvēlot ogles
Un sīks, sīks lietiņš maigi līst...

Mīlestībā viņu atceras
māsas Rita un Astrīda

ar ģimenēm

Atvadās Traunšteinas nometnes
bērnības skolas biedri – skauti,
gaidas, guntiņas un mazskauti

Mūžībā aizgājis mūsu filistrs

ARTIS PLATO
ing., 1952 II

Dzimis 1932. gada 6. augustā, Rīgā, Latvijā,
miris 2011. gada 23. augustā, ASV

LETTONIAS KONVENTS un F!P!B!
Sit tibi terra levis

,

(Turpināts 23. lpp.)
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Mūžībā aizgājušas mūsu mīļās filistres

16.c fil! VERA LAZDIŅA,
dzim. GERTNERE

Dzimusi 1912. gada 27. decembrī Umurgā, Latvijā,
mirusi Toronto, Kanadā

29.c fil! LIA OZOLS,
dzim. ROZENFELDS

Dzimusi 1929. gada 4. janvārī Rīgā, Latvijā,
mirusi 2007. gada 8. maijā Mineapolē, MN

D I E V K A L P O J U M I

LIDIJAS SMILGAS BĒRZIŅAS
urnas iesvēte un izvadīšana notiks

Ņujorkas Katskiļu Brāļu kapos
svētdien, 9. oktobrī plkst. 12:00.

Vilnis Bērziņš

Mūžībā aizgājis

ARTIS INGARS GUSTAVS PLATO
Dzimis 1932. gada 6. jūlijā Rīgā,

miris 2011.gada 23. augustā Bethesda, MD

Mūžīgā mierā aizgājusi mūsu mīļā māmiņa un omamma

MIRDZA GARŠĶIS,
dzimusi RONIS

Dzimusi 1920. gada 22. septembrī Doles pag. Ebbēs,
mirusi 2011. gada 26. augustā Rīgā, Latvijā

Pēc gaŗa un piepildīta mūža no mums šķīrusies

MIRDZA GARŠĶIS,
dzimusi RONIS
/22.09.1920. – 26.08.2011./

Es tagad aizeju, bet ne jau prom – es aizeju tepat,
ar citām puķēm, citu sauli, ar citu zemi parunāt.

(M. Zviedre)

Par tavām skumjām
un ciešanām
Uz kapa tev mūža daļa.
Balta villainīte
Ziemelī
un vasarā
zālīte zaļa.

Tā aiziet mūsu mīļie,
Aiziet no ikdienas rūpēm
Mierā un klusumā prom,
Paliek vien dvēseles gaisma…

/Ā. Elksne/

Viņu mīlestībā piemin māsīcas Ilze Lakstīgala, Maija Lakstīgala 
Murray, Skaidrīte Celma Krēsliņa un viņu ģimenes

Dziļās sērās un mīlestībā viņu piemiņā paturēs
dēli Laimons Juris un Romuls Jr.,
meitas Ligita Rake ar vīru Larry,
Marika Čanka ar vīru Richards,

Monika Olson ar vīru Dennis,
mazbērni Chris un Casey

Par viņu sēŗo
Mārtiņš un Gloria Zaprauskis

Alexis, Maya, Saule un Vēja Zaprauskis
Mārtiņš, Signe un Madara Zaprauskis

Radi un draugi Amerikā,
Latvijā un Austrālijā

Izsakām visdziļāko līdzjutību 
radiem un paziņām dzimtenē un tālumā.

Rasma, Jānis Lielmaņi ar tuviniekiem

Pēc gaŗas un ražīgas dzīves
aizgāja mūsu mīļā 

EIŽĒNIJA VĪGANTS,
dzimusi MEDNIS

Dzimusi 1914. gada 1. augustā Spriģēnos,
mirusi 2011. gada 27. augustā Dover, NJ

Par viņām sēro
KORPORĀCIJA SELGA

Mūsu mīļais filistrs

ALFRĒDS JĀNIS BĒRZIŅŠ
Dzimis 1920. gada 14. februārī Popes pagastā,

miris 2011. gada 3. augustā Īves pagastā

Korporācija Talavija

Mūžībā aizgājušas mūsu filistres

MODRA LEIFROKA,
dz. KRESLOVSKA 30.c!
* 1918. gada 11. oktobrī Sesavas pag.,
† 2011. gada 17. janvārī Chester NJ

ELMA LIDIJA MINIATE,
dz. DUBAVA 68.c!

* 1925. gada 7. maijā Rīgā,
† 2011. gada 24. aprīlī Gvelfā, Kanadā

FRĪDA MARTA GRŪBE,
dz. NERETA 30.c!

* 1919. gada 19. janvārī Vecsaules pag. Pavāren Neretos
† 2011. gada 6. jūnijā Milvokos WI

• Milvoku latv. ev. lut. Sv. Trīs-
vienības dr. (1853 N. 75th Street, 
Milwaukee, WI 53213, tālr.: 414- 
258-8070): Māc. L. Zusēviča, 
tālr.: 414- 421-3934 e-pasts: pas-
torlauma@gmail.com; draudzes 
priekšniece S. Kalve, tālr.: 414- 
536-0358. Informācija: www.
milwaukeedraudze.org

• Mineapoles un St. Paulas 
latv. ev. lut. dr. (3152 17th Ave S, 
Minneapolis, MN 55407, tālr.: 612-
722-4622): Māc. Maija Ce  pu  re-
Zemmele, tālr.: 763-546-8178, 
e-pasts: maija.cz@gmail.com Infor-
mācija: www.mndraudze.org

• Ņujorkas latv. ev. lut. dr.: 
Jonkeru bazn. dievk. ar dievg., 
māc. J. Saivars; Salas bazn. plkst. 
10.30 dievk., māc. L. Saliņš, pēc 
dievk. pikniks. 18. sept. plkst. 
10.00 Jonkeru bazn. dievk., māc. 
J. Saivars; Salas bazn. plkst. 10.30 
dievk., māc. L. Saliņš. 25. sept. 
plkst. 10. 00 Jonkeru bazn. 
dievk., māc. J. Saivars, pēc dievk. 
Miķeļtirgus; Salas bazn. plkst. 
10.30 dievk., māc. L. Saliņš. 2. 
okt. plkst. 10.00 Jonkeru bazn. 
Pļaujas sv. dievk. ar dievg., māc. 
J. Saivars; Salas bazn. plkst. 10.30 

Pļaujas sv. dievk. ar dievg., māc. 
L. Saliņš.

• Saginavas latv. ev. lut. dr. 
(128 N. Elm Str.): 18. sept. plkst. 
1.00 dievk., māc. R. Franklins, 
pēc dievk. kafija. 16. okt. plkst. 
2.00 draudzes 60 gadu darbības 
atceres dievk. ar dievg., māc. R. 
Franklins, piedalīsies arī arch. E. 
Rozītis un māc. L. Vīksne. Pēc 
dievk. saviesīgs brīdis baznīcas 
apakšējās telpās. 

• Sandiego latv. ev. lut. dr. 
(Grace Lutheran Church 3993 
Park Boulevard, San Diego, CA 
92116). Izziņas: www.sandie-
godraudze.com vai www.sandie-
godraudze.us 

• Sanfrancisko latv. ev. lut. dr. 
(425 Hoffman Ave.): 18. sept. 
dievk. plkst. 11.00. Māc K. Žols. 
Pēc dievk. kafijas galds. Infor-
mācija: www.lvnc.org 

• Sentluisas latv. ev. lut. dr.: 
katra mēneša trešā svētdienā 
plkst. 2.00 dievk. Christ Lutheran 
bazn. (#1 Selma Avenue, Webster 
Groves, MO 63119), māc. A. Kal -
niņa. Pēc dievk. saiets ar grozi-
ņiem. Draudzes priekšnieces Irē-
nes Kalniņas tālr.: 314-457-1830, 
e-pasts: kalninsis@charter.net 

• Sietlas latv. ev. lut. dr. (11710 
- 3rd Ave. N. E. Seattle, WA 
98125): plkst. 10.30 dievk. ar 
dievg., ērģ. Dr. A. Āboliņš. 18. 
sept. plkst. 10.30 dievk. vadīs 
diak. G. Galiņa, ērģ. Dr. A. 
Āboliņš. 25. sept. plkst. 10.30 
dievk. angļu val., ērģ. Dr. A. 
Āboliņš; pēc dievk. Bībeles 
sunda. Māc. D. Cilne, tālr.: 206 
-674-9600; e-pasts: cilnis@earth-
link.net Baznīcas mājaslapa: 
www.seattlelatvianchurch.org 

• Sv. Pētersburgas latv. ev. lut. 
dr.: „Mūsu Pestītāja” (Our Sa -
vior) baznīcā (301 – 58th Str. S., 
St. Petersburg, FL 33707) 18. sept. 
plkst. 2.00 dievk. 2. okt. plkst. 
11.00 biedrības namā Pļaujas 
svētku svētbrīdis un groziņu 
azaids. Bībeles stunda biedrības 
namā: 25. sept. un 9. okt. plkst. 
11.00. Māc. A. Pelds, draudzes 
priekšniece A. Norberga.

• Vašingtonas (DC) latv. ev. 
lut. dr. (400 Hurley Avenue, 
Rockville MD 20850-312, tālr. 
bazn.: 301-251-4151): Māc. A. 
Vārsberga Pāža, tālr.: 301-293-
2052; e-pasts: macavp@yahoo.
com Informācija: http://www.
dcdraudze.org 

Sēro
Korporācija GundegaNo tā lielā, vienreizējā,

Kas šai saulē cilvēks bija,
Paliek daļa nemirstīgā
Mums kā skaista melodija.
Fil!dib! Elza Ābele

(Turpināts no 22. lpp.)
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ZIEMEĻKALIFORNIJAS LATVIEŠU LUT. DRAUDZE 
PIEŠĶIR

ARTURA JULLAS STIPENDIJAS
Līdz $10,000. – kopsummā, kā finansiālu atbalstu centīgiem 

universitātes, koledžas vai kādas citas valsts atzītas augstākās 
mācību iestādes studentiem.

Stipendijas domātas studentiem, kas pierādījuši ne tikai labas 
akadēmiskās sekmes, bet arī interesi un spējas uzturēt un 

veicināt latviešu valodas, kultūras un sabiedriskās vērtības.
Priekšroka tiek dota Ziemeļkalifornijā un ASV rietumkrastā 

dzīvojošiem studentiem. Pieprasītājiem jāiesniedz savas dzīves 
apraksts, kurā minēti sasniegumi, aktivitātes un nākotnes ieceres.

Pieprasījumi un vismaz divu sabiedrisko darbinieku – 
piemēram, skolotāju vai mācītāju atsauksmes iesūtāmas līdz 

šā gada 1. novembrim draudzes priekšniekam
Gvīdo Bergmanim

678 Daffodil Drive, Benicia, CA 94510,       
tel: 707-748-0138, fax: 707-748- 0971

Olimpisko lāpnešu 
konkurss

Līdz pat septembra beigām 
Samsung kā oficiālais Olimpiskās 
lāpas stafetes partneris vadīs lā -
pas nesēju atlasi Latvijā, kas no -
ritēs vairākās kārtās. No 18. au  -
gusta līdz 16. septembrim atlases 
tīmekļa mājas lapā ikviens Lat-
vijas iedzīvotājs varēja pieteikt, 
viņaprāt, visatbilstošāko kandi dā -
tu lāpas stafetei, iesniedzot pēc 
iespējas izsmeļošāku pamatoju-
mu tam, kādēļ šim cilvēkam ir 
jāuztic pārstāvēt Latviju Olimpis-
kās lāpas stafetē. Tieši šis pama-
tojums būs pirmais faktors, kas 
palīdzēs žūrijai izvēlēties piemē-
rotākos lāpas nesēju kandidātus. 
Ikviens Latvijas iedzīvotājs varēja 
izmantot iespēju nominēt savu 
kandidātu, kuŗš pārstāvētu Lat vi ju 
Londonas 2012. gada Olimpisko 
spēļu lāpas stafetē. Par Olimpiskās 
lāpas nesēju var kļūt ikviens, 
kuŗa nodarbošanās ir viņa aici-
nājums, bet sasniegumi – Olim-
piskās lāpas cienīgi.

panākumus: 1935. gadā mūsu 
ba  sketbolisti kļuva par pirmajiem 
Eiropas čempioniem, 1937. gadā 
ieguva sesto vietu un 1939. gadā 
izcīnīja sudraba medaļas. Pēc Lat -
vijas neatkarības atjaunošanas lī -
dzīgi panākumi nav gūti. Šogad 
uz Lietuvu aizbrauca no jauna 
izveidota vienība. Eiropas mei -
star sacīkšu pieredze bija tikai 
Jānim Blūmam un Rolandam 
Freimanim, pārējie 10 spēlētāji 
bija finālturnīru debitanti. Lat -
vijas Basketbola savienība (LBS) 
konkrētu mērķi mūsu izlasei 
neizvirzīja, vien norādīja, ka 
komandas sniegums tiks vērtēts.

Piecas spēles, pieci zaudējumi
Meistarsacīkšu pirmajā spēlē 

līdzīgā cīņā Latvijas vienība ar  
78:89 zaudēja spēcīgajai Francijas 
valstsvienībai. Teicamu sniegumu 
demonstrēja vienības līderis un 
kapteinis Jānis Blūms,  gūstot 32 
punktus un izpildot sešas rezul-
tātīvas piespēles partneriem.

Otrā spēlē pret Serbijas vienību 
sākums mūsu vienībai bija ne -

veiksmīgs, un 
serbi izvirzījās 
va   dībā ar 
desmit punk-
tu pār  svaru. 
Turpi nā jumā 
L a t  v i  j a s 
b a s k e t b o -
listiem izdevās 
punktu star pī-
bu samazināt 
un vienu brīdi 
rezultāts bija 
neizšķirts, To -
mēr nobei gu-

mā mūsējie zaudēja ar 77:92 
(7:23, 26:15, 25:32, 19:22). 
Latvijas ko  mandā 19 punktus un 
8 atlēkušās bumbas izcīnīja 
Rolands Frei ma nis, ar 16 punk-
tiem izcēlās Ri  hards Kuksiks, 
kapteinis Jānis Blūms pievienoja 
15 punktus.

Neveiksmīgi aizvadot ceturto 
ceturtdaļu, trešo zaudējumu pie -
dzīvoja Latvijas basketbola valsts-
vienība, šoreiz pret Italiju – 62:71. 
Latvijas izlases rindās rezulta-
tīvākais ar 19 gūtajiem punktiem 
bija Richards Kuksiks, Andrejs 
Šeļakovs ieguva desmit punktus.

Spēlē pret Izraēlas vienību, 
Latvijas basketbolisti bija tuvu 
uzvarai, taču nobeigumā atkal 
neveicās ar punktu gūšanu un 
dramatiskā sacensībā nācās zau-
dēt  ar 88:91. Rezultatīvākais ar 

27 gūtajiem punktiem bija kap-
teinis Jānis Blūms, Andrejs Še -
ļakovs izcēlās ar 14 punktiem un 
deviņām atlēkušajām bumbām, 
Richards Kuksiks pretinieku 
grozā sameta 12 punktus.

Pēdējā spēlē pret Vācijas vie -
nību mūsu basketbolisti atkal 
parādīja, ka var labi spēlēt. Ar 
lielām grūtībām izdevās noorga-
nizēt pretspēli pret pretinieku 
garajiem basketbolistiem No  vic ki 
un Kamanu (augums 2,13 m). 
Kopumā sacensība risinājās lī  -
dzīgi – pārmaiņus vadībā izvir-
zījās gan viena, gan otra vienība. 
Kad līdz spēles beigām bija pali-
kušas 34 sekundes, Latvijas ko -
manda bija vadībā ar 77:73 un 
šķita, ka varēsim svinēt pirmo 
uzvaru turnīrā. Taču atkal nekā. 
Vācieši svarīgus punktus guva 
Šafarciks ar diviem tālmetieniem 
un līdz ar to spēles liktenis bija 
izšķirts. Mūsējiem minimāls zau-
dējums – 80:81.

Tādējādi Latvijas vienība zau-
dēja visās piecās spēles. Taču  
līdzjutējiem pānikā nav jākrīt. 
Komanda kopumā parādīja labu 
basketbolu un saņēma uzslavas. 
Iegūta laba pieredze, kas lieti 
noderēs turpmākajās cīņās.
Pasaules meistarsacīkstēs 

viena bronzas medaļa 
Par Inetas Radēvičas bronzas 

medaļu pasaules meistarsacīkstēs 
vieglatlētikā Dienvidkorejā, Te -
gu, ziņojām mūsu laikraksta 
iepriekšējā numurā. Šī godalga 
gan palika vienīgā.

Ar lielām cerībām tika gaidītas 
šķēpa mešanas sacensības. Star-
tēja arī visi pieci šīs Latvijas vieg-
latlētikas „kroņdisciplīnas” labā-
kie pārstāvji.

Kvalifikācijas sacensībās visla-
bāk veicās Madarai Palameikai. 
Viņas rezultāts (59,78) bija vien-
padsmitais labākais. Sintai Ozoli-
ņai-Kovalai līdz iekļūšanai finālā 
pietrūka 1,5 m (58,15). Viņa pa -
lika 18. vietā.

Finālā Palameika pirmajā mē -
ģi nājumā sasniedza 55,69, otrā –  
58,08 m, trešais metiens netika 
ieskaitīts. Madarai pietiktu trešajā 

metienā aizmest šķēpu vismaz 
59,28 m, t.i. pat tuvāk nekā dienu 
iepriekš (59,78 m) un viņa tiktu 
vēl pie trim – fināla metieniem. 
Viņa tāpat kā kvalifikācijas sa -
censībās palika 11. vietā.

Šķēpa mešanā vīriešiem kvali-
fikācijas normu 82,50 m izpildīja 
tikai divi dalībnieki. Finālistu 
duča „caurlaide” šoreiz gan bija 
augstāka nekā citkārt – 81,03 m. 
Neviens no Latvijas trio neaiz-
sniedza šo robežu un par lielu pār  -
steigumu šķēpmešanas faniem 
palika neparasti zemās vietās. 
Labākais rezultāts bija par vec-
meistaru dēvētajam Ērikam Ra  -
gam – 77,34 (20. vieta). Viņš pa -
saules meistarsacīkstēs startēja 
astoto (!) reizi. Vadima Vasiļevsks 
rezultāts 75,23 (25. v.), Zigis-
munda Sirmā – 73,16 (32. v.).

Sievietēm 20 km soļošanā 
Latvijas pārstāve Agnese Pastare 
50 sāncenšu konkurencē ierin-
dojās 28. vietā – 1.37:48. Uzvarē-
tājas, Krievijas soļotājas Olgas 
Kaniskinas rezultāts 1.29:42. 

50 km soļošanā startēja 44 
dalībnieki, finiša līniju sasniedza 
25. Latvijas pārstāvis Igors Kaza-
kevičs sāka labi, taču vēlāk spēki 
izsīka un viņš bija spiests izstāties 
21. kilometrā.

Veseŗa metējs Igors Sokolovs ir 
pieredzējis sportists – piedalījies 
trijās pasaules meistarsacīkstēs, 
vienās Eiropas meistarsacīkstēs 
un 2008. gada Pekinas Olimpis-
kajās spēlēs. Viņš ar rezultātu 
72,95 m nekvalificējās finālsacen-
sībām un ierindojās 20. vietā (35 
dalībnieki). 

Ronalda Arāja rezultāts 100 m 
distancē – 10,52 neļāva viņam 
iekļūt finālsacensībās. Vajadzēta 
skriet 0,1 sekundi ātrāk. Viņam 
31. vieta (56 dalībnieki).

Dmitrijs Jurkevičs 1500 m dis-
tancē sasniedza rezultātu 3:42,69. 
Tas viņam deva 30. vietu. Spe ci-
ālistu ieskatā Dmitrijam  
skrējienā pietrūcis taktiskās 
gudrības.
Medaļu  sadalījums 2011. gada 

pasaules meistarsacīkstēs
Zelts, sudrabs bronza.

ASV 12 8 5
Krievija 9 4 6
Kenija 7 6 4 
Jamaika 4 4 1
Vācija 3 3 1
Lielbritanija 2 4 1
21.Igaunija 0 1 0
33. Latvija 0 0 1
Lietuvas vieglatlēti neizcīnīja 

medaļas.
Brāļiem Daideriem 

sudraba medaļas 
Pasaules meistarsacīkstēs mo  -

to krosā ar blakusvāģiem pēdējā, 
13. posmā Vācijā uzvarēja Lat-
vijas ekipāža – Māris un Lauris 
Daideri. šis panākums viņiem 
nodrošināja otro vietu un sudraba 
medaļas sezonas kopvērtējumā. 
Daideri abos braucienos finišēja 
otrā vietā, bet ar to viņiem bija 
pilnīgi pietiekami, lai kļūtu par 
pasaules vicečempioniem.

Visus pieteikumus izvērtēs žū -
rijas komisija – Latvijas Olim pis-
kās komitejas un Samsung pār-
stāvji, kuŗi izvēlēsies divdesmit 
vispiemērotākos kandidātus lā -
pas nešanai. Savukārt 30. sep tem-
brī žūrija pieņems gala lēmumu 
un noteikts divus uzvarētājus, 
kuŗu kandidātūras tiks saskaņotas 
ar Starptautisko Olimpisko ko -
mi teju, lai pārstāvētu Latviju kā -
dā no stafetes posmiem Liel-
britanijā laikā no 2012. gada 18. 
maija līdz 27. jūlijam.
Eiropas meistarsacīkstēs 
basketbolā bez uzvarām
Vairākās Lietuvas pilsētās risi-

nājās Eiropas meistarsacīkstes 
basketbolā vīriešiem. Šo sacen sī-
bu vēsturē pag. gs 30. gados Lat-
vijas vienība ir guvusi labus 

Cīnītāji trasē – Māris un Lauris 
Daideri

Kārlis Skrastiņš

Aviokatastrofā Krievijā 7.sep-
tembrī gāja bojā visa latviešu 
aizsarga Kārļa Skrastiņa pār stā-
vētā Kontinentālās hokeja līgas 
(KHL) vienība Jaroslavļas Loko-

Posma kopvērtējumā astotajā 
vietā ierindojās Māris Rupeiks ar 
Kasparu Stupeli, devītajā pozicijā 
palika krievu pilots Jevgeņijs 
Ščerbiņins ar latviešu „kantētāju” 
Haraldu Kurpnieku.

Jau pirms sacensību nobeigu-
ma devīto pasaules čempiona ti -
tulu sev bija nodrošinājis Nīder-
landes pilots Daniels Vilemsens 
ar līdzbraucēju beļģi Svenu Ver-
brugi. Mūsu slavenais moto brau-
cējs Kristers Serģis savulaik pa -
saules meistarsacīkstēs uzvarēja 
piecas reizes.

Kopvērtējumā Vilemsena eki-
pāža ieguva 487 punktus, Daideri 
no viņa atpalika deviņus pun-
ktus. Rupeikam ar Stupeli ir 349, 
(4. vieta), Ščerbiņinam ar Kurp-
nieku – 321 (7. v.), Hendriksam 
ar Liepiņu – 315 (9. v.) punkti.

P. Karlsons

Latvijas hokejs zaudē Kārli Skrastiņu

motiv. Lidmašīnā bija 45 cilvēki 
– hokejisti, komandas personāls 
un lidaparāta apkalpes locekļi. 
Bojā gājuši 43 cilvēki, arī izcilais 
Latvijas hokejists Kārlis Skrastiņš. 
Izdzīvojuši divi cilvēki, viens pēc 
tam slimnīcā nomira.

Jaroslavļā ražotā lidmašīna Jak-

42 ar borta numuru 42433 bijusi 
Eiropas Savienības (ES) “melnajā 
sarakstā”. Šo lidaparātu bija aiz-
liegts izmantot ES territorijā, jo 
tas neatbilda drošības rēgulām. 

Lidmašīna 
v e i k u s i 
lidojumus 
kopš 1993.
gada, bet 
tās atļaujas 
sertifikāts 
būtu bei-
dzies šī ga  da 
1. ok  tobrī. 

P i e  m i -
not vienu 
no Latvijas 

visu laiku izcilākajiem hokejistiem 
Kārli Skrastiņu, no  tika līdzjutēju 
organizēts pie  mi ņas gājiens no 
Arēnas Rīga. Tur notika Latvijas 
dzelzceļa kausa izcīņas spēle, 
kuŗā Skrastiņš bija Lokomotiv 
vienības sastāvā.

Kārlis Skrastiņš 12 gadus spē -
lēja Ziemeļamerikas hokeja vie -

nī bās, 2007. gadā aizvadīja 495 
spēļu seriju. Par pašaizliedzīgo 
spēli laukumā un spēļu rekord-
skaitu viņš guva iesauku Dzelzs 
vīrs. Latvijas izlases sastāvā Kār-
lis Skrastiņš piedalījās astoņās 
pasaules meistarsacīkstēs un tri-
jās Olimpiskajās spēlēs – 2002. 
gadā Soltleiksitijā, 2006. gadā 
Turīnā un 2010. gadā Vankuverā. 
Atgriezies Latvijā, Skrastiņš bija 
nolēmis vēl divus gadus spēlēt 
un tad beigt hokejista karjēru...

Jaroslavļā Lokomotiv vienības 
mājas spēļu arēnā Arena-2000 no -
tika atvadu ceremonijā godināja 
bojā gājušo Lokomotiv komandu. 
Ceremonijā piedalījās aptuveni 
100 000 cilvēku. Rīgas Dinamo 
vienību pārstāvēja uzbrucējs Alek-
sandrs Ņiživijs, ģenerālmene-
džeris Normunds Sējējs un val-
des loceklis Zigmārs Priede.

Traģiski bojāgājušā Latvijas iz -
lases hokejista Kārļa Skrastiņa 
pīšļi Rīgā tika sagaidīti ar militāru 
godu un valsts karogu. 


